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براي فروش نفت!
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حساسيت بازارها به نوسانات 
اقتصادي و سياسي

نياز به تحول در نگاه به توسعه 
و برنامه ريزي براي آن 

تحليل ه��ر ك��دام از بازارهاي 
كشور مهم است چرا كه بازارها 
و مناسبات حاكم بر آنها جزیي از 
كليت اقتصاد ایران به شمار رفته 
و با تحليل هر كدام از این اجزا 
مي توان به مناسبات ارتباطي 
كليت اقتصادي رسيد. بنابراین 
بررس��ي رابطه علت و معلولي 
بازار سهام، نه فقط براي سرمایه گذاران این بازار بلكه براي 
مجموعه فعالان اقتصادي و اساسا افكار عمومي ایرانيان 
مي تواند مفيد باشد. پس از نوسانات سال 99، مناسبات 
متفاوتي در بورس ایران حاكم ش��د. شاخص كل بورس 
دیروز افزایش یافت و به محدوده عددي بيش از 2 ميليون 
و 160 هزار واحد صعود كرد. همانطور كه مدتي قبل دچار 
نزول شده بود و افت مقطعي را تجربه مي كرد. روندي كه 
نشان دهنده نوسانات مس��تمر بازار و ارتباط بازار سهام با 
تحولات س��ایر بازارها از جمله بازار ارز است. در واقع بازار 
سهام ایران از س��ال 99 به این سو، حساسيت بسياري به 
نرخ دلار پيدا كرده و مدام نسبت به نوسانات واكنش نشان 
مي دهد. به عبارتي بر مبناي ارزش جایگزیني دلار است 
كه ارزش سهام تعيين شده و ارایه مي شود. به همين دليل 
با بالا رفتن نرخ دلار، قيمت س��هام و متعاقب آن شاخص 
كل بورس افزایش یافته و در مسير معكوس با كاهش نرخ 
دلار، شاخص نزولي مي شود. اما بررسي محتوایي وضعيت 
شاخص در نوسانات نشان مي دهد، هميشه رشد شاخص به 
نفع سرمایه گذاران نيست و همواره كاهشي شدن شاخص 
هم نمي تواند به معناي ضرر و زیان باشد. به عبارت روشن تر، 
هرچند از طریق افزایشي شدن نرخ دلار، ارزش دارایي هاي 
شركت بيشتر مي شود، اما نباید فراموش كرد، از آنجا كه 
باعث كاهش قدرت خرید مردم مي شود، نهایتا در خصوص 
شركت هایي كه غيرصادراتي هستند مي تواند باعث كاهش 
س��ودآوري ش��ده و فروش و درآمد آنه��ا را كاهش دهد.

بنابراین نوسانات نرخ دلار در بلندمدت به نفع شركت ها و 
سرمایه گذاران نيست. در بلندمدت، مناسبات دیگري حاكم 
است؛ اگر نرخ دلار ثبات پيدا كند یا حتي كاهشي شود، از 
این منظر كه هزینه هاي شركت ها را كاهش مي دهد و از 
س��وي دیگر قدرت خرید مردم را هم تقویت مي كند، در 
بلندمدت مي تواند به نفع بورس باشد. در شرایط فعلي و تا 
اطلاع ثانوي كه نرخ دلار ثبات ندارد و نوسانات مستمري 
بر بازار ارز حاكم است بازار سهام هم در كوتاه مدت همراه با 
نوسان خواهد بود. پرسشي كه در این ميان مطرح مي شود 
آن است كه آیا این نوس��انات تبعاتي دارد؟ در پاسخ باید 
گفت، این وضعيت نوساني تبعات متفاوتي دارد. یكي از 
مهم ترین تبعات این وضعيت پيش بيني ناپذیر بودن بازار 
سهام ایران است. بازار سهام خروجي تمام رخدادهایي است 
كه در یك اقتصاد رخ مي دهد. از نرخ تورم، نرخ بهره، نرخ 
ارز و...گرفته تا قوانين اقتصادي، وضعيت كسري بودجه، 
برنامه ریزي های اقتص��ادي و... همگي در نظم و نظامات 
ادامه در صفحه 6 بازارها اثرگذار هستند.  

برنام��ه توس��عه، یك��ي از 
اساسي ترین اسنادي است كه 
مي تواند سيماي توسعه كشور 
در همه حوزه هاي اجتماعي و 
اقتصادي را ترسيم كند، بنابر 
این لازم است با دقت ارزیابي و 
در فرایند نگارش قانون توسعه، 
توسط كارشناسان نسبت به آن 
اهتمام ویژه داشته باشند.  سياست هاي كلي برنامه هفتم 
توسعه توسط مجمع تشخيص مصلحت نظام تدوین و در 
تاریخ 20 شهریور 1401 توسط مقام رهبري به تصویب و 
ابلاغ گردید . بعد از انتظارطولاني و فراز و نشيب زیاد، لایحه 
برنامه هفتم توس��عه در 28 خرداد توسط ریيس جمهور 
تقدیم مجلس گردید. در رابطه به كليت فرایند تدوین برنامه 
مزبور چنذ نكته حائز اهميت است. خاتمه برنامه ششم، سال 
1400بود، بنابر این توقع مي رفت كه مجمع تش��خيص 
مصلحت نظام حداكثر تا اوایل سال 1400، سياست هاي 
كلي حاكم بر برنامه هفتم را تدوین مي كرد تا بعد از تدوین 
برنامه توسط دولت وتصویب در مجلس، از آغاز سال 1401، 
برنامه هفتم آغاز مي ش��د كه مصادف با شروع كار دولت 
جدید بوده و دولت سيزدهم مي توانست برنامه هاي خود را 
در قالب برنامه توسعه ارائه دهد. ولي تاخير مجمع، به اساس 
فعاليت اجرایي در چارچوب برنامه توسعه لطمه زیادي زده 
است.  در سياست هاي كلي برنامه ششم توسعه مصوب تير 
1394 مجمع تشخيص مصلحت نظام 80 موضوع مورد 

توجه بود، كه در 8 حوزه زیر طبقه بندي شده بودند. 
1- اقتصادي، 2- فناوري اطلاع��ات وارتباطات، 3- امور 
اجتماعي، 4-امور دفاعي و امنيتي، 5- سياست خارجي، 
6- امور حقوقي و قضایي، 7- امور فرهنگي، 8- امور علم، 

فناوري و نوآوري 
ولي در تدوین سياس��ت هاي كلي برنامه هفتم توس��عه 
مصوب شهریور 1401، مجمع تشخيص مصلحت نظام، 
با تغيير ریاس��ت مجمع، رویكرد متف��اوت در محتوي و 
حتي قالب و گروه بندي محورهاي اولویت دار كش��ور در 
سياس��ت هاي كلي صورت گرفت، ك��ه انتظار اینچنين 
تغييرات گسترده در سياست هاي كلي نظام ظرف چند 
سال نمي رفت . در سياست هاي كلي برنامه هفتم مصوب 
ش��هریور 1401، 26 موض��وع در 7 حوزه به ش��رح ذیل 

گروه بندي شده است. 
1- اقتصادي، 2- امور زیربنایي، 3- فرهنگي و اجتماعي، 
4- علمي، فناوري وآموزش��ي، 5- سياس��ي و سياست 
خارجي، 6- دفاعي و امنيتي، 7- اداري، حقوقي و قضایي

 به همين گروه بندي موضوعات نيز نقد وارد است . مباحث 
سياسي كه به امور داخلي و فعاليت احزاب و افراد مرتبط 
مي گردد با مباحث سياس��ت خارج��ي، از یك جنس و 

ماهيت نبوده و نمي بایست در یك گروه قرار گيرند.
همچنين هم گ��روه كردن مباحث نظ��ام اداري با امور 
قضایي براي تدوین سياست هاي كلي كشور، مورد ایراد 
ادامه در صفحه 8 است. 

رضا پاكدامنعليرضا توكلي
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نقش بخش خصوصي در اقتصاد كشور بحران انرژي ريسك جديدالورود بازار سرمايه!
در 40 سال گذشته به ندرت 
مجمعي با حضور 99 درصد 
اعضاي خود برگزار شده است؛ 
در این بين انتخابات 28 خرداد 
اتاق ایران ب��ا حضور اكثریت 
اعضاي خ��ود، اوج هم گرایي 
را نش��ان داد. از طرفي شاهد 
كاندیداتوري شخصيت هاي 
به نام اقتصادي، صنعتي و تجاري در صحنه انتخابات 
بودیم كه بيانگر جایگاه اتاق ایران در دل بخش خصوصي 
است. س��طح بالاي مشاركت اعضا و نامزد شدن تعداد 
قابل توجهي از فعالان اقتصادي نام آشنا در این انتخابات، 
پيشرفت بزرگي براي بخش خصوصي تلقي مي شود. 
از طرف دیگر گاهي مي بينيم كه بنا به دلایلي از قانون 
عبور كرده و چشم پوشي هایي اتفاق مي افتد؛ اما در این 
انتخابات، انجمن نظارت، عين قانون را اجرا كرد و این 

قابل تقدیر است.
خوشبختانه روند انتخابات كل اعضاي هيات نمایندگان 
اتاق هاي كشور در سطح بالا و مطلوبي انجام و مشخص 
شد اگر انتخابات را در قالب یك كار تيمي و شكل دادن 
به ائتلاف ها جلو ببریم، افراد شناخته شده تر، انتخاب و 
وارد صحنه مي شوند. بنابراین مي توان پيش بيني كرد 
كه اعضاي هيات نمایندگان مي توانند در این دوره بالغ تر 

و كارآمدتر، موضوعات مربوط به حوزه كسب وكار كشور 
را پيگيري كنند. بخش خصوصي بنابر تكليف قانون و 
منویات رهبري با تمام آنچه در اختيار دارد، وارد ميدان 
شده تا بارقه هاي اميد را به كشور برگرداند و در پيشبرد 
اهداف كشور سهيم شود. فعالان اقتصادي با وجود تمام 
تنگناها و مش��كلاتي كه براي فعاليت خود در صحنه 
اقتصادي با آن مواجه هستند به تاكيدات رهبري، لبيك 
گفتند و برعكس گذش��ته، ش��اهد حضور و مشاركت 
صاحبان صنایع بزرگ در انتخابات هيات ریيس��ه اتاق 
ایران بودیم. هرچند این ناله هاي ناهمگون كه هميشه 
هم بودند، موجب مي ش��ود تا این ایده ها و آرمان هایي 
كه براي اعتلاي اقتصاد كش��ور توسط تصميم سازان، 
طراحي شده اند، مخدوش ش��وند. بزرگان و دلسوزان 
كشور با برگرداندن آرامش و اميد بين فعالان اقتصادي، 
در مسير پيشبرد اهداف نظام، حركت مي كنند و در این 
راس��تا جداي از برخي تلاش ها براي آلوده كردن فضا 
توس��ط افرادي كه نمي دانند چه مي خواهند، فعالان 
بخش خصوصي با مشاركت بالاي خود در انتخابات و 
متفاوت از گذشته، عزم راسخ خود را براي پيشبرد اهداف 
كشور، نشان دادند. حركت پرشور انتخابات هيات ریيسه 
دوره دهم هيات نمایندگان اتاق ایران را باید به فال نيك 
گرفت و از اینكه بخش خصوصي توانست با بلوغ فكري 

خود در این عرصه گام بردارد، اظهار اميدواري كرد.

بررس��ي گزارش��ات ماهيانه 
صنای��ع م��ادر اع��م از فلزات 
اساسي، معدن و س��يمان و... 
در سال هاي گذشته حاكي از 
این است كه قطعي برق منجر 
به كاهش توليدات شركت ها در 
فصل تابستان شده است كه این 
موضوع مستقيما بر سود فصل 
دوم ش��ركت ها اثر نامطلوب داشته و در صورت هاي مالي 
آنها منعكس گردیده است. برنامه ریزي دولت سيزدهم به 
منظور جلوگيري از قطع برق بخش خانگي در سال هاي 
اخير عملا از جيب سهامداران تامين شده است. عدم موازنه 
تامين برق كشور منجر به این گردیده است كه قطعي برق 
در نهایت منتهي به كاهش توليدات شركت ها شود به نحوي 
كه حدودا به طور متوسط دو ماه از 12 ماه سال را عملا بدون 
توليد محصول و متحمل شدن هزینه سربار سپري كنند كه 
این موضوع با فرض عدم قطع شدن گاز در زمستان بوده كه 

بعيد به نظر مي رسد.
با این حال به نظر نمي رس��د دولت س��يزدهم سياست 
پيشگيرانه جدیدي به منظور كنترل قطعي برق صنایع 
در تابستان 1402 اتخاذ كرده باشد. با توجه به اینكه ميزان 
توليد برق در كش��ور در بهترین ش��رایط حدود 70 هزار 
مگاوات است پيش بيني مي شود با افزایش مصرف برق با 

10 هزار مگاوات كمبود برق مواجه شویم كه متاسفانه این 
كسري مطابق سنوات گذشته از كارگاه هاي توليدي جبران 
گردیده و منجر به كاهش توليد محصولات مصرفي مردم در 
تابستان شده و در نهایت تورم فصلي را افزایش خواهد داد.

 به زودي ش��اهد اعلام برنامه قطعي برق صنایع خواهيم 
بود و اعتقاد بر این است كه این قطعي ها تا پایان تابستان 
ادامه دارد. از طرفي شركت ها با بيرون آمدن از این چالش 
به زودي باید منتظر ریسك قطعي گاز در زمستان باشند! 
به نظر مي رسد دولت برنامه جدي براي رفع موانع توليد 
نداشته و صرفا رو به مصرف مسكن هایي نظير قطعي برق، 

گاز، تغيير ساعت هاي كاري و... مي آورد.
 با اینكه بازار سهام در آستانه مواجه شدن با ریسك قطعي 
برق فصلي قرار داشته اما براساس اعلام برخي شركت ها، 
صنایع مذكور تدابي��ر خاصي را براي گ��ذر از این بحران 
اندیشيده اند. با توجه به اینكه پيش بيني ها از قطعي هاي 
احتمالي برق حكایت مي كرد، ش��ركت هاي متاثر از این 
امر برخي از تغييرات عمده توليد را به همين دوره موكول 
یا براي برخي از بخش ه��ا ژنراتورهاي برق و نيروگاه هاي 
مقياس كوچك تعبيه كرده اند تا در صورت قطع برق بتوانند 
بخشي از بودجه پيش بيني شده براي توليد فصل تابستان 
را پوشش دهند. نكته اميدوار كننده در خصوص سال پيش 
رو این است كه مدیریت و برنامه ریزي كارخانه هاي سبب 
ادامه در صفحه 3 خواهد شد تا... 

سيد محمدرضا مرتضوي بهنام عليخاني 
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 منطقه 19 به بهشت 
متخلفان ساختماني تبديل شده است

 عضو اتاق بازرگاني تهران 
در گفت وگو با »تعادل« مطرح كرد

صفحه 3    صفحه 5    

 بازگشت ساخت و سازهاي غيرمجاز
در پايتخت

تداوم رشد مثبت اقتصادي در تمام فصول 1401

 رييس اتاق اصناف ايران 
از تدوين سند راهبري اصناف خبر داد 

 اقتصاد ايران 
از بحران تحريم عبور كرد؟

پشت پرده پلمب  صنوف 

هرچند بر اساس آنچه كه در گزارش هاي رسمي اعلام 
شده، پس از تحریم هاي جدید امریكا، رشد اقتصادي 
ایران در سال هاي 98 و 99 منفي شد و بخش زیادي 
از دستاوردهاي برجام در سال هاي بعد از دست رفت 
اما آنچه در اقتصاد ایران در سال هاي گذشته رخ داده، 
نش��ان مي دهد كه هرچند هنوز دسترسي به اهداف 
كلان كش��ور ممكن نش��ده و فاصله زیادي حتي تا 
برگشتن به وضعيت پيش از س��ال 90 باقي مانده اما 
لااقل با وجود تحریم ها، رشد اقتصاد مثبت باقي مانده 

است. البته هنوز در ميان گزارش هاي رسمي دولتي 
اختلاف نظرهایي دیده مي شود. از سویي باید به این 
توجه كرد كه هنوز معلوم نيس��ت كه مرجع رسمي 
آمارها كدام نهاد است و از سوي دیگر وقتي اختلافي 
ميان گزارش بانك مركزي و مركز آمار دیده مي شود، 
كدام بخش باید به عنوان مرجع رسمي پذیرفته شود. 
پس از آنكه اختلافات درباره نرخ نهایي تورم در اقتصاد 
ایران مطرح ش��د و باقي ماند، حالا باید این س��وال را 
صفحه 2 را بخوانيد پرسيد كه...  

تعادل| ریيس جدید اتاق اصناف ایران در نشستي 
از تدوین س��ند راهب��ري اصناف خبر داد. حس��ين 
طاهرمحمدي همچنين »آموزش و توانمندس��ازي 
اصناف، هوشمندس��ازي و تجميع بازرسي و بازرسي 
از واحدهاي آنلاین، قانون تس��هيل صدور مجوزهاي 
كس��ب و كار، تامين منابع مالي تش��كل هاي صنفي 
و اص��لاح قانون نظ��ام صنفي« را از جمل��ه اقداماتي 
عنوان كرد كه در دس��تور كار اتاق اصناف قرار دارد. او 
از پيشنهاداتي كه در جلسه با متوليان وزارت اقتصاد 
و ریيس كميس��يون اقتصادي مطرح شد، نيز سخن 
گفت. »درخواست تمدید تسليم اظهارنامه مالياتي« 

یكي از این موارد بود كه فرایند قانوني آن در حال طي 
شدن است. او درباره پلمب كسبه به دليل بي حجابي 
مشتریان نيز شفاف سازي كرد و در توضيحاتي عنوان 
كرد كه روساي اتحادیه ها در جریان پلمب قرار دارند، 
اما هفته آینده جلسات تخصصي در این رابطه داریم 
تا بتوانيم چالش هاي موجود در این زمينه را بررسي 
كنيم. طاهر محمدي همچنين از ابلاغ دستورالعمل 

براي حجاب متصدیان واحدهاي صنفي خبر داد.
ریيس اتاق اصناف ایران با بيان اینكه بيش از 3 ميليون 
واحد صنفي در كش��ور تحت نظارت 8 هزار اتحادیه 
صفحه 7 را بخوانيد داریم، روز گذشته در ... 

»تعادل« در گفت وگو با اقتصاددان ها و تحليلگران بررسي مي كند

 مشكلات اقتصادي، به رسميت نشناختن سبك زندگي 
و مشكلات زيست محيطي، سه ضلع اصلي مهاجرت در ايران را شكل مي دهند

 سايه روشن هاي 
بحران »مهاجرت«  در ايران

زهرا سليماني|
»آمارهاي مهاجرت در ایران بالاست.« این گزاره اي است 
كه طي سال هاي اخير بارها در فضاي رسانه اي و تخصصي 
كشور منتشر و بازنشر ش��ده است. هر سال هزاران هزار 
ایراني بنا به دلایل گوناگون كش��ور را ترك مي كنند تا 
اهداف و آرزوهاي خود را در سایر كشورها دنبال كنند. بر 
اساس اعلام نهادهاي بين المللي از جمله موسسه گالوپ، 
یكي از دلایل نرخ بالاي مهاجرت ایرانيان تحصيلكرده 
آن است كه سيستم امكان اشتغالزایي براي آنها را ندارد. 
حتي آن دسته از افراد متخصصي كه فرصت بهره مندي از 
شغلي خاص را دارند، معتقدند دریافتي شان به اندازه اي 
است كه تكاپوي ایجاد یك زندگي استاندارد و حداقلي 
براي آنها را نمي دهد. بنابراین صاحبان مشاغل مختلف 
از جمله پزشكان، پرس��تاران، كارآفرینان، تكنسين ها 
و... اقدام به مهاجرت مي كنند. مش��كلاتي چون؛ تورم 
بالا، كاهش ارزش پول، نوس��انات بازارها، افزایش فقر، 
تحریم هاي بين المللي و... از جمله مهم ترین دلایل براي 
مهاجرت نخبگان عنوان شده است. اما در كنار این عوامل 
مش��كلات دیگري چون به رسميت نشناختن سبك 
زندگي هم به عاملي مهم ب��راي مهاجرت ایرانيان بدل 
شده است. به گفته ریيس كميسيون بهداشت، درمان و 
آموزش پزشكي مجلس یازدهم؛ آمار مهاجرت پزشكان 
متخصص و فوق تخصص طي دو سال اخير به ده هزار نفر 
رسيده است. همين آمارهاي بالا در خصوص پرستاران، 
صاحبان استارتاپ ها و... هم وجود دارد. طبق گزارش هاي 

رسمي، در س��ال 2022، حدود 1100 مدرس دانشگاه 
كشور را ترك كردند؛ مهاجرتي كه اكثرا به دليل پایين 

بودن پرداخت ها در ایران صورت گرفته است. 
اما یكي  از اخبار مهمي كه طي روزهاي اخير منتشر شد 
و در فضاي عمومي و رسانه اي كشور توجهي به آن نشد، 
گزارشي بود كه مركز پژوهش هاي مجلس در خصوص 
آمارهاي نگران كننده مهاجرت در ایران منتشر کرد. بر 
اس��اس اعلام بازوي پژوهشي مجلس، هر سال بيش از 

1ميليون ایراني دست به مهاجرت داخلي مي زنند.
مطاب��ق دیدگاه هاي تخصصي، مهاجرت اش��كال و 
شكل هاي متفاوتي دارد؛ یك دسته مهاجرت ها كه 
در فضاي عمومي از آن ذیل عنوان فرار مغزها هم یاد 
مي شود، زماني اس��ت كه یك نخبه، استعداد، فعال 
اقتصادي، كارشناس، كارآفرین، سرمایه گذار، ورزشكار 
و... بنا به هر دليلي جلاي وطن مي كند و راهي سایر 
كشورهایي مي شود تا امكانات بيشتر و مناسب تري 
در اختيار آنها قرار بگيرد. این ش��يوه مهاجرتي است 
كه ایران دهه هاي مستمر با آن دست به گریبان بوده 
است. اما مهاجرت ایرانيان طي سال هاي اخير شكل 
و ش��مایل دیگري هم پيدا كرده كه زنگ هاي خطر 
متفاوتي را براي سياس��ت گذاران و تصميم سازان به 
صدا درمي آورد، در واقع این شيوه مهاجرت، مهاجرت 
از شهرهاي داخلي كمتر برخوردار و كمتر توسعه یافته 
به سمت شهرها و كلان شهرهاي بزرگ تر، پر امكانات تر 

با ظرفيت هاي بيشتر ایران است.

   چرا مهاجرت ها در ايران بالاست؟
عل��ي مزیكي در خصوص گ��زارش مركز پژوهش هاي 
مجلس و چرایي افزایش مهاجرت هاي داخلي مي گوید: 
»موضوع مهاجرت چه در بعد داخلي و چه در ابعاد خارجي 
بس��يار مهم اس��ت و باید بدانيم، هرچند در ایران ابعاد 
نگران كننده اي پيدا كرده، اما تنها مساله ایران نيست. 
اساسا بسياري از كشورها با این بحران دست به گریبان 
هستند. همه انواع مهاجرت ها را در یك دسته بندي كلي 
مي توان ذیل عنوان فرار مغزها قرار داد. حتي كش��وري 
مانند آلمان هم با اشكالي از مهاجرت دست به گریبان 
اس��ت. شاید عجيب به نظر برس��د، آما حتي آلمان هم 
با این گرفتاري دست به گریبان اس��ت. در واقع پس از 
جنگ جهاني دوم و تغيير ناخودآگاه جمعي مردم آلمان، 
طي دهه هاي اخي��ر آلماني ها از مهاج��رت به امریكا و 
كانادا استقبال مي شود. اما كشورهاي اروپایي با افزایش 
زمينه هاي رفاهي و اقتصادي تلاش مي كنند نخبگان خود 
را به ماندن تشویق كنند. پرداختي هاي بيشتر، امكانات 
افزونتر، ظرفيت هاي مالي افزون تر بخشي از تلاش هاي 
دولت آلمان براي تشویق افراد به حضور در آلمان است.«

این اقتصاددان در پاسخ به »تعادل« در خصوص چرایي 
زمينه هاي شكل گيري مهاجرت مي گوید: »مهاجرت 
ابع��اد و زوایاي گوناگوني دارد، بخش��ي از دلایل بدون 
تردید اقتصادي اس��ت؛ هر انساني به دنبال پيشرفت و 
توسعه است. زماني كه مهاجرت در ابعاد داخلي و استاني 
شكل مي گيرد، ناش��ي از تلاش براي رشد و پيشرفت 

است. متاسفانه طي سال هاي متمادي، امكانات كشور 
در استان هاي برخوردار و برخي كلان شهرها متمركز 
شد و مردم ساكن در شهرهاي كوچك و محروم، تصور 
مي كنند براي رشد، پيشرفت و بهبود زندگی باید ترك 

خانه كنند.«
او ادامه مي ده��د: »بخش دیگري از دلایل مهاجرت چه 
داخلي و چه خارجي، فرهنگي و اجتماعي است. متاسفانه 
هنوز برخي افراد و جریانات  در كشور هستند كه سبك 
زندگي هاي مختلف را به رسميت نمي شناسند. فردي 
كه صاحب تخصص  یا نخبه اس��ت، ش��يوه هاي زیست 
متفاوتي را دارد. او دوست دارد تفكرات و شيوه زندگي اش 
به رسميت شناخته شود. مثلا ممكن است فردي بخواهد 
حيوان خانگي داشته باشد اما سبك هاي زندگي مختلف 
در ایران به رسميت شناخته نمي شوند. این مشكل باعث 
ش��ده تا حتي افرادي كه از منظر سياس��ي و اقتصادي 
هم مشكلي با سيستم ندارند، دست به مهاجرت بزنند. 
مهاجرت زماني خطرناك تر مي شود كه افرادي دست به 
مهاجرت مي زنند كه ذیل مشاغل مهم و كليدي جامعه 
قرار دارند. مثلا بر اساس اعلام برخي نمایندگان، صدها 
عضو هيات علمي دانشگاهي، هر سال از كشور مهاجرت 
مي كنند. بخشي از این اساتيد اقتصادي هستند؛ متاسفانه 
پرداختي ها به اعضاي هيات علمي و اساتيد دانشگاهي به 
اندازه اي پایين است كه این قشر چاره اي جز مهاجرت  

پيش روي خود نمي بيند.«
ادامه در صفحه 6   



هرچند بر اساس آنچه كه در گزارش هاي رسمي اعلام 
شده، پس از تحريم هاي جديد امريكا، رشد اقتصادي 
ايران در س��ال هاي 98 و 99 منفي شد و بخش زيادي 
از دستاوردهاي برجام در سال هاي بعد از دست رفت 
اما آنچه در اقتصاد ايران در سال هاي گذشته رخ داده، 
نشان مي دهد كه هرچند هنوز دسترسي به اهداف كلان 
كشور ممكن نشده و فاصله زيادي حتي تا برگشتن به 
وضعيت پيش از سال 90 باقي مانده اما لااقل با وجود 

تحريم ها، رشد اقتصاد مثبت باقي مانده است.
البت��ه هن��وز در مي��ان گزارش ه��اي رس��مي دولتي 
اختلاف نظرهايي ديده مي شود. از سويي بايد به اين توجه 
كرد كه هنوز معلوم نيست كه مرجع رسمي آمارها كدام 
نهاد است و از سوي ديگر وقتي اختلافي ميان گزارش بانك 
مركزي و مركز آمار ديده مي شود، كدام بخش بايد به عنوان 
مرجع رسمي پذيرفته شود. پس از آنكه اختلافات درباره 
نرخ نهايي تورم در اقتصاد ايران مطرح شد و باقي ماند، حالا 
بايد اين س��وال را پرسيد كه وقتي در آمار رشد اقتصادي، 
اختلاف ميان مركز آمار و بانك مركزي ديده مي ش��ود، 

گزارش كدام بخش صحت دارد؟
با اين وجود چيزي كه در آن نمي توان ترديدي ايجاد كرد، 
رشد مثبت اقتصاد ايران در 1401 است كه حتي بالاتر از 
پيش  بيني هاي جهاني نيز قرار گرفته است. جزييات ارايه 
شده از سوي بانك مركزي نيز اين موضوع را ثابت مي كند. 
رشد عملكرد توليد ناخالص داخلي )با نفت و بدون نفت( 
طي چهار فصل سال 1401 به طور متوالي مثبت و صعودي 
بوده است. گفتني است رشد توليد ناخالص داخلي با نفت 
به قيمت پايه و به قيمت هاي ثابت سال 1۳9۵ طي فصول 
اول تا چهارم سال 1401 به ترتيب معادل 1.9 ۳.9، 4.9 و 
۵.۳ درصد مي باشد. همچنين رشد توليد ناخالص داخلي 
بدون نفت نيز به قيمت هاي واقعي و طي فصول سال 1401 
به ترتيب از رش��د 1.۷، ۳.۵، 4.1 و 4.۷ درصدي برخوردار 
بوده است. بر اين اساس، در سال 1401 ارزش افزوده گروه 
كشاورزي به قيمت هاي ثابت سال 1۳9۵ به ميزان 1۵۷8.8 
هزار ميليارد ريال برآورد گرديد كه نسبت به سال قبل 1.1 
درصد افزايش نشان مي دهد؛ اين در حالي است كه رشد 
اين بخش در سال 1400 نسبت به سال قبل از آن ۲.۶- بوده 
است. برآوردهاي انجام شده بر اساس آمارهاي پايه دريافتي 
از وزارت جه��اد كش��اورزي حاكي از آن اس��ت كه توليد 
محصولات زراعي و باغي در سال 1401 نسبت به سال قبل 
به ترتيب ۳/4 و 0.۲- درصد و توليد محصولات اصلي دامي 
۲.۷ درصد تغيير يافته است. همچنين بر مبناي محاسبات 
اوليه، ارزش افزوده گروه نفت در سال 1401 به قيمت هاي 
ثابت س��ال 1۳9۵ به مي��زان 1۲۷۲.۲ هزار ميليارد ريال 
برآورد گرديد كه گوياي رشد 10 درصدي نسبت به سال 
قبل مي باشد. با عنايت به اينكه ميزان رشد اين بخش در 
س��ال 1400 نسبت به سال قبل از آن برابر با 10.1 درصد 
بوده است، اين رقم حاكي از يك روند رشد دو رقمي با ثبات 
در بخش نفت در طي دو سال اخير مي باشد. نتايج حاصل 
از محاسبات مقدماتي در اين زمينه نشان دهنده آن است 
كه افزايش نرخ رشد ارزش افزوده اين گروه در سال 1401، 

ناشي از افزايش توليد و صادرات نفت خام و گاز طبيعي و 
همچنين صادرات ميعانات گازي نسبت به سال قبل است. 
در بخش صنعت نيز، ش��اخص توليد كارگاه هاي بزرگ 
صنعتي )كه حدود ۷0 درصد ارزش افزوده بخش صنعت 
را پوشش مي دهد( در سال 1401 نسبت به سال قبل 9.۶ 
درصد افزايش يافته است. شايان ذكر است كه از مجموع 
۲4 رشته فعاليت عمده صنعتي در سال 1401، شاخص 
۲۳ رشته فعاليت با )ضريب اهميت 9۶.8 درصد(، داراي 
رشد مثبت مي باشد. همچنين بيشترين سهم از افزايش 
شاخص توليد كارگاه هاي بزرگ صنعتي )طي سال 1401( 
به ترتيب مربوط به فعاليت هاي صنايع توليد فلزات اساسي، 
صنايع توليد مواد و محصولات شيميايي و صنايع توليد 

وسايل نقليه موتوري، تريلر و نيم تريلر است.
رشد ارزش افزوده گروه صنايع و معادن در سال 1401 برابر 
با ۶.۵ درصد مي باشد، در حالي كه اين ميزان در سال 1400 
معادل با 1.1 درصد بوده است. همچنين دو زير بخش اصلي 
اين گروه يعني بخش صنعت و بخش معدن در سال 1401 
به ترتيب معادل با 9.۵ و ۲.8 درصد رش��د داشته اند كه با 
عنايت به رشد ۳.۳ و 0.4- درصدي اين دو بخش در سال 
1400، مي توان نتيجه گرفت كه بخش هاي صنعت و معدن 
از رشد مطلوب و قابل توجهي در سال 1401 در مقايسه 
با س��ال قبل از آن برخوردار بوده اند. در بخش ساختمان، 
ارزش سرمايه گذاري بخش خصوصي در ساختمان مناطق 
شهري به قيمت هاي جاري طي سال 1401 نسبت به سال 
قبل ۳4 درصد افزايش يافته است. با اعمال شاخص هاي 
قيمتي متناظر و تعديل رقم مذكور، نرخ رشد ارزش افزوده 

س��اختمان بخش خصوصي به قيمت¬هاي ثابت سال 
1۳9۵ معادل 0.9 درصد برآورد گرديده است. در نهايت 
با احتس��اب رقم فوق و نيز با در نظر گرفتن ارزش افزوده 
ساختمان دولتي، نرخ رشد بخش ساختمان به قيمت هاي 
ثابت سال 1۳9۵ معادل 1.۲ درصد برآورد مي شود؛ لازم 
به ذكر اس��ت كه رش��د اين بخش در سال 1400 نسبت 
به س��ال قبل از آن ۶.9- بوده اس��ت. آمار و اطلاعات رشد 
ارزش افزوده بخش هاي مختلف اقتصادي از سمت عرضه 
اقتصاد )توليد ملي( در سال 1401 حاكي از رونق و بهبود 
نسبي فعاليت هاي اقتصادي در مقايس��ه با سال 1400 
است. بررسي سهم فعاليت هاي مختلف اقتصادي در رشد 
توليد ناخالص داخلي سال 1401 نشان مي دهد كه ارزش 
افزوده فعاليت ه��اي گروه هاي اصلي »صنايع و معادن« ، 
»خدمات«، »نفت« و »كش��اورزي« به ترتيب با سهمي 
مع��ادل 1.۶، 1.۵، 0.8 و 0.1 واحد درصد، نقش عمده اي 
در رشد اقتصادي 4 درصدي سال 1401 ايفا نموده اند. در 
مقابل نگاهي به ارقام اجزاي هزينه نهايي )طرف تقاضاي 
اقتصاد( در سال 1401 )به قيمت هاي ثابت سال 1۳9۵( 
نيز نش��ان مي دهد كه اقلام مص��رف خصوصي، مصرف 
دولتي، تشكيل سرمايه ثابت ناخالص، صادرات و واردات 
كالاها و خدمات به ترتيب از نرخ رشدي معادل 8.۷، ۳.۶-، 
۶.۷، 8.۲ و ۷.۵درصد برخوردار بوده اند؛ اين ارقام در سال 
1400 به ترتيب عناوين مذكور معادل با ۳.9، 8.۳، صفر، 
۵.۲ و ۲4.1 درصد بوده است. لذا مي توان نتيجه گرفت كه 
در سال 1401 نسبت به سال 1400 ميزان مصرف بخش 
خصوصي به دليل اجراي سياست هاي حمايتي دولت و 

تقويت نسبي قدرت خريد تا حد زيادي بهبود يافته است؛ 
مصرف واقعي بخش دولتي نس��بت به سال 1400 نيز به 
دليل اتخاذ مجموعه اقداماتي در راستاي صرفه جويي در 
هزينه ها به ميزان ملموسي كاهش يافته است و همزمان 
تشكيل سرمايه ثابت ناخالص كه در سال 1400 با رشد صفر 
درصدي و در طول دهه 90 با متوس��ط رشد ۶.9- درصد 
مواجه بود در سال 1401 به واسطه سياست هاي حمايتي 
دولت از بخش توليد و مديريت هزينه تمام شده محصولات 
آن از رش��د ۶.۷ درصدي برخوردار گرديده است. تشكيل 
س��رمايه ثابت ناخالص به طور كلي متشكل از دو بخش 
ماشين آلات و ساختمان اس��ت. لازم به توضيح است كه 
تشكيل سرمايه ثابت ناخالص بخش هاي ماشين آلات و 
ساختمان در سال 1401 نسبت به سال قبل به ترتيب 1۵.4 
و 1.۲ درصد افزايش يافته اند. علت افزايش تشكيل سرمايه 
بخش ماشين آلات در سال 1401 به دليل افزايش همزمان 
توليد ماش��ين آلات داخلي و همچنين واردات كالاهاي 
سرمايه اي است. تشكيل س��رمايه ثابت ناخالص بخش 
ساختمان نيز به دليل افزايش همزمان تشكيل سرمايه 
در بخش ه��اي خصوص و دولتي محقق گرديده اس��ت. 
خاطرنشان مي سازد رشد تشكيل سرمايه ثابت ناخالص 
در بخش هاي ماشين آلات و ساختمان در سال 1400 به 

ترتيب برابر با 1۲.۵ و ۷.1- درصد بوده است.
در حوزه تج��ارت خارجي و بر اس��اس برآوردهاي اوليه، 
صادرات و واردات كالاها و خدمات طي س��ال 1401 )به 
قيمت هاي ثابت سال 1۳9۵( نسبت به سال قبل به ترتيب 
از نرخ هاي رش��د 8.۲ و ۷.۵ درصدي برخ��وردار بوده اند. 

همچنين در مجموع و بر اساس جدول مخارج نهايي در 
سال 1401، نرخ رشد توليد ناخالص داخلي به قيمت بازار 
۳.8 درصد برآورد گرديده است. گفتني است، حسب روال 
معمول، داده ها و اطلاعات مورد نياز جهت محاسبه رشد 
اقتصادي از منابع آماري رس��مي مربوطه از قبيل وزارت 
جهاد كشاورزي، وزارت نفت، طرح آماري كارگاه هاي بزرگ 
صنعتي )اداره آمار اقتصادي بانك مركزي(، وزارت صنعت، 
معدن و تجارت، وزارت ني��رو و طرح آماري فعاليت هاي 
بخش س��اختماني )اداره آمار اقتص��ادي بانك مركزي( 
دريافت گرديده اس��ت. همچنين در گ��روه خدمات نيز 
متناسب با هر يك از فعاليت ها، از منابع آماري و شاخص هاي 
قيمت مرتبط با موضوع استفاده شده است. مي توان چنين 
عنوان نمود كه توليد ناخالص داخلي ايران به قيمت پايه و 
به قيمت هاي ثابت سال پايه 1۳9۵ طي سال هاي 1400 
و 1401 به ترتيب با رشد هاي 4.4 و 4 درصدي مواجه بوده 
اس��ت. در حقيقت اقتصاد ايران طي هشت فصل دو سال 
مذكور به صورت متوالي با رشدهاي اقتصادي مثبت روبرو 
بوده اس��ت. از اين رو اميد مي رود با استمرار سياست هاي 
ثبات بخش اقتصادي دولت سيزدهم و بهبود فضاي كلي 
اقتصاد كسب و كار، شاهد تداوم و تقويت روند حاضر و بهبود 

هر چه بيشتر عملكرد فعاليت هاي اقتصاد كشور باشيم.
به اين ترتيب بانك مركزي مي گويد كه رشد قابل قبولي در 
سال گذشته به ثبت رسيده و از سوي ديگر، در تمام فصول 
دو سال اخير نيز رشد اقتصادي مثبت باقي مانده است. البته 
همچنان اختلافات ميان گزارش هاي اين دو نهاد خود را 
نش��ان مي دهد. در حالي كه مركز آمار نرخ رشد مصرف 
خصوص��ي 1400 و 1401 را به ترتيب 1۲.۷ و ۶.۷درصد 
اعلام كرده )كاهش��ي(، بانك مركزي اين ۲عدد را ۳.9 و 
8.۷درصد )افزايشي( اعلام كرده است. تفاوت عجيب ديگر 
در رشد مصرف دولتي است؛ مركز آمار اين عدد را در 1400 
و 1401 به ترتيب ۵.۷ و ۵.8درصد اعلام كرده بود، اما بانك 
مركزي 8.۳ و ۳.۶- گزارش كرده كه نرخ رشد اعلامي بانك 
مركزي در 1400 به ميزان ۲.۶واحد درصد بيشتر از مركز 
آمار و در 1401 به اندازه 9.4واحد درصد كمتر بوده است. 
رشد سرمايه گذاري در 1400 و 1401 توسط مركز آمار 
برابر 4.1 و ۲.1 اعلام ش��ده، اما بانك مرك��زي آن را 0.0 و 
۶.۷درصد اعلام كرده كه نشانگر روند متفاوتي است. رشد 
صادرات كالاه��ا و خدمات هم در آمار مركز آمار با جهش 
۳1.1واحد درصدي )از ۶.۵- درصد 1400 به ۲4.۶درصد 
1401( همراه بود، اما در آمار بانك مركزي رش��د ۳واحد 

درصدي )از ۵.۲ به 8.۲( دارد.
صرف نظر از تمام مسائل كلان، به نظر مي رسد كه زمان 
آن رس��يده تا دولت س��رانجام نهاد نهايي در مرجعيت 
گزارش هاي اقتصادي را اعلام كند و به اين ترتيب امكان 
تحليل داده ها با اختلاف نظرهاي كمتري به وجود بيايد. 
با اين حال، آنچه كه بيشترين اهميت را دارد، مثبت ماندن 
رشد اقتصادي ايران در فصول گذشته است و حالا شايد 
بتوان به اين موضوع فكر كرد كه دور جديد تحريم هاي 
امريكا نيز نتوانسته به اهداف كلان خود در متوقف كردن 

حركت اقتصاد ايران دست پيدا كند. 
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قدردانيمحسنياژهاي
از»بانكمركزي«

رييس قوه قضايي��ه از اقدامات صورت گرفته توس��ط 
»بانك مركزي« و »مركز آم��ار و فناوري اطلاعات قوه 
قضاييه« در ايجاد سامانه »سياق« كه ميانگين توقيف 
و رفع توقيف برخط حساب بانكي در اجراي احكام را از 
حدود ۲00 روز به 4 دقيقه كاهش مي دهد، قدرداني به 
عمل آورد. حجت الاسلام والمسلمين محسني اژه اي در 
ششمين جلسه شوراي راهبري دادرسي الكترونيكي، 
ضمن تبيين و تش��ريح ماده ۶49 قانون آيين دادرسي 
كيفري، اظهار كرد: به منظور سياست گذاري و تدوين 
راهبردهاي ملي، برنامه ريزي ميان مدت و بلندمدت و 
تدوين آيين نامه هاي لازم براي توسعه و ارتقاي دادرسي 
الكترونيكي و نظارت بر حس��ن اجراي آنها، »ش��وراي 
راهبري دادرس��ي الكترونيكي« با حضور ۲0 عضو كه 
عمدتاً شخصيت هاي حقوقي هستند، تشكيل مي شود. 
رييس ق��وه قضاييه تصريح ك��رد: در حوزه مقوله هاي 
مرتبط با توسعه دادرسي الكترونيك و حركت به سمت 
قوه قضاييه هوشمند پيشرفت هاي فراواني داشتيم، ولي 
هنوز با نقطه مطلوب فاصله داريم و بايد در اين مس��ير 
تلاش هاي مضاعفي داشته باشيم. رييس عدليه بيان 
داشت: بايد به ميزان اهميتي كه مقوله هوشمندسازي 
فرايندهاي قضايي و توسعه دادرسي الكترونيك دارد، 
ب��راي آن، تخصيص اعتبار و بودجه ص��ورت گيرد و به 
فراخور اهميت بالاي موضوع، آموزش هاي لازم در اين 
حوزه به مديران و مردم ارايه گردد و نيازهاي نيروهاي 
فن��ي و تخصصي اين ح��وزه مرتفع ش��ود. وي تاكيد 
كرد: بايد نسبت به پرداخت دستمزدهاي متناسب به 
نيروهاي فني و متخصص در حوزه هوشمندس��ازي و 
الكترونيكي كردن فرايندها، اهتمام صورت گيرد چرا كه 
اگر به اين موضوع توجه نشود اين نيروهاي نخبه توسط 
كشورهاي همسايه و غيرهمسايه جذب مي شوند؛ اين 
مقوله، خارج از عدالت نيست كه به يك نيروي متخصص 
و فني، پرداختي بيشتري نسبت به نيرويي غيرمتخصص 
تعلق گيرد. رييس دستگاه قضا ضمن اشاره به ضرورت 
توسعه هر چه بيشتر اتصال و برخط شدن سامانه هاي 
الكترونيكي دستگاه هاي مختلف و مرتبط به يكديگر، 
گفت: با عنايت به توسعه برخط شدن و اتصال سامانه هاي 
دستگاه هاي مختلف، ممكن است لازم باشد در برخي 
روش ها، س��ازوكارها و دس��تورالعمل هاي پيشين كه 
في المثل ميان ارتباط برخط دو دستگاه وجود داشته 
است، بازنگري هايي صورت گيرد. رييس شوراي راهبري 
دادرسي الكترونيكي ضمن تشكر از عملكرد زارع پور وزير 
ارتباطات در قوه قضاييه و همچنين در دولت بيان داشت: 
بايد ظرفيت هاي زياد و بالقوه سامانه هاي الكترونيكي 
دستگاه هاي مختلف به فعليت برسند و از حداكثر ظرفيت 
اين سامانه ها در راستاي تسهيل و تسريع پيشبرد امور و 

خدمت رساني مطلوب تر به مردم، بهره گرفته شود.

دانهدرشتهايفرارمالياتي
بهدنبالموجسواري

سخنگوي سازمان امور مالياتي توضيحاتي را درمورد 
محاسبه ميزان ماليات و افرادي كه به اين ميزان اعتراض 
مي كنند ارايه كرد. مهدي موحدي بكنظر با اش��اره به 
مهلت ارايه اظهارنامه مالياتي ت��ا ۳1 خردادماه، عنوان 
كرد: س��ازمان امور مالياتي بر اساس داده ها و اطلاعاتي 
كه دارد ماليات مؤديان را محاسبه مي كند. اين داده ها 
شامل وجوه واريزي به حساب هاي متصل به دستگاه هاي 
پرداخت، واريزي حساب هاي تجاري از پيش اعلام شده 
توسط مؤديان، حساب هاي مشكوك به فعاليت تجاري 
و... مي ش��ود. بر اين اساس سازمان امور مالياتي ماليات 
اصناف و مشاغل را محاسبه مي كند. وي ادامه داد: طبق 
داده هاي مذكور و بررسي هاي انجام شده، ماليات كل 
س��ال كمتر از چهار درصد مشاغل بالاتر از ۶0 ميليون 
تومان و ماليات كل سال 9۶ درصد مؤديان كمتر از اين 
رقم است. بر اين اس��اس حدود 90 درصد پرونده هاي 
مالياتي براي كل س��ال بايد كمتر از ۲0 ميليون تومان 
ماليات پرداخت مي كنند. درواقع بر اساس اين داده ها 
بخش قابل توجهي از افراد در فرآيند ماليات كنار گذاشته 
شده اند. سخنگوي سازمان امور مالياتي با طرح اين سوال 
كه چه افرادي به پرداخ��ت ماليات اعتراض مي كنند، 
توضيح داد: برخي از افرادي كه جزو چهار درصد مذكور 
هس��تند به افزايش ميزان ماليات اعت��راض دارند و به 
دنبال موج سواري هستند. در اين مورد بايد مراقب دانه 
درشت ها باش��يم، منظور افرادي معدودي هستند كه 
به ميزان ماليات محاسبه ش��ده اعتراض دارند و سعي 
مي كنند به واسطه جنجال آفريني موج ايجاد كنند و موج 
سواري داشته باشند. البته تعداد اين افراد بسيار محدود 
است و شايد كمتر از پنج درصد آن چهار درصد مذكور 
باشند. البته امسال شاهد اين جنجال آفريني ها نبوديم.

موجارزانيدرانگليس!
 )M&S( شركت خرده فروش��ي ماركس انداسپنسر
بريتانيا آخرين شركتي اس��ت كه قيمت ها را كاهش 
مي دهد. ماركس انداسپنسر روز دوشنبه جديدترين 
گروه سوپرماركتي در بريتانياست كه قيمت مواد غذايي 
را كاهش و نشانه هايي از كاهش افزايش تورم را نشان داد. 
اقدام M&S به دنبال اقدامات مشابه اخير خرده فروشان 
عمده موادغذايي اين كشور صورت مي گيرد. قول مهم 
ريشي سوناك، نخست وزير بريتانيا براي كاهش تورم 
در سال ۲0۲۳ به نصف، به دليل تورم بالاي موادغذايي 
كه طبق آخرين داده هاي رسمي در آوريل بيش از 19 
درصد و بر اساس داده هاي صنعت در ماه مي 1۷.۲ درصد 
بود، تضعيف شده است. M&S قيمت ۷0 محصول اصلي 
مانند گوشت چرخ كرده، ماست يوناني، فيله سالمون، 
نخود و تورتيلا را بين ۳ تا ۲۵ درصد كاهش داد. اين گروه 
همچنين قيمت 1۵0 محصول را تا پاييز را متوقف كرد. 
همچنين روز دوشنبه، موريسون، پنجمين گروه بزرگ 
سوپرماركت بريتانيا، اعلام كرد كه قيمت 4۷ محصول 
را به طور متوسط بيش از ۲۵ درصد كاهش داده است. 
شركت خرده فروشي تسكو، روز جمعه گفت كه تورم 

موادغذايي در بريتانيا به اوج خود رسيده است.

تداومرشدمثبتاقتصاديدرتمامفصول1401

رييسجمهور:

اقتصاد ايران از بحران تحريم عبور كرد؟

تقويتروابطكشورهايتحريمشدهبهخنثيسازيتحريمهاكمكميكند
رييس جمهور ب�ا بيان اينكه ارتباط مي�ان ايران و 
كشورهاي مستقل امريكاي لاتين پس از پيروزي 
انقاب اس�امي بر اس�اس روحيات و آرمان هاي 
مشترك روز به روز افزايش پيدا كرده است، اظهار 
داش�ت: معتقديم تقويت روابط ميان كشورهاي 
مس�تقل و در حال تحريم، يك�ي از راه هاي خنثي 
كردن تحريم هاست. سيد ابراهيم رييسي در جريان 
سفر منطقه اي به سه كشور منطقه امريكاي لاتين، 
در گفت وگويي با ش�بكه تلويزيوني »تله سور«، با 
بيان اينكه پس از پيروزي انقاب اسامي در ايران، 
آهنگ واحدي بين استقال طلبي، آزادي خواهي 
و عدالت طلبي مردم ايران با مردم امريكاي لاتين 
كه همين روحيه را دارند و همين آرمان ها را دنبال 
مي كنند، احس�اس ش�د، ب�ه افزاي�ش روز به روز 
روابط ميان ايران و كشورهاي مستقل اين منطقه 
اشاره كرد و گفت: معتقديم تقويت روابط و تجميع 
ظرفيت هاي فيمابين كش�ورهاي تحت تحريم و 
مستقل، يكي از راه هاي خنثي كردن تحريم هاست.
متن كام�ل گفت وگ�وي رييس جمهور با ش�بكه 

تلويزيوني تله سوريه به شرح زير است: 
  خبرنگار: جناب آقاي رييس�ي خوش آمد عرض 
مي كنم به ش�ما، بفرمايي�د ارزيابي ش�ما از اولين 

سفرتان به منطقه امريكاي لاتين چيست؟
رييس جمهور: بسم الله الرحمن الرحيم. خدمت مردم 
ونزوئلا و امريكاي لاتين سلام عرض مي كنم. امريكاي 
لاتين در گذش��ته به نوعي حياط خلوت امريكايي ها 
محسوب مي شد، ولي به مرور زمان كشورهاي امريكاي 
لاتين هر كدام استقلال خودشان را بازيافتند و امروز 
بسياري از كش��ورهاي اين منطقه مستقل هستند و 
روحيه استقلال طلبي، آزادي خواهي و عدالت طلبي 

مردم آنها ستودني است.
با پيروزي انقلاب اس��لامي در ايران، آهنگ واحدي بين 
استقلال طلبي، آزادي خواهي و عدالت طلبي مردم ايران 
با مردم امريكاي لاتين كه همين روحيه را دارند و همين 
آرمان ها را دنبال مي كنند، احس��اس شد و اين يك وجه 

اشتراك بين ملت ايران و ملت هاي امريكاي لاتين است.
اين ارتباط بعد از انقلاب اسلامي روز به روز افزايش پيدا كرد 
و امروز جمهوري اسلامي با كشورهاي مختلف امريكاي 
لاتين ارتباط دارد. قبل از پيروزي انقلاب اسلامي ارتباطات 
ما به اين شكل نبود، اما بعد از آن به دليل روحيه انقلابي ملت 

ايران، احساس شد كه نوعي اشتراك در اهداف بين ايران و 
كشورهاي امريكاي لاتين وجود دارد.

  در اين سفر 2۵ قرارداد به امضا رسيده و صحبت 
از ارتقاي روابط از سطح ۳ ميليارد دلار به سطح 2۵ 
ميليارد دلار بين ايران و ونزوئاست، ارزيابي شما از 

چشم انداز روابط چيست؟
م��ا ب��ا ونزوئ��لا در حوزه ه��اي مختل��ف رواب��ط خوبي 
داري��م و معتقدي��م در عي��ن ح��ال در حوزه سياس��ي، 
اقتص��ادي و فرهنگ��ي همچن��ان ظرفيت ه��اي 
 بس��يار خوبي ب��راي تبادل بين دو كش��ور وج��ود دارد.

در گذشته اقداماتي در جهت ارتقاي روابط انجام شده بود، 
منتها در سال هاي اخير اين روند كمي دچار كندي شده 
بود كه با سفر آقاي مادورو به تهران و سفر بنده به كاراكاس، 
گس��ترش ارتباطات بين دو كشور خصوصا در حوزه هاي 
تجاري و اقتصادي و زمينه هاي صنعتي، معدني، كشاورزي 

و انرژي سرعت بيشتري پيدا خواهد كرد.
 جداي از تعامات سياس�ي و اقتصادي، ش�ما در 
سفر به ونزوئا يك حركت سمبليك انجام داديد 
و به اس�طوره هاي آزادي مردم منطقه اداي احترام 
و با مردم ونزوئا به خاطر تحريم ها و ظلم هايي كه 
عليه اين مردم انجام ش�ده ابراز همدردي كرديد. 
شما با ارسال نفتكش ها به ونزوئا در حقيقت عاوه 
بر كمك به مردم ونزوئا بناي يك همكاري برد-برد 
ميان دو كشور را گذاشتيد. ادامه اين روند را چگونه 

پيش بيني مي كنيد.
ما به همه قهرمانان ملي در ونزوئلا و منطقه امريكاي 
لاتين و كش��ورهاي بولي��واري احت��رام مي گذاريم. 
همچنين درباره ونزوئلا بايد بگويم كه ما نشان داديم 
كه دوست روزهاي سخت مردم اين كشور و كشورهاي 

همسايه خود بوده و هستيم.
امريكايي ها از تحريم مثل حمله نظامي و به عنوان يك 
سلاح استفاده مي كنند. تحريم همان جنگ با ملت ها و 
دولت هاست، منتها سلاح آن عوض شده؛ ديروز سلاح 

نظامي بود و امروز سلاح تحريم است.
در واقع تحريم عليه ملت هاست و اين ملت ها هستند كه 
تحت فشار قرار مي گيرند. در ظاهر تحريم ها عليه دولت ها 

وضع مي شوند، اما تمام فشار تحريم ها روي ملت هاست.
معتقديم تقويت روابط ميان كشورهاي در حال تحريم، 
يكي از راه هاي خنثي كردن تحريم هاست. ونزوئلا هم در 
شرايط س��ختي بود و در آن شرايط آنچه از ما براي كمك 

برمي آم��د انجام داديم و همچنان در كن��ار مردم و دولت 
ونزوئلا خواهيم بود.

اطمينان دارم ارتباط خوب و تجميع ظرفيت هاي فيمابين 
كشورهاي مستقل و تحت تحريم، مي تواند در جهت كاهش 

مشكلات موثر باشد.
 به نظر شما هدف و نيت امريكا از دشمني و تاش 
براي ضربه زدن به كشورهايي مثل ونزوئا چيست؟

امريكايي ه��ا دنبال اهداف و ب��رآوردن زياده خواهي هاي 
خودشان در منطقه و جهان هستند. آقاي ترامپ چندي 
قبل حقيقتي را برملا كرد و گفت كه ما به دنبال غارت نفت 
ونزوئلايي ها بوديم و فراتر از اين به حكومت فعلي امريكا 
اعتراض مي كند كه چرا شما در مقابل نفت به دولت ونزوئلا 

پول مي دهيد؟
او مي گويد امريكا بايد نفت ونزوئلا را مجاني ببرد و در ادامه 
اعتراف مي كند، دليل آنكه در دوره دولت خودش ونزوئلا 

را به هم ريخت، اين بود كه نفت را مجاني به دست بياورد.
اين نگاه و منش امريكايي هاست، يعني اين امريكاي 
بدون روتوش اس��ت كه كاملا دارد خودش را نش��ان 
مي دهد و مي گويد كه هدف ما در دنيا غارتگري است. 
به صراحت مي گويد كه وقتي به نام حقوق انسان، به 
نام دفاع از ملت ها، به عنوان دموكراسي و آزاديخواهي 
در جايي از دنيا شعار مي دهيم، اينها همه پوشش است 

و اصل تلاش براي غارت ثروت ملت هاست.
ناراحتي دشمني همچون امريكا از ونزوئلا اين است كه چرا 
به او نفت مجاني نمي دهد. ناراحتي او از ايران هم اين است كه 
 چرا جلوي سلطه گري را مي گيرد و مي خواهد مستقل باشد.

جمهوري اسلامي ايران مي خواهد مستقل باشد. 44 سال 
گفتيم كه مي خواهيم مستقل باشيم و زير بار ظلم و سلطه 
نرويم؛ ما نه به كسي ظلم مي كنيم و نه زير بار ظلم ديگران 
مي رويم. اين سياست ما از ابتداي پيروزي انقلاب اسلامي 

بوده و خواهد بود.
امريكايي ها نمي خواهند ما مستقل باشيم، نمي خواهند 
توليد و صادرات و تجارت مستقل داشته باشيم، اما ما اراده 
كرديم كه توليد، تجارت و رونق اقتصادي داش��ته باشيم. 
جنگ ما در واقع جنگِ اراده هاست، جنگ بين ملت هايي 
است كه مي خواهند مستقل زندگي كنند و نظام سلطه 
كه مي خواهد ملت ها مستقل نبوده و تحت نظر و تسلط او 

باشند و ما باور داريم ملت هاي مستقل پيروز خواهند شد.
 كشورهاي بعدي مقصد سفر شما يعني نيكاراگوئه 
و كوبا نيز تحت تحريم امريكا و از نظر اين كش�ور 

محور شرارت هستند؛ به خصوص كوبا كه در ۶۰ سال 
گذشته تحت تحريم بوده است. برنامه شما براي اين 

سفرها چيست؟
دو نگاه وجود دارد، يكي نگاهِ س��لطه طلبانه اي اس��ت كه 
امريكايي ها دارند و يكي نگاهِ همكاري و همگرايي و توجه به 

استقلال خواهي است كه ملت و دولت ايران دارند.
بناي امريكا اين است كه هر كشوري از او تبعيت نكند، او را 
شرور و مظهر شرارت  معرفي مي كند. در صورتي كه امروز 
همه در دنيا مي بينيم كه چه كسي دارد شرارت مي كند؛ چه 
كساني در عراق و افغانستان هزاران نفر را كشتند و فقط در 
افغانستان باعث معلوليت ۳۵ هزار كودك شدند. چه كساني 
به مدت ۲0 س��ال خانه و كاشانه مردم افغانستان را ويران 

كردند و دست آخر از افغانستان خارج شدند؟
شما اگر نگاه كنيد در دنيا، در منطقه، در خاورميانه مي بينيد 
چه كسي شرارت مي كند، آنكه در امريكاي لاتين شرارت 
مي كند، چه قدرتي است! آيا كسي جز قدرت نظام سلطه 
اس��ت كه مي خواهد با گروه هاي دس��ت نشانده خودش 
كش��ورها را به هم بريزد و راي و خواس��ت ملت ها را مورد 

بي توجهي قرار دهد.
سخن بنده با اينها اين اس��ت كه مگر شما به دموكراسي 
معتقد نيس��تيد؟ چرا مردمي را ك��ه در ونزوئلا و در ديگر 
كشورهاي امريكاي لاتين به دولت هاي مدنظر خود راي 
داده و آنها را س��ر كار آورده اند، مورد بي احترامي قرار داده 
و به خواس��ت آنها بي اعتنايي مي كنيد؟ چرا در فلسطين 
۷0 سال است كه به مردم ظلم مي كنيد و اجازه نمي دهيد 
همه فلسطينيان، چه مسلمان، چه يهودي و چه مسيحي، 
آزادانه راي داده و دولت مورد نظر خودشان را برپا كنند تا اين 

جريان ظلم ۷0 ساله به مردم فلسطين پايان يابد!
چرا ب��ه راي مردم احترام نمي گذاريد، مگر ش��ما دم 
از دموكراسي نمي زنيد؟ مگر ش��ما دم از حقوق بشر 
نمي زني��د؟ آيا اين دفاع از حقوق انسان هاس��ت! چرا 
اجازه نمي دهيد مردم يمن خودشان براي سرنوشت 

خودشان تصميم بگيرند؟
هر وقت از ما سوال شده نظر شما نسبت به افغانستان، يمن و 
نسبت به كشورهاي ديگر چيست، مي گوييم خودِ كشورها 
بايد براي خودشان تصميم بگيرند؛ ملت يمن، افغانستان، 
ونزوئلا و ديگر كش��ورها بايد خودش��ان براي سرنوشت 
خودشان تصميم بگيرند. مردم كوبا بايد خودشان تصميم 
بگيرند كه مي خواهند چه دولتي بر آنها حكومت كند. چرا 
امريكايي ها به خودش��ان اجازه مي دهند در امور ديگران 

مداخله كنند؟ اين دخالت در امور كشورهاي ديگر ظلم 
به مردم دنيا، ظلم به دموكراسي و حقوق انسان هاست.

كشورهايي كه مي خواهند مستقل زندگي كنند شرارت 
نمي كنند، بلكه آن دسته از كشورها كه در امور اين كشورها 
مداخله مي كنند، ش��رارت مي كنند و ب��ه نظرم بايد اين 
وضعيت يكجانبه گرايي كه امروز شاهد آن هستيم، خاتمه 
يابد و چندجانبه گرايي در عالم مورد توجه قرار گيرد. بايد 

به اين ظلم به انسان ها و حقوق انسان ها خاتمه داده شود.
  ب�ا وج�ود تصريح جمهوري اس�امي اي�ران به 
صلح آميز بودن برنامه هسته اي خود، امريكايي ها 
همواره خاف اين موضوع را تبليغ مي كنند و به اين 
بهانه ايران را تحريم كرده اند. آيا احتمال رسيدن 
به توافقي در آينده نزديك بين شما و امريكا وجود 

دارد؟
آژانس بين المللي انرژي اتمي تاكنون 1۵ بار اعلام كرده 
كه هيچ گونه انحرافي در فعاليت هاي هسته اي ايران وجود 
ندارد. بر اساس معاهده اي كه به نام برجام معروف شده، ما 
به تعه��دات خود عمل كرديم و اين امريكايي ها بودند كه 
نقض عهد كردند. ترامپ تعهد را زير پا گذاشت و كشورهاي 
اروپايي نيز به تعهدات خودشان عمل نكردند. تنها كشوري 
كه به تعهد خودش عمل كرد، جمهوري اسلامي ايران بود.

ما هميشه گفتيم فعاليت هسته اي ما صلح آميز است و 
به هيچ عنوان سراغ سلاح هسته اي نرفتيم و نمي رويم. 
همچنان هم بر اين نظر پايبند هستيم و تحقيقات از 
فعاليت هاي هسته اي ايران نيز همين را تاييد مي كند 
كه ما دنبال س��لاح هسته اي نيستيم، لكن متاسفانه 
امريكايي ه��ا نقض پيمان كردن��د و اروپايي ها نيز به 

تعهدات خود عمل نكردند.
ايران در اين رابطه يك حرف بسيار روشني دارد كه آن را 
در همه مجامع مطرح كرده است و همه به اينكه حرف ما 
منطقي و عقلاني و قابل دفاع است، اعتراف دارند. ما همواره 
تاكيد كرديم آن كسي كه به پيمان عمل كرده جمهوري 
اسلامي است و آنكه نقض پيمان كرده امريكايي ها هستند.

ان شاءالله كه ملت هاي مستقل بتوانند زندگي مستقل خود 
را ادامه دهند و ما هم بتوانيم با همه كشورها همكاري داشته 
باشيم. همكاري ما با كشورهاي منطقه امريكاي لاتين، 
كشورهاي اسلامي، كشورهاي منطقه مان و كشورهاي 
مستقل، مي تواند براي آينده نظم جهاني بسيار موثر باشد.

معتقديم نظم جهاني در آينده به نفع ملت هاي مستقل 
رقم مي خورد و سلطه قدرت هاي سلطه گر رو به افول است.



ايجاد بازارهاي جديد براي نفت خام ايران با توجه به 
چالش هايي كه اي��ران در صادرات نفت خود به دليل 
تحريم ها و مسائل ژئوپليتيكي با آن مواجه است، يك 
هدف اقتصادي مهم براي ايران در شرايط تحريم است. 
به گزارش خبرنگار »تعادل«، بسياري از پالايشگاه ها 
در امري��كاي جنوبي، به ويژه در كش��ورهايي مانند 
ونزوئلا، به دليل كمبود سرمايه از كار افتاده يا نيمه 
فعال ش��ده اند. در عين حال، ايران دانش و تخصص 
قابل توجه��ي در صنع��ت پالايش نف��ت از طريق 
س��رمايه گذاري در ظرفي��ت پالاي��ش داخلي طي 
دهه هاي اخير و به خصوص پس از تحريم هاي غرب 
عليه فروش بنزين به اين كشور، به دست آورده است. 
شركت هاي مهندسي و خدمات نفتي ايران فناوري ها 
و فرآيندهاي نوآورانه پالايشي را توسعه داده اند كه  
مي تواند تجهيزات و فرآيندهاي پالايشي بومي سازي 
شده را صادر كنند. ايران با مشاركت با پالايشگاه هاي 
امريكاي جنوبي، ارايه سرمايه و تخصص فني براي 
كم��ك به ارتق��ا و راه اندازي مج��دد ظرفيت بيكار، 
مي تواند به بازارهاي جديد نفت خام خود دسترسي 

استراتژيك پيدا كند.
ايران به جاي صادرات تجهي��زات و خدمات به اين 
كشورها، مي تواند سهام پالايشگاه ها را به دست آورد 
و در س��ود سرمايه گذاري هاي مش��ترك نيز سهيم 
شود. اين موضوع مي تواند جريان هاي درآمد پايدار 
بلندمدت و مشاركت هاي استراتژيك انرژي را فراهم 
كند كه موانع ژئوپليتيك سنتي براي صادرات نفت 

را خنثي كند. 
براي ايران، سرمايه گذاري و مشاركت با پالايشگاه هاي 
امريكاي جنوبي براي ارتقاي ظرفيت ش��ان در ازاي 
قراردادهاي عرضه نفت و سهام، روشي نوآورانه براي 
دستيابي به بازار، گس��ترش بازارهاي در دسترس و 
تنوع بخشيدن به مش��اركت هاي خارجي و مبادي 
ف��روش نفت خ��ام خود اس��ت. در حالي ك��ه ايران 
همچنان با مشكلاتي در صادرات به مشتريان سنتي 
در اروپا و آس��يا مواجه است، بازارهاي فراسرزميني 
در امريكاي لاتين فرصتي براي استفاده از مزيت هاي 
رقابتي در پالاي��ش نفت براي ايجاد روابط اقتصادي 
اس��تراتژيك جديد ارايه  مي دهد. ديپلماسي فعال 
انرژي دولت س��يزدهم مي تواند ايران را در موقعيت 
منحصر به فردي از همكاري با كش��ورهاي امريكاي 
جنوبي قرار دهد كه از لحاظ تاريخي به حمايت ايالات 

متحده متكي بوده اند.

ص��ادرات نفت خ��ام و تخصص پالايش��ي ايران به 
كشورهاي امريكاي جنوبي در ازاي مشاركت سهام 
در سرمايه گذاري هاي پالايشي، مزاياي قابل توجهي 
را ب��راي ايران دارد، آن هم در زماني كه بس��ياري از 
بازارهاي سنتي صادرات نفت ايران محدود هستند، 
سرمايه گذاري براي بازس��ازي پالايشگاه هاي نيمه 
فعال در امريكاي لاتين مشتريان جديد، نقاط ورود 
اس��تراتژيك ب��ه بازارهاي نوظهور، مش��اركت هاي 
اقتصادي بلندمدت و فرصتي ب��راي همكاري هاي 

تكنولوژيكي را فراهم مي كند.
در حالي كه خطرات ناش��ي از بي ثباتي سياس��ي و 
اقتصادي در بخش هاي��ي از امريكاي جنوبي وجود 
دارد، مزاياي بالقوه ايران از پيش��گامي مشاركت در 
انرژي ه��اي جديد در اين منطقه قابل توجه اس��ت. 
تكيه ب��ر توانمندي هاي فناوري و س��رمايه گذاري 
ش��ركت هاي دانش بنيان ايراني براي تس��هيل اين 
س��رمايه گذاري ها، راه قدرتمندي براي بازس��ازي 

دسترسي به بازار نفت و رشد اقتصادي است.
رويكرد جديد در دولت سيزدهم سهامداري در بحث 
پالايشگاه هاي فراسرزميني با جديت در دستور كار 
قرار گرفته است و اين رويكرد در زمينه پتروشيمي 
و صنعت گاز امريكاي لاتين نيز تداوم يافته اس��ت و 
در س��فر اخير وزير نفت و رييس جمهور به امريكاي 
جنوبي، بر تداوم همكاري هاي ح��وزه انرژي تاكيد 

شده است.

ايران با پيگيري سياس��ت پالايش��گاه فراسرزميني 
علاوه ب��ر محكم كردن پاي خ��ود در اين منطقه به 
دنبال افزايش همكاري ها است كه به عقيده  بسياري 
از كارشناس��ان، هم��كاري با ديگر كش��ورهاي اين 
منطقه در زمينه  پالايش��گاهي و پتروشيمي و حتي 
صنعت گاز به در هم تنيدگي روابط ايران با كشورهاي 
اين منط��ه و ايجاد منافع متقاب��ل  مي انجامد كه در 

نهايت به نفع طرفين است. 

   كشورهاي دارنده  نفت به دنبال 
راه هاي ابتكاري براي فروش نفت خام

در همي��ن زمين��ه، حميدرضا صالح��ي، عضو اتاق 
بازرگاني تهران با اشاره به اين موضوع كه سهامداري 
در پالايشگاه هاي فراسرزميني ايده  خوبي است، در 
گفت وگ��و با خبرنگار » تع��ادل« تصريح كرد: امروز 
كشورهاي دارنده  نفت به دنبال راه هاي ابتكاري براي 
فروش نفت خام خود هستند. ما هم بايد از فرصت ها 

به نحو احسن بهره ببريم. 
وي ادام��ه داد: اينكه در س��اير كش��ورها به تجهيز 
پالايشگاه هاي نيمه فعال بپردازيم، نوعي بازارسازي 
تضميني براي فروش نفت مان به شمار  مي رود. اين 
كاري است كه در كشورهاي امريكاي جنوبي نظير 

ونزوئلا در پيش گرفتيم و موفق بوديم. 
اين عضو اتاق بازرگاني تهران خاطرنشان كرد: بنده 
كاملًا با موض��وع همكاري با كش��ورهاي ديگر چه 

در بحث پالايش��گاه داري و چه در حوزه هاي ديگر 
موافق هس��تم. اين نوع تعاملات بس��تري برايمان 
فراهم  مي كند كه به فروش نفت كشور بپردازيم و از 

مزيت هايش بهره مند شويم. 
وي ادام��ه داد: م��ا جزو كش��ورهاي دارن��ده  نفت 
هستيم و  مي توانيم با سهامداري در پالايشگاه هاي 
فراس��رزميني به فروش تضميني نفت خودمان به 
اين كشورها مبادرت كنيم. س��هامدار شدن در اين 
پالايش��گاه ها زمينه را براي افزايش همكاري ها در 
حوزه ه��اي ديگر فراه��م  مي كند. اين سياس��ت به 
افزايش درآمدهاي كش��ور منجر  مي ش��ود و اقدام 

مثبتي است. 
صالحي گفت: در ش��رايط فعلي كه با تحريم مواجه 
هستيم و نمي توانيم به راحتي نفت خام خود را صادر 
كنيم، سهامداري در پالايش��گاه هاي فراسرزميني 
سياست درستي است كه  مي تواند بازارسازي براي 

فروش نفت كشورمان باشد. 
وي ادامه داد: بايد با در نظر گرفتن ملاحظات خاصي 
به اين سياست ورود كنيم. لازم است در كشورهايي 
اين سياس��ت را پيش ببريم كه بتوانن��د منافع ما را 
تأمين كنند و همس��ويي سياسي با ما داشته باشند. 
بايد دقت كنيم كه امنيت اقتصادي كشور هدف بالا 

باشد و بتواند سرمايه گذاري ما را برگرداند. 
اين عض��و اتاق بازرگاني ته��ران در خصوص ارتباط 
با كش��ورهاي امري��كاي جنوبي و س��هامداري در 
پالايش��گاه هاي اين كش��ورها تصريح كرد: هر نوع 
معامله و همكاري اي كه بتواند منافع كشور را تأمين 
كند، مورد تأييد است و بايد در دستور كار قرار بگيرد. 
صالحي گفت: آن طور كه در خبرها آمده، قرار است 
در حوزه  پتروشيمي هم با كشورهاي امريكاي جنوبي 
وارد تعامل ش��ويم. اين نوع همكاري ها ضمن ايجاد 
اشتغال براي جوانان ايراني به صدور خدمات فني و 
مهندسي كشورمان به ديگر كشورها منجر  مي شود. 
از اين طري��ق  مي توانيم فرهنگ و اس��تانداردهاي 

خودمان را در كشورهاي هدف توسعه دهيم. 
وي در پايان تأكيد كرد: سياس��ت س��هامداري در 
پالايشگاه هاي فراسرزميني به طور كلي مورد تأييد 
اس��ت. از اين طريق  مي توانيم به گس��ترش صنايع 
مختلف در كش��ور ه��دف بپردازي��م و درآمدهاي 
ارزي براي خودمان ايجاد كنيم. در ش��رايط فعلي و 
تحريمي نيز اين سياست در بازارسازي براي فروش 

نفت موثر است.

تحليل

خبر
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پيشرفت ۴۰ درصدي پروژه  
جمع آوري گازهاي مشعل

مدير توليد شركت ملي مناطق نفت خيز جنوب از 
پيشرفت ۴۴.۲۲ درصدي پروژه هاي جمع آوري 
گازه��اي مش��عل در س��ال ۱۴۰۲ خب��ر داد كه 
پيشرفت آن در سال ۱۴۰۱ بالغ بر ۲۱.۳۳ درصد 

بوده است.
به گزارش ش��ركت ملي مناطق نفت خيز جنوب، 
غلامرضا نوراني به پيشرفت هاي حاصل شده در 
سال ۱۴۰۱ اش��اره كرد و گفت: براي جمع آوري 
گازهاي ارس��الي به مش��عل در ح��وزه عملياتي 
مناط��ق نفت خي��ز جن��وب و تأمي��ن خ��وراك 
صناي��ع پايين دس��ت و تكميل زنجي��ره ارزش 
تولي��د محص��ولات در صنعت نف��ت، طرح هاي 
بهسازي تأسيسات و جمع آوري گازهاي مشعل، 
با سرمايه گذاري شركت پالايش گاز بيدبلند خليج 
فارس و شركت پتروش��يمي مارون از پاييز سال 

۱۳۹۸ آغاز شده است.
وي تصريح كرد: انتظار مي رود با تكميل پروژه هاي 
زيرمجموعه اين طرح تا پايان س��ال ۱۴۰۴، همه 
گازهاي ارس��الي به مشعل در حوزه اجراي پروژه، 
جم��ع آوري و به پالايش��گاه بيدبلند خليج فارس 
ارس��ال ش��ود، طرح جمع آوري گازهاي مشعل با 
سرمايه گذاري شركت پالايش گاز بيدبلند خليج 
فارس ش��امل ۲۷ پروژه فرعي اس��ت ك��ه انجام 
آن ب��ا اعتباري بالغ بر ۱۱۰۹ ميليون دلار س��بب 
جمع آوري حدود روزانه ۵۹۳ ميليون فوت مكعب 
گاز ارس��الي به مشعل مي ش��ود و افزون بر تأمين 
كمبود خوراك پالايش��گاه بيدبلند خليج فارس 
از آلايندگ��ي محيط زيس��ت جلوگيري مي كند. 
مدير توليد ش��ركت ملي مناطق نفت خيز جنوب 
با ابراز خرس��ندي از دس��تاوردها و پيشرفت هاي 
حاصل شده افزود: مجموع پروژه هاي واگذارشده به 
شركت پتروشيمي مارون براي جمع آوري گازهاي 
مشعل هشت پروژه بود كه سرمايه گذاري مورد نياز 
براي تكميل آنها ۱۶۷ ميليون دلار برآورد ش��ده 
است و با اجراي پروژه هاي زيرمجموعه اين طرح، 
ضمن اجتناب از سوزانده شدن روزانه ۲۴۹ ميليون 
فوت مكع��ب گاز در حوزه عملياتي ش��ركت هاي 
بهره ب��رداري نفت و گاز كارون و مارون، اين مقدار 
گاز به خوراك مجتمع پتروش��يمي مارون اضافه 
مي شود. نوراني گفت: عملكرد شركت يادشده در 
پيشبرد پروژه ها در سال ۱۴۰۱ سبب دستيابي به 
مقدار پيشرفت ۲۳.۴۹ درصدي در اين سال شده و 
پيشرفت كلي طرح تا مقطع كنوني ۴۸.۹۴ است كه 
با كمك شركت پتروشيمي مارون، همه پروژه هاي 
زيرمجموعه اين طرح تا پايان سال ۱۴۰۳ تكميل 
مي شود و گازس��وزي در حوزه عملياتي طرح، به 

حداقل ممكن كاهش مي يابد.

عضواتاقبازرگانيتهراندرگفتوگوبا»تعادل«مطرحكرد

بازارسازي تضميني براي فروش نفت!

كاهش۹۰درصدي
وارداتنفتاتحاديهاروپاازروسيه

افزايش۱۵درصديتحويلگازبهنيروگاهها

بحرانانرژيريسكجديدالورودبازارسرمايه!

اطلاعات يورواس��تات نش��ان مي دهد واردات نفت 
اتحاديه اروپا از روسيه به خاطر تحريم هاي اعمال شده 
در نتيج��ه جنگ اوكراين، ۹۰ درصد طي يك س��ال 

كاهش يافته است.
 به گزارش تس��نيم به نقل از يورو ني��وز، واردات نفت 
اتحاديه اروپا از روسيه به خاطر تحريم هاي اعمال شده 
در نتيج��ه جنگ اوكراين، ۹۰ درصد طي يك س��ال 
كاهش يافته اس��ت.  اتحاديه اروپ��ا در فوريه ۲۰۲۲، 
يعني همان ماهي كه جنگ اوكراين آغاز شد، ۱۵.۱۸۹ 
ميليون تن نفت خام و محصولات پالايش��ي روسيه 
مانند گازوئيل و نفت سفيد را وارد كرده بود.  يك سال 
بعد يعني در فوريه ۲۰۲۳، واردات همين محصولات 
توسط اتحاديه اروپا به ۱.۸۷۶ ميليون تن رسيد. اين 

رقم در ماه مارس تا ۱.۴۴۵ ميليون تن كاهش يافت.
 جاي خالي روسيه را كش��ورهاي متعددي از جمله 
امريكا، نروژ، الجزاير، برزيل، آنگولا و امارات پر كرده اند.

آمار و ارقامي كه در روز دوشنبه توسط يورواستات اعلام 
شد نشان دهنده تأثير تحريم هاي گسترده اي است كه 
سران اتحاديه اروپا پس از مذاكرات بسيار عليه روسيه 

وضع كردند.
 اين تحريم ها هم بر واردات نفت خام روسيه از طريق 
دريا و هم بر واردات محصولات نفتي اين كشور اعمال 
و به ترتيب از پنجم دسامبر و پنجم فوريه اجرايي شد.

 اما واردات نف��ت از طريق خط لول��ه دروژبا به خاطر 
درخواس��ت كش��ورهاي اروپاي مرك��زي مخصوصاً 
مجارستان كه به دريا راه ندارند، از تحريم ها معاف شد.

 درواق��ع تحليل اطلاعات ماه مارس نش��ان مي دهد 
بيشتر نفت خام روسيه به س��ه كشوري كه از طريق 
خط لوله دروژبا با آنها در ارتباط است صادر شده ، يعني 

مجارستان، اسلواكي و جمهوري چك.
 البته سران اتحاديه اروپا اعلام كرده اند دوباره به مساله  

اين خط لوله رسيدگي مي كنند.

مع��اون وزي��ر نف��ت در ام��ور نظ��ارت ب��ر منابع 
هيدروكرب��وري از افزايش ۱۵ درصدي تحويل گاز 
به نيروگاه ها در سال ۱۴۰۲ خبر داد. سجاد خليلي 
در گفت وگو با ايس��نا، با بيان اينك��ه نيروگاه هاي 
حرارتي بيش��ترين س��هم را از ت��وان توليد برق در 
كشور دارند و تامين س��وخت اين نيروگاه ها لازمه 
تحقق تابستان بدون خاموش��ي است، اظهار كرد: 
براي تامين اي��ن هدف هم زمان با رش��د توليد در 
صنايع و افزايش ميزان مصارف برق بخش خانگي 
و تجاري و صنعت��ي، وزارت نفت گام هاي جدي در 
خصوص تأمين س��وخت مورد ني��از نيروگاه هاي 

حرارتي برداشته است.
وي اف��زود: در فصل تابس��تان با توج��ه به مصرف 
حداقلي س��وخت گاز در بخش خانگي عمده توليد 
برق نيروگاه هابا اس��تفاده از س��وخت گاز طبيعي 

خواهد بود.
مع��اون وزي��ر نف��ت در ام��ور نظ��ارت ب��ر منابع 
هيدروكربوري با بي��ان اينكه وزارت نفت علي رغم 

افزاي��ش مصارف بخش ه��اي خانگ��ي، صنعتي و 
نيروگاهي و مشكلات ناش��ي از ناترازي بين عرضه 
و مصرف نهاده هاي ان��رژي به اجراي تعهدات خود 
پايبند بوده است، گفت: متوسط ميزان گاز تحويلي 
به نيروگاه ها در سه ماهه اول سال ۱۴۰۲ نسبت به 
س��ه ماهه ابتدايي سال ۱۴۰۱ در حدود ۱۵ درصد 

رشد داشته است. 
ب��ه گفت��ه خليلي با رش��د ح��دود ص��د در صدي 
ذخيره سازي س��وخت مايع مورد نياز نيروگاه ها در 
سه ماهه ابتدايي س��ال ۱۴۰۲ و همچنين افزايش 
تامين س��وخت گاز م��ورد نياز نيروگاه ها توس��ط 
وزارت نف��ت، امكان تأمين برق مورد نياز كش��ور و 
جلوگيري از قطعي علي رغم رش��د مصارف برق را 
موجب خواهد ش��د. وي اظهار كرد: ارزش سوخت 
ماي��ع و گاز طبيعي تحويلي به نيروگاه ها در س��ال 
۱۴۰۱ حدود ۳۵ ميليارد دلار بوده كه تماما توسط 
وزارت نفت توليد و به قيمت يارانه اي به نيروگاه ها 

تحويل شده است.

 مانند سال گذشته ش��اهد شيب تند روند كاهشي 
توليد نبوده و ان شاء الله سال هاي آينده اين بحران 

به طور كامل حل گردد. 
اين موضوع به منزله اين نيست كه شركت ها هيچ 
تاثيري از قطعي هاي برق در كارنامه خود نمي بينند؛ 
اما آنچه مسلم است اين است كه به اندازه سال هاي 

قبل تحت تاثي��ر اين عامل تغيير مس��ير نخواهند 
داد. در هر صورت باي��د منتظر گزارش هاي ماهانه 

شركت ها در تابستان باشيم.
در هر صورت بايد منتظر بود تا مشخص شود برنامه 
دول��ت و وزارت نيرو در س��ال »مهار تورم و رش��د 

توليد« چيست.

نگراني درمورد دورنماي 
تقاضاي نفت افزايش مي يابد

قيمت هر بش��كه نفت برنت درياي شمال ديروز با 
۱۲ سنت معادل ۰.۱۶ درصد كاهش به ۷۵ دلار و 

۹۷ سنت رسيد.
قيمت نفت در روز سه ش��نبه پ��س از اينكه چين 
شاخص نرخ بهره خود را كمتر از حد انتظار پايين 
آورد كاه��ش يافت. بدين ترتي��ب نگراني درمورد 
دورنماي تقاضاي نف��ت در بزرگ ترين واردكننده 

نفت خام دنيا افزايش مي يابد.
 قيمت هر بشكه نفت برنت درياي شمال امروز با ۱۲ 
سنت معادل ۰.۱۶ درصد كاهش به ۷۵ دلار و ۹۷ 
سنت رسيد. نفت وست تگزاس اينترمديت امريكا 
هم با ۹۰ سنت معادل ۱.۲۵ درصد كاهش ۷۰ دلار 

و ۸۸ سنت معامله مي شود.
 چين نرخ بهره پايه يك س��اله و ده س��اله خود را 
هركدام ۱۰ واحد پايين آورده اس��ت. اين كاهش 
كم تر از حد انتظار بوده، به طوري كه ۵۰ درصد از 
اقتصاددان ها و تحليلگران انتظار يك كاهش ۱۵ 

واحدي را داشتند.
تاجران نفت حالا احتياج به بهبود قدرتمند اقتصاد 

چين دارند تا شاهد افزايش تقاضاي نفت باشند.
 اي��ن كاهش نرخ بهره در ش��رايطي صورت گرفته 
كه روند رش��د بخش هاي خرده فروش��ي و توليد 
كارخانه اي در چين نس��بت به اوايل س��ال جاري 

ميلادي آهسته تر شده است.
 بس��ياري از بانك هاي بزرگ دنيا پيش بيني خود 

از رشد اقتصاد چين در ۲۰۲۳ را پايين آورده اند.
 دو تن از سياست گذاران بانك مركزي اروپا در روز 
دوش��نبه از افزايش نرخ بهره در بحبوحه خطر بالا 
رفتن بيش��تر تورم خبر دادند. بازارها حالا منتظر 
اظهارات ج��روم پاول، رييس خزان��ه داري امريكا 

درمورد سياست هاي پولي اين بانك هستند.
 بالا رفتن نرخ بهره تمايل براي خرج كردن را پايين 

آورده و تقاضا براي نفت را هم كاهش مي دهد.
 در زمينه عرضه، صادرات و توليد نفت ايران علي رغم 
تحريم ه��اي امريكا به يك ركورد جديد در س��ال 

جاري ميلادي رسيده است.
 روسيه هم قصد دارد صادرات دريايي محصولات 

نفتي خود را در ماه جاري افزايش دهد.
 تحليلگران بانك سرمايه گذاري جي پي مورگان كه 
قبلًا پيش بيني خود از قيمت نفت برنت را ۹۰ دلار 
اعلام كرده بودند، ح��الا اين رقم را تا ۸۱ دلار براي 
سال جاري ميلادي پايين آورده اند.  اين تحليلگران 
عقيده دارند كاهش توليد اوپك پلاس براي متعادل 

كردن عرضه و تقاضا در بازار جهاني كافي نيست.

كاهش صادرات نفت عربستان به 
پايين ترين رقم طي ۵ ماه گذشته

صادرات نفت خام عربس��تان در آوريل ۲۰۷ هزار 
بش��كه در روز نس��بت به ماه مارس كاهش يافته و 
به ۷.۳۲ ميليون بش��كه در روز رسيده است، يعني 

پايين ترين رقم طي ۵ ماه گذشته.
 به گزارش س��نيم به نقل از اويل پرايس، آمارهاي 
منتشرشده از سوي موسسه ابتكار داده هاي نفتي 
)جودي( نشان مي دهد صادرات نفت خام عربستان 
به عنوان بزرگ ترين صادركننده نفت خام دنيا در 
ماه آوري��ل به پايين ترين رقم طي ۵ ماه گذش��ته 
رسيده است، يعني يك ماه قبل از آغاز اولين كاهش 

توليد داوطلبانه اين كشور در ماه مه.
 طبق گزارش جودي، صادرات نفت خام عربستان 
در آوري��ل ۲۰۷ هزار بش��كه در روز نس��بت به ماه 
مارس كاهش يافته و به ۷.۳۲ ميليون بشكه در روز 
رسيده است.  عربستان و چندين توليدكننده ديگر 
عضو ائتلاف اوپك پلاس كه بيش��تر از خاورميانه 
هس��تند، در اواي��ل آوريل بازار را ب��ا اعلام كاهش 
داوطلبانه توليد بين ماه هاي مه و دس��امبر س��ال 
جاري ميلادي جهت تثبيت بازار نفت شگفت زده 
كردند. دراين بين، عربس��تان متعهد ش��ده توليد 
خود را ۵۰۰ هزار بشكه در روز پايين بياورد. بعلاوه 
بزرگ تري��ن توليدكننده اوپك اع��لام كرد توليد 
خود را ۱ ميليون بش��كه در روز ديگر در ماه ژوئيه 
كاهش مي دهد كه ممكن است پس از اين ماه هم 
تمديد شود.  اطلاعات جودي نشان مي دهد ذخاير 
محصولات نفتي عربس��تان ۱.۶ ميليون بشكه در 
آوريل كاهش يافت��ه، درحالي كه ذخاير نفت خام 
اين كشور ۱.۹۸ ميليون بشكه افزايش يافته است.  
واردات گازوئيل عربستان ۷۱ هزار بشكه در روز در 
ماه آوريل نسبت به ماه قبل از آن افزايش داشته و به 
بالاترين رقم از نوامبر ۲۰۱۸ رسيده است.  عربستان 
پس از تحريم خريد سوخت روسيه توسط اتحاديه 
اروپا، واردات گازوئيل ارزان قيمت اين كشور را آغاز 
كرد.  اطلاعات رديابي نفت كش ها نش��ان مي دهد 
عربستان از تجارت گازوئيل پس از آغاز تحريم هاي 
اتحاديه اروپا عليه روسيه سود برده است. اين كشور 
به عنوان بزرگ ترين صادركننده نفت خام دنيا حالا 
مقادير بالايي از گازوئيل ارزان قيمت روسيه را وارد 
مي كند و حج��م بالايي از گازوئيل خود را با قيمت 

بالاتر به بازار آسيا مي فروشد.

ادامه از صفحه اول



تقريب��ا از روز 17 ارديبهش��ت ماه تا ب��ه امروز روند 
ش��اخص كل نوس��اني رو به منفي بوده و بسياري از 
فعالان بازار س��رمايه انتظار داشتند كه بازار تا پايان 
خرداد ماه از محدوده دو ميليوني خارج و وارد تزار يك 
ميليوني شود. در اين روزها شاخص در مرز قرار گرفته 
و با يك منفي كم نيز مي توان��د با كانال دو ميليوني 
خداحافظي كند وارد س��طح يك ميليوني شود كه 
اين تغيير كانال مي تواند مساوي با خروج نقدينگي و 

اعتماد از بازار سرمايه باشد.
اين روزه��ا اخبار زي��ادي روي بازار س��رمايه تاثير 
ميگذارد و پيچيده ش��دن اخباري جدي��د در بازار 
توانست تا حدودي اعتماد س��هامداران را نسبت به 
بازار افزايش دهد و حتي ش��اهد اقبال هرچند خرد 
به صنعت بانكي بوديم. براس��اس آخرين ابلاغيه اي 
كه بانك مركزي مدتي قبل منتشر كرده بود، اعلام 
ش��د كه از اين پس قرار است نرخ تس��عير خوراك 
پتروش��يمي ها و پالايش��ي ها با ارز ۲۸۵۰۰ توماني 
محاسبه شود كه اين موضوع با واكنش تند بورسي ها 
همراه ش��د زيرا بخش عمده اي از سود پالايشي ها را 
از بين مي برد و س��هام اين گروه نيز عملكرد چندان 

جالبي از آن زمان تا به الان نداشته اند.
در ميان��ه معاملات روز گذش��ته بازار رس��انه بانك 
مركزي، خبر داد كه ارز ۲۸۵۰۰ توماني صرفا ارزي 
اس��ت كه دولت از طريق فروش نفت و گاز در اختيار 
دارد و به بانك مركزي مي فروشد و مابقي ارزها شامل 
پتروشيمي ها، فولادي ها و صادركنندگان غيرنفتي با 
نرخ حواله ۳۸ هزار توماني و اسكناس ۴1 هزار توماني 
به فروش مي رسد.در كنار اين موضوع خبري در بازار 
امروز پيچيد كه گويا قرار است پالايشي ها به زودي 
در گزارش هاي حسابرسي شده خود، خبر از تعديل 
مثبت س��ود به ميزان ميانگين 1۰ درصد بدهند كه 
موجب شد قيمت سهام شان تا حوالي صف خريد نيز 
پيش برود. اين دو خبر باعث ش��د كه بازار سرمايه و 
شاخص با تكيه به اخبار مثبت بتواند تا حدود زيادي 

روند صعودي به خود بگيرد.
علي اكب��ر نيكواقبال، كارش��ناس اقتصادي ضمن 
اشاره به اينكه وضعيت بازار سرمايه به شرايط كلان 
اقتصادي و همچنين عملكرد شركت ها هم بستگي 
دارد، گفت: در ش��رايط كنوني اقتصاد كشور در يك 
بلاتكليفي به سر مي برد، از يك سو خبرهايي درباره 
مذاكرات برجام منتشر شده و از سوي ديگر مشخص 
نيست كه توافق حاصل شود يا خير. به همين دليل 
بس��ياري از سرمايه گذاران نس��بت به رونق اقتصاد 

كشور چندان مطمئن نيستند.
علي اكب��ر نيكواقبال معتقد اس��ت به��ره وري در 
بنگاه هاي توليدي ايران بس��يار كاهش يافته كه در 
نتيجه فرسودگي ماشين آلات و تجهيزات است و اگر 
واردات اين تجهيزات تسهيل نشود اين مساله روي 
حاشيه س��ود بنگاه ها و حتي معاملات نماد آنها در 

بورس هم تاثير منفي مي گذارد.
وي با بيان اينكه تا زماني كه اثر توافقات بر فعاليت هاي 
اقتصادي نمايان نشود مذاكرات نمي تواند در معاملات 
بورس اثر بگذارد، افزود: به طور قطع مبادلات تجاري 
روي فعاليت شركت ها موثر است، چراكه در شرايط 

كنوني برخي شركت ها صادراتي هستند و با افزايش 
مبادلات تجاري امكان عرضه محصولات بيش��تري 
خواهند داش��ت و برخي ش��ركت ها متاثر از واردات 
هستند و قيمت تمام شده توليدات آنها ناشي از نرخ 
ارز و تسهيل مبادلات بين ايران و ساير كشورهاست.

اين كارش��ناس بازار س��رمايه با تاكيد بر اينكه بازار 
بورس بعد از يك مرحله رشد وارد ركود شده است، 
اظهار ك��رد: با توجه به اينكه هنوز ت��ورم كالايي در 
كشور بالا و از طرف ديگر جريان رشد نقدينگي ادامه 
دارد عملا سياست هاي كنوني كشور براي جلوگيري 
از ثبات بازاره��ا چندان موفق نبوده اس��ت، زيرا در 
صورتي كه تلاش براي سركوب قيمت ها و همچنين 
كنترل جريان مالي در بورس ادامه داش��ته باش��د 
اقتصاد به ش��دت به سمت ركود مي رود و اين مساله 
با سياس��ت گذاري ها براي تحقق رشد اقتصادي در 

تضاد است.
نيكواقبال با نگاهي به ديگر تهديد اصلاح بازار سرمايه 
در حال حاضر گفت: بهره وري در بنگاه هاي توليدي 
ايران بس��يار كاهش يافته كه در نتيجه فرسودگي 
ماش��ين آلات و تجهيزات اس��ت و اگ��ر واردات اين 
تجهيزات تسهيل نشود اين مساله روي حاشيه سود 
بنگاه ها و حتي معاملات نماد آنها در بورس هم تاثير 

منفي مي گذارد.

   بازار از دريچه معاملات
در معاملات چهارمين روز كاري هفته روز سه شنبه، 
۳۰ خرداد 1۴۰۲، ش��اخص بورس ته��ران ۲ هزار و 
71۸ واحد نس��بت به روز كاري گذشته رشد كرد و 
تا سطح ۲ ميليون و 166 هزار و 9۴۴ واحد بالا آمد. 

اين در حالي است كه در يك ساعت اول روند نزولي 
داش��ت و حدود ۳ هزار واحد ريزش كرد. اما در نيمه 
دوم معاملات ش��اخص به س��مت بالا حركت كرد و 
توانست سبزپوش شود. شاخص كل هم وزن بورس 
نيز با افزايش ۸۵۸ واحدي در رقم 7۳۸ هزار و 96۴ 
واحدي ايستاد. شاخص كل فرابورس نيز با افزايش ۲ 
واحدي به رقم ۲7 هزار و ۸16 واحد رسيد. همچنين 
شاخص هم وزن فرابورس با افت ۵۸9 واحد به سطح 

1۳۵ هزار و ۵۳7 واحد رسيد.
روز سه شنبه خالص تغيير مالكيت حقوقي به حقيقي 
بازار سهام منفي شد و ۴۲ ميليارد تومان پول حقيقي 
از بازار س��هام خارج ش��د. در اين روز نماد وس��الت 
بيشترين خروج را داش��ت كه ارزش آن ۳6 ميليارد 
تومان بود. پس از وس��الت، نمادهاي بپاس، شستا و 
خساپا بيش��ترين خروج پول حقيقي را داشتند. در 
سوي ديگر، بيشترين ورود پول حقيقي به نمادهاي 
ش��هر، وارس و فس��بزوار اختصاص داشت. طي روز 
سه شنبه نمادهاي شبندر، شستا و تاپيكو نمادهاي 
سبزپوش بورس بودند كه بيش��ترين اثر را در رشد 
شاخص كل بورس داش��تند. در مقابل فولاد، پارس 
و فخ��وز نمادهايي بودند كه اثر كاهنده بر ش��اخص 

داشتند.
در فرابورس نيز نمادهاي فجهان، مارون و وس��پهر 
بيش��ترين اثر افزايش��ي را بر ش��اخص داش��تند و 
نمادهاي خديزل، آريا و زاگرس بيشترين اثر منفي 
را بر شاخص كل فرابورس داشتند. در بين نمادهاي 
پرتراكنش بورس چهارمين روز كاري هفته نيز شهر 
بيش��ترين تراكنش را داش��ت و خودرو و خساپا در 
رتبه هاي بعدي قرار گرفتند. در فرابورس نيز فرود، 

والماس و دي بيش��ترين تراكنش را داشتند. در اين 
روز ارزش معاملات كل بازار سهام به 16 هزار و 7۸۰ 
ميليارد تومان رس��يد. ارزش معاملات اوراق بدهي 
در بازار ثانويه 7 ه��زار و ۳۲۰ ميليارد تومان بود كه 
۴۴ درصد از ارزش كل معام��لات بازار را در اين روز 
شامل مي شود. ارزش معاملات خرد نيز با كاهش ۲۵ 
درصدي به نس��بت روز معاملاتي قبل به رقم ۵ هزار 
و 676 ميليارد تومان رسيد كه كمترين رقم در ۴ ماه 
اخير است. در معاملات اين روز نماد والماس )شركت 
س��رمايه گذاري الماس حكمت ايرانيان( بيشترين 
ارزش معاملات بازار س��هام را به خود اختصاص داد 
كه ارزش معاملات آن 17۵ ميليارد تومان بود. پس 
از والماس، دي بيشترين ارزش معاملات را داشت و 
خزاميا رتبه سوم بيشترين ارزش معاملات را به خود 
اختصاص داد و پس از آن، دو نماد خساپا و ثمسكن 
در رتبه هاي بعدي بيش��ترين ارزش معاملات قرار 

گرفتند.
در حجم معاملات نيز س��هام والماس با تعداد ۵۸۵ 
ميليون و 1۰۵ هزار و ۵9۴ سهم در صدر قرار گرفته 
است. دي در رتبه دوم بيشترين حجم معاملات بازار 
قرار گرفت و رتبه سوم به شستا تعلق داشت. دو نماد 
خساپا و شهر نيز در رتبه هاي بعدي بيشترين حجم 
معاملات بازار قرار داش��تند. در معاملات سه شنبه، 
1۲۲ نم��اد صف خري��د داش��تند و ۴1 نماد با صف  
فروش مواجه بودند. مجموع ارزش صف هاي خريد 
با رش��د 1۲ درصدي نس��بت ب��ه روز كاري قبل به 
91۲ ميليارد توم��ان افزايش يافت و مجموع ارزش 
صف هاي فروش ني��ز با كاهش 1۰ درصدي به ۴۲۳ 

ميليارد تومان رسيد.
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چه شركت هايي در صف
عرضه اوليه فرابورس قرار دارند؟

سنا| محمدعلي شيرازي مديرعامل فرابورس در رابطه 
با عرضه هاي اوليه در س��ال 1۴۰۲، اظهار كرد: اكنون 
مطابق برنامه ريزي هاي صورت گرفته امكان و پتانسيل 
لازم براي عرضه اوليه سهام يك شركت در هفته وجود 
دارد. او بيان كرد: مواقعي كه بازار س��هام مثبت اس��ت 
و سهامداران مشتاق مش��اركت در بحث عرضه اوليه 
هستند صاحبان ش��ركت ها به منظور افزايش قيمت 
سهام كمي تعلل مي كنند. با اين حال تمام تلاش مان را 
انجام مي دهيم تا متناسب با نياز بازار برنامه عرضه اوليه 
را داشته باش��يم، افزايش نامتعادل ipo ممكن است 
نقدينگي بازار را با مشكلاتي مواجه كند. شيرازي گفت: 
عرضه هاي اوليه به تناسب بازار صورت مي گيرد به طور 
مثال در مواقعي كه ظرفيت و طلب بيش از حد باشد، 
شركت هاي بزرگ عرضه مي شوند و در زمان هايي كه جو 
متعادل است، شركت هاي كوچك تر عرضه خواهند شد.

او بيان كرد: شركت صبا فولاد، خمير مايه رضوي، شركت 
معدني زير مجموعه بنياد شهيد، شركت دانش بنيان نيا، 
شركت آسيا ناما )زيرمجموعه سرمايه گذاري اميد( و 
شركت س��هامي عام مس سنگون در صف عرضه قرار 
دارند همچنين لازم به ذكر است تمام عرضه هاي مذكور 
بستگي به شرايط بازار دارد. مديرعامل فرابورس گفت: 
ابزارها و بازارهاي موجود در فرابورس قابليت پوش��ش 
تمام تقاضاها در حوزه تامين مالي از حدود يك ميليارد 

تومان تا بيش از چند هزار ميليارد تومان را دارند.
شيرازي گفت: يكي از مهم ترين ابزارهاي آتي ساز براي 
بنگاه هاي كوچك مربوط به تامين مالي جمعي است به 
علت آنكه دستور العمل هاي آن تكميل نشده بود يك 
مقدار خلأ در اين حوزه وجود داشت كه اكنون با تاييد 
اين آيين نامه پيش بيني مي شود اقدامات موثري در اين 
حوزه صورت بگيرد. او تاكيد كرد: براي معرفي اين ابزار 
در راستاي چگونگي تامين مالي و سرمايه گذاري نيازمند 

همكاري رسانه ها هستيم.
شيرازي در پايان گفت: با توجه به آمادگي فرابورس، اگر 
سكوها تلاش لازم را به عمل آورند امسال يك رشد قابل 
توجهي در بحث تامين مالي جمعي خواهيم داش��ت، 
همچنين برنامه اي براي راه اندازي بازار ثانويه اين ابزار 

مهم در دستور كار داريم.

اعتماد بخشي به مردم، نتيجه انتشار 
صورت هاي مالي شركت هاي دولتي
مهر| محس��ن عليزاده عضو كميس��يون اقتصادي 
مجلس شوراي اسلامي، درباره تأثير انتشار صورت هاي 
مالي شركت هاي دولتي بر بهبود كارايي و عملكرد آنها 
و بهبود عملكرد مديران اين ش��ركت ها گفت: در تمام 
بازارهاي مالي و در همه بخش ها ايجاد شفافيت به ايجاد 
اعتمادسازي و اعتمادبخشي به صورت گسترده در بين 
مردم كمك مي كند. وي در ادامه بيان كرد: اتفاقي كه 
اخيراً و طي يكي دو س��ال گذشته در مجموعه وزارت 
اقتصاد و در درون همه بخش هاي وزارت اقتصاد افتاده 
مخصوصاً در بازار س��رمايه، انتش��ار صورت هاي مالي 
ش��ركت هاي دولتي و شركت هايي است كه در بورس 
پذيرش شده بودند. اين اقدام مي تواند به اعتماد بخشي 
مردم و سهامداران و تمام كساني كه در بازارهاي مالي در 
ارتباط هستند كمك كند. اين نماينده مجلس يازدهم 
ادامه داد: اما من معتقدم كه بايد ما كمك بيشتري به 
ايجاد شفافيت بكنيم. دولت اختيارات بيشتري را براي 
انتشار ساير موضوعاتي كه مي تواند به اعتماد بخشي 
كمك كند داشته باشد، مثلًا طرح شفافيت آرا نيز مثل 
همين موضوع مي تواند منجر به اعتمادسازي در جامعه 
شود. عضو كميسيون اقتصادي مجلس شوراي اسلامي 
ادامه داد: ساير موضوعاتي كه جدا از صورت هاي مالي 
شركت هاي دولتي بودند نيز وقتي منتشر شدند، منجر 

به ايجاد شفافيت و اعتماد بخشي در جامعه شدند.
نماينده مردم فارس در مجلس شوراي اسلامي ادامه 
داد: علاوه بر اين انتشار صورت هاي مالي شركت هاي 
دولتي باعث ايجاد كارآمدي در عملكرد مديران اين 
مجموعه هاي شركت هاي دولتي شده است. وقتي كه 
اين شفافيت ايجاد مي شود مردم از عملكرد مديران 
خودشان مطلع مي ش��وند و طبيعتاً مديران تلاش 
خود را بيشتر خواهند كرد تا كار را بهتر و با كيفيت تر 
دنب��ال كنند. عليزاده با بيان اينكه در يكي دو س��ال 
گذشته با اين الزامي كه در وزارت اقتصاد براي انتشار 
صورت هاي مالي شركت هاي دولتي گرفته، مديران 
هم تلاش بيشتري كردند تا عملكرد بهتري داشته 
باشند خاطرنشان كرد: اين شفافيت باعث شد جلوي 
فساد و رانتي كه در اين شركت به وجود آمده گرفته 
ش��ود. وي در ادامه توضيح داد: علاوه بر اين، انتش��ار 
صورت هاي مالي شركت هاي دولتي باعث توسعه و 
پيشرفت در شركت هاي دولتي شده است كه سودده 
بودند و اين انتشار باعث شده كه شركت هاي دولتي 
زيان ده كه بخش عظيمي از بودجه دولت را مي بلعند نيز 
شناسايي و اقدام به جمع آوري يا اصلاح رويه آنها شود. 
عضو كميسيون اقتصادي مجلس در ادامه خاطرنشان 
ك��رد: علاوه بر اين در روند انتش��ار صورت هاي مالي 
شركت هاي دولتي اين ش��ركت ها مكلف شدند كه 
دارايي هاي خود را نيز به صورت كاملًا ش��فاف اعلام 
كنند. اين موضوع باعث شد كه دولت نيز ديد شفافي 
نسبت به دارايي هاي خود داشته باشد. نماينده مردم 
فارس در مجلس شوراي اسلامي توضيح داد: يكي از 
دلايل عدم توسعه اقتصادي ما در چند سال گذشته 
اين بوده اس��ت كه آمار دقيقي از منابع دولت وجود 
نداشته اس��ت. اين موضوع باعث شده كه ما متوجه 
بشويم كه دولت چقدر منابع دارد و با توجه به اين منابع 
و مصارف را تنظيم كنيم. عليزاده ادامه داد: اين انتشار 
دارايي هاي شركت هاي دولتي مي تواند كمك بسيار 
خوبي كند تا هم منابع ما را بهتر بشناسيم و هم بتوانيم 
متناسب با اين منابع و مصارف اقدام به بودجه ريزي 
كنيم، در بودجه سنواتي اين مسائل را مدنظر قرار دهيم 
و متناسب با منابع مان بودجه را در نظر بگيريم تا جلوي 

كسري بودجه نشويم.

چه خبر از كدال؟
اكوايران| بانك پاس��ارگاد در خصوص صورت هاي 
مالي منتهي به اسفندماه شفاف سازي كرد. اين بانك 
عمده ترين دلايل رشد ۳6 سود بانك از مبلغ 1۵ هزار 
و ۵19 ميليارد تومان در س��ال گذشته به مبلغ ۲11 
ميليارد تومان براي سال مالي منتهي به اسفند 1۴۰1 
را رشد درآمد تسهيلات اعطايي و همچنين سود تسعير 
دارايي ها و بدهي هاي ارزي اشاره كرده است. شركت 
ايران خودرو در گزارش صورت هاي مالي تلفيقي منتهي 
به اسفند از شناسايي زيان 1۸ هزار ميلياردتوماني خبر 
داده كه نسبت به دوره مشابه سال گذشته 16 درصد با 

افزايش زيان مواجه شده است.
شركت سايپا )خساپا( نيز در گزارش 1۲ماهه تلفيقي 
خود زي��ان خالصي به مبلغ ۲۲ ه��زار ميليارد تومان 
شناسايي كرده كه نس��بت به دوره قبل با افزايش 6۴ 
درصدي در زيان روبرو شده است. شركت صنايع مس 
ايران نيز در 1۲ماهه مبلغ ۵1 هزار و ۸۰۳ ميليارد تومان 
سود خالص شناسايي كرد كه نسبت به دوره مشابه سال 

قبل تنها ۳ درصد رشد داشته است.
همچنين شركت آس��ان پرداخت پرشين از رشد ۴۴ 
درصدي س��ود خالص در 1۲ماه��ه منتهي به 1۴۰1 
نسبت به سال مشابه گذشته خبر داده است. اما شركت 
پتروش��يمي نوري در 1۲ماهه تلفيقي سود خالصي 
معادل 11 هزار و ۳6۲ ميليارد تومان رسيده كه نسبت 
به دوره مالي مشابه قبل با كاهش 1۳ درصدي همراه 
شده است. بانك پاسارگاد نيز در خصوص صورت هاي 
مالي منتهي به اسفندماه شفاف سازي كرد. اين بانك 
عمده ترين دلايل رشد ۳6 سود بانك از مبلغ 1۵ هزار 
و ۵19 ميليارد تومان در س��ال گذشته به مبلغ ۲11 
ميليارد تومان براي سال مالي منتهي به اسفند 1۴۰1 را 
رشد درآمد تسهيلات اعطايي و همچنين سود تسعير 
دارايي ها و بدهي هاي ارزي اشاره كرده است. شركت 
پارس دارو نيز افزايش س��ود عمليات��ي دوره مالي ۲9 
اسفند 1۴۰1 نسبت به دوره مشابه سال پيشين را به 
دليل افزايش درآمد سرمايه گذاري ها و تغيير در نرخ 
فروش محصولات دانسته است. شركت كيسون هم 
افزايش س��ود عملياتي تلفيقي در دوره منتهي به ۲9 
اسفندماه نسبت به دوره مشابه قبل را افزايش پروژه هاي 
در دس��ت اجراي ش��ركت در دوره جديد و در نتيجه 
افزايش 7۰ درصدي درآمد اعلام كرده است. شركت 
پتروش��يمي نوري اعلام كرد با توجه به عدم دريافت 
صورتحساب نهايي خوراك و برآورد نرخ ميعانات گازي 
براي ۵ ماهه اخر س��ال بر اس��اس پارامترهاي موثر بر 
قيمت گذاري 7 ماهه اول سال، مبالغ واقعي _ برآوردي 
خوراك مي تواند با صورتحساب نهايي داراي مغايرت 
باش��د. اما ش��ركت دارويي ره آورد از تأمين فروش به 
شركت هاي دارويي اكسير، پارس دارو، رازك، زاگرس 
فارمد پارس، توليد مواد اوليه داروپخش )تماد(، فارابي، 
كارخانجات داروپخش و ابوريحان به مبلغ 79 ميليارد 

تومان خبر داده است.
شركت بهساز كاشانه تهران از معامله با شركت كاغذ 
سبز خوزس��تان خبر داد. مبلغ قرارداد ۲1۵ ميليارد 
تومان است.ش��ركت كارنجات صنعت��ي تبرك نيز 
مهم ترين دلايل افزايش سود عملياتي اين شركت را 
ناشي از افزايش سود سرمايه گذاري ها و هزينه تبليغات 
دانسته است. شركت كارخانجات ايران مرينوس بيان 
داشت پس از بررسي پيشنهادهاي رسيده به علت عدم 
كسب نصاب شركت كنندگان مزايده و نوسانات قيمت 
املاك و نظر به اصل توجه حداكثري به مصالح شركت و 
لزوم حفظ منافع حقوق سهامداران اعضای كميسيون 
با ابطال آگهي مزايده موافقت كرده است. در خصوص 
آگهي دعوت به مجامع نمادهاي فگس��تر، فرابورس، 
كزغال، دتوليد، س��هام داران خود را به مجمع عمومي 
و فوق العاده دعوت كردند. اما نماد بركت از صادر شدن 
مجوز افزايش سرمايه 1۳6% را از محل مطالبات حال 
شده سهامداران و توسط سازمان بورس خبر داده است. 
همچنين افزايش س��رمايه 1۰۰ درصدي هاي وب از 

محل سود انباشته مورد تاييد حسابرس قرار گرفت.

 ترسيم مسير تكنيكالي
 صنايع بورسي

فرداي اقتصاد| شاهرخ ش��ريعتي، كارشناس بازار 
سرمايه با اش��اره به گزارش سالانه ايران خودرو و سايپا 
عنوان كرد كه زياني كه اين دو خودروس��از شناسايي 
كردند، چيزي نبود كه بورس تهران انتظار آن را نداشته 
باش��د و پيش بيني مي ش��د كه وضعيت اين صنعت 
كه مدت هاس��ت تحت تاثير قيمت گذاري دستوري و 
سياست هاي ناكارآمد بوده، با چنين زيان هاي سنگيني 
مواجه ش��ود و البته اين اتفاق تنها مختص به صنعت 
خودرو نيست و بس��ياري از صنايع ديگر بازار سرمايه 
از مشكلات مش��ابهي رنج مي برند اما به قولي مي توان 
گفت كه ديگر كارد به اس��تخوان اين صنعت رسيده 
و سياس��ت گذار نيز قصد دارد با يك قطب نماي از كار 
افتاده به مقصد درس��تي برسد كه امكان پذير نيست.  
وي افزود فارغ از اين مباحث، همچنان ابهامات زيادي 
در بازار س��رمايه براي صنايع مختلف وجود دارد كه از 
مهم ترين آنها مي توان به مشخص نبودن نرخ خوراك 
صنايع، ابهام در نرخ تسعير ارز پالايشي ها و... اشاره كرد 
كه اجازه حركت به بازار س��رمايه را نمي دهد و فعالان 
ترجيح مي دهند كه سهام مورد نظرشان را با قيمت هاي 
پاييني خريداري كنند. شريعتي در بعدي ارايه خود به 
بررسي وضعيت تكنيكالي شاخص هاي تالار شيشه اي، 
نمودار تكنيكال صنايع، كاموديتي ها و... پرداخت و طبق 
تحليل او نشان مي دهد كه در اكثر صنايع احتمالا شاهد 
يك روند اصلاحي كوتاه مدت و نه چندان عميق باشيم 
و پس از آن بورس تهران بتواند در اغلب گروه هاي خود 
يك روند صعودي جديد را طي كند. وي در رابطه با رفتار 
تكنيكالي شاخص كل بورس و شاخص هم وزن اعتقاد 
داشت كه احتمالا يك موج اصلاحي در پيش باشد اين 
اصلاح ممكن است تا بازگشت به سقف قبلي نيز ادامه 
داشته باشد اما به طور كلي پيش بيني مي شود كه در 
ميان مدت، بازار سهام بتواند به اهداف بالاتري دست يابد.

»تعادل«بررسيميكند

بازار از سقوط نجات يافت

فروش نفت خام در بورس
س��رمايه گذاران معمولا به دنب��ال گزينه هايي براي 
س��رمايه گذاري هس��تند كه تا الان در جامعه وجود 
نداشته است. گواهي سپرده نفت خام نيز طرح جديدي 
اس��ت كه براي جذب نقدينگي كشور مطرح شده و 
مي تواند براي س��رمايه گذاران به وي��ژه صندوق ها و 
ش��ركت هاي س��رمايه گذاري كه مي توانند پوشش 
ريس��ك داشته باشند، جذاب باش��د.گواهي سپرده 
نفت خام كه به عنوان بس��تري براي تنوع بخشي به 
روش هاي فروش نفت كش��ور مطرح ش��ده اس��ت، 

مزيت هاي بي شماري دارد.
يكي از مزيت ه��اي طرح مورد بحث اين اس��ت كه 
مي تواند نقدينگي جامعه را مديريت كند. از س��وي 
ديگر، از آنجا كه در اين طرح مابه ازاي فيزيكي كالا در 
انبار موجود است، اطمينان خاطري به سپرده گذاران 
داده مي شود. همچنين در قالب اين طرح خريداران 
داخلي نيز به معاملات نفتي كش��ور ورود مي كنند و 
سهمي هم براي آنها ديده مي شود. بنابراين، بستري 
براي سرمايه گذاري بخش خصوصي داخلي به وجود 
مي آيد و س��رمايه گذاران مي توانند از مزيت هاي آن 

بهره مند شوند.
قبلا فقط وزارت نفت به ف��روش نفت مي پرداخت و 
اين امر در انحصار قرار داش��ت، ام��ا الان امكان ورود 
بخش خصوصي در قالب اشخاص حقوقي، شركت ها 
و صندوق هاي س��رمايه گذاري ب��ه معاملات نفتي 
فراهم شده است. مجموعه هايي كه در سطح كلان به 
سرمايه گذاري در اين زمينه مي پردازند ممكن است 
به بازارياب هاي جديد فروش نفت كشور تبديل شوند. 
البته انتظار نمي رود كه سرمايه گذاران خرد بتوانند 
چنين چيزي را رقم بزنند، اما س��رمايه گذاران كلان 
مي توانند اين موضوع را پيش ببرند و تنوع بخشي به 

مبادي فروش نفت كشور را داشته باشيم.
يك كارش��ناس اقتصادي به كمك گواهي س��پرده 
نفت خام در راس��تاي حرفه اي تر شدن بازار سرمايه 
اش��اره كرد و گفت: اجازه به اش��خاص حقيقي براي 
وارد ش��دن به معاملات گواهي س��پرده نفت خام و 
ميعانات گازي مي تواند نقطه آغاز خوبي براي تحقق 
نقش آفريني بخش خصوصي در صادرات نفت باشد.

تابلوي معاملات گواهي س��پرده نفت خام و ميعانات 

گازي در بورس انرژي ايران چند ماه پيش راه اندازي 
ش��د. معاملات اين گواهي ابتدا ب��ا محدوديت هايي 
همراه بود كه براساس آن اشخاص حقيقي و حقوقي 
داراي قرارداد با ش��ركت هاي سبدگردان )دارندگان 
كد PRX( ملزم ب��ه خريد دس��ت كم يك هزار برگه 
بودند و اش��خاص حقيقي اجازه خريد اين گواهي ها 

را نداشتند.
اكنون پس از گذشت سه ماه از آغاز معاملات گواهي  
سپرده نفت خام و ميعانات گازي شاهد تغييراتي در 
محدوديت ها هستيم. براساس درخواست كارگروه 
سبدگرداني كانون نهادهاي س��رمايه گذاري ايران 
و مصوب��ه هيات مديره بورس ان��رژي، از ۲1 خرداد 
امسال دارندگان كدPRX مي توانند با رعايت حداقل 
خريد 1۰ برگه در بازار اين گواهي ها ش��ركت كنند، 
همچنين ساير اش��خاص حقيقي مجاز شدند كه با 
رعاي��ت حداقل خريد هزار بش��كه در اين معاملات 

شركت كنند.
در اين زمينه »هابيل خاوري« كارشناس اقتصادي 
اجازه به اشخاص حقيقي براي وارد شدن به معاملات 
گواهي سپرده نفت خام و ميعانات گازي و همچنين 
كاهش حداقل خريد دارندگان كدPRX به 1۰ گواهي 
را ۲ ق��دم مهم ب��راي رونق معاملات اي��ن گواهي ها 
دانس��ت و گفت: اين اتفاق مي تواند نقطه آغاز خوبي 
براي تحقق نقش آفريني بخش خصوصي در صادرات 

نفت باشد.
وي در اي��ن خصوص عنوان كرد: تس��هيل معاملات 
گواهي سپرده نفت خام و ميعانات گازي پتانسيل هاي 
آن دسته از اشخاص حقيقي و حقوقي را كه مي توانند 
بازارهاي جديدي براي نفت ايجاد كنند آزاد مي كند.

خاوري با اش��اره به اينكه ريالي بودن تسويه گواهي 
سپرده نفت خام و ميعانات گازي در كنار ارزي بودن 
س��فارش گيري  مزيت ه��اي ت��ازه اي را ب��راي بازار 
س��رمايه به همراه آورده اس��ت كه پيش از آن وجود 
نداشت، اظهار داشت: اين گواهي  ارزش دارايي هاي 
س��رمايه گذاران را ب��ه ص��ورت ارزي حفظ مي كند 
و س��رمايه ها از آسيب هاي ناش��ي از كاهش ارزش 
ري��ال در برابر ارزهاي خارج��ي در امان خواهد بود. 
همچنين ريالي بودن تسويه اين گواهي باعث تسهيل 

نقدشوندگي آن مي شود. اين كارشناس اقتصادي با 
بيان اينكه گواهي سپرده نفت خام و ميعانات گازي 
به عنوان ابزار جديد مالي نيز حائزاهميت است، ادامه  
داد: بسياري از افراد علاقه مند هستند كه در بازارهاي 
نفتي معاملات مس��تقيم انجام دهند، اي��ن افراد تا 
پيش از اين مجبور بودند به خريد سهام شركت هاي 
پالايشي بسنده كنند اما اكنون به كمك گواهي هاي 
س��پرده نفت خام و ميعانات گازي مي توانند به طور 
مس��تقيم و فقط با تحلي��ل قيمت جهان��ي نفت و 
حامل هاي انرژي از مس��ير بورس انرژي ايران وارد 

اين بازار شوند.
به گفته وي، اگر هدف از ايجاد گواهي سپرده نفت خام 
و ميعانات گازي توس��عه ابزارها و بازارهاي مبتني بر 
نفت در بازار سرمايه و پاسخ به نياز سرمايه گذاري در 
اين حوزه باشد، مي توان اين گواهي را يك نقطه مثبت 
و قوي در حوزه نفت دانس��ت كه در صورت افزايش 
حجم انتشار آن، ش��اهد تحولات عظيمي در حوزه 

نفت خواهيم بود.
اين فعال بازار سرمايه همچنين خاطرنشان كرد: نفت 
كالايي راهبردي در ايران است و اثرات بسيار زيادي 
روي بازار سرمايه مي گذارد، در نتيجه گواهي سپرده 
نفت خام قابليت اثرگذاري هاي مثبت قابل توجهي را 

در راستاي حرفه اي تر شدن بازار سرمايه دارد.
وي در پايان به ايرنا گف��ت گفت: همخواني اين ابزار 
مالي با اس��تانداردهاي بازار س��رمايه نيز از اهميت 
زيادي برخوردار اس��ت و بر اس��اس چي��زي كه در 
چارچوب قواني��ن و مقررات مربوط به ابزارهاي مالي 
پذيرفته شده در بازار سرمايه مطرح شده است، گواهي 
سپرده نفت خام و ميعانات گازي ابزاري استاندارد در 

بازار سرمايه است.

   حجم خريد نفت و ميعانات گازي
 از بورس انرژي كاهش يافت

همچني��ن ۲۰ خ��رداد م��اه كان��ون نهاده��اي 
سرمايه گذاري ايران در نامه اي به بورس انرژي ايران 
خواستار كاهش حداقل اندازه معاملاتي گواهي سپرده 
نفت خام و ميعانات گازي ش��د. نامه اي كه در نهايت 
منجر به كاهش حداقل حجم خريد گواهي س��پرده 

نفت خام س��نگين و ميعانات گازي از 1۰۰۰ گواهي 
به 1۰ گواهي )معادل 1۰ بشكه( شد. متن كامل نامه 
كانون نهادهاي سرمايه گذاري ايران به شرح زير است: 
حسب بررسي كارگروه سبدگرداني كانون نهادهاي 
س��رمايه گذاري ايران و آسيب شناسي انجام شده در 
مورد معاملات گواهي سپرده نفت خام و ميعانات به 
عنوان يك ابزار جديد بازار س��رمايه و تنها ابزار ارزي 
موج��ود در بازار موارد ذيل جهت توجه آن ش��ركت 

محترم ارسال مي شود.
1- تجرب��ه اختص��اص ي��ك اب��زار ب��ه س��بدهاي 
س��رمايه گذاري تجرب��ه اي جديد و مناس��ب جهت 
بسط فرهنگ سرمايه گذاري غيرمستقيم و هدايت 
س��رمايه گذاران حقيقي به سمت س��رمايه گذاري 

غير مستقيم است.
كارگروه سبدگرداني كانون با قدرداني از اين ابتكار بر 
اين نكته تاكيد دارد كه شركت هاي سبدگرداني از هر 
تلاشي براي توسعه اين ابزار و ابزارهاي بعدي در اين 
چارچوب دريغ نكرده و در اين مسير تمام تلاش خود 

را براي توسعه اين ابزار به كار خواهد گرفت.
۲- از ديدگاه كارگروه سبدگرداني كانون با توجه به 
اينكه تخصيص ابزار گواهي سپرده نفت خام و ميعانات 
به سبد اشخاص حقيقي در حال حاضر با محدوديت 
قابل ملاحظه اي به لحاظ اندازه اين قراردادها مواجه 
اس��ت و اندازه معاملاتي هزار بش��كه، ارزشي معادل 
6۵ ه��زار دلار حدود ۲۵ ميليارد ريال بوده و از ارزش 
متوسط س��بدهاي اش��خاص حقيقي بيشتر است، 
بنابراين جهت فراگير ش��دن اين اب��زار و حضور آن 
در پرتفوي سرمايه گذاري س��بدگردان ها پيشنهاد 
مي شود اندازه معاملاتي اين ابزار از 1۰۰۰ گواهي به 

يك گواهي كاهش يابد.
اميد اس��ت با لحاظ درخواست كارگروه سبدگرداني 
كان��ون نهادهاي س��رمايه گذاري اي��ران در كاهش 
حداقل اندازه معاملات��ي گواهي نفت خام و ميعانات 
گازي، شاهد بسط و توسعه استفاده از اين ابزار در بازار 
سرمايه باش��يم. بورس انرژي ايران نيز در پاسخي به 
نامه مذكور طي مصوبه اي در هيات مديره اين شركت 
محدوديت اندازه معاملاتي را از يك هزار بشكه به 1۰ 

بشكه كاهش داد.



گروه راه و شهرسازي|
ساخت و سازهاي غيرمجاز بار ديگر در برخي مناطق 
حاشيه اي جنوبي و ش��مالي پايتخت شدت گرفته 
است. همزمان با اعتراضات مردمي در مهر و آبان سال 
گذشته، ساخت و سازهاي غيرمجاز در برخي مناطق 
تهران رونق گرفته بود و اعضاي شوراي شهر تهران 
علت اين مساله را به سوءاستفاده برخي از سازندگان 
ب��ه موقعيت بحراني كش��ور و كاه��ش نظارت هاي 
شهرداري نس��بت داده بودند. پس از مدتي اما اعلام 
شد كه اين تخلفات با كوش��ش ماموران شهرداري 
مهار ش��ده اس��ت. ديروز اما دوباره اعضاي شوراي 
شهر تهران در نشس��ت علني اين شورا اعلام كردند 
كه ساخت و س��ازهاي غيرمجاز در پايتخت تشديد 
ش��ده اس��ت و حتي برخي از مناطق تهران از جمله 
منطقه 19 به بهش��ت س��ازندگان غيرمجاز تبديل 
شده است و از همين رو، پيش��نهاد كردند، ساخت 
و س��ازهاي غيرمجاز براي مالكان اين ساختمان ها 

جرم انگاري شود.
به گ��زارش »تع��ادل«، اگر چه به گفته مس��وولان 
قضايي، س��اخت و س��از غيرمجاز در كشور اپيدمي 
شده است، اما با مرور برخي از سال هاي دهه 1390 
مش��اهده مي كنيم كه اين بيماري در دوره هايي با 
اعمال برخ��ي نظارت ها به حداقل ممكن رس��يده 
است. در عوض، درش��رايطي كه شهرداري با هدف 
كسب درآمد از شهرفروشي از طرح تفصيلي تهران 
در حال تخطي است و از 352 مورد بررسي شده در 
كميسيون ماده 5 طي 20 ماهه اخير، 300 مورد آن 
به بررس��ي پرونده هاي »موردي« اختصاص داشته 
است، تخلفات ساختماني نيز بروز و ظهور بيشتري 
يافته اس��ت. به ويژه اينكه به گفته برخي از اعضاي 
 شوراي ش��هر تهران، انجام تخلفات س��اختماني با 
ابزار آلات و ماش��ين آلات بزرگ س��اختماني بحث 
برانگي��ز اس��ت و احتم��ال اينك��ه ش��هرداري اين 
تخلفات را نديده باش��د، غيرممكن و »100 درصد 
در آن فس��اد اس��ت«. به گزارش »تعادل«، در نيمه 
نخست س��ال 1393 با توجه به نظارت سه امضا در 
كميسيون شهرسازي و معماري شهر تهران بر روند 
ساخت وس��از مناطق هزار و 35پرونده بررس��ي و از 
ادامه صدها ساخت و س��از غيرمجاز جلوگيري شد. 
براي نخستين بار در شوراي چهارم كارگروهي فني 
و نظارتي در كميسيون شهرسازي تشكيل شد كه با 
استفاده از متخصصان شهرسازي مناطق كليه فرآيند 
صدور پروانه ساخت را بررسي مي كرد. براي اعضاي 
شوراي شهر امكان دسترسي به فرآيند صدور پروانه 
ساخت ايجاد شد كه اين فرآيند را دنبال كند. بنابراين 
نظارت در حين اقدام انجام ش��د و پروانه هاي صادر 
شده را كه با طرح تفصيلي مغايرت داشت در همان 
زمان شناسايي و فعاليت هاي عمراني آن متوقف  شد. 
اين تخلفات با امضاي سه عضو كميسيون به رييس 
شورا، شهردار، شهرداران مناطق و نهادهاي نظارتي 

مانند سازمان بازرسي ابلاغ مي شد.

   ساخت و ساز غيرمجاز 
در حاشيه اتوبان شهيد كاظمي

ديروز اما مهدي عباسي، رييس كميسيون شهرسازي 
ش��وراي شهر تهران در تذكر پيش از دستور خود در 
جلس��ه علني اين ش��ورا با بيان اينكه شاهد ساخت 
و س��از غيرمجاز در حاشيه اتوبان ش��هيد كاظمي 
هستيم، گفت: قبلا يك اتاقك در پشت بام به صورت 
غيرقانوني ساخته مي شد و سعي مي كردند كه يك 
روزه آن را بسازند تا ش��هرداري آن را نبيند؛ اما حالا 
س��اختمان هاي 8 تا 10 طبقه مي س��ازند. من يك 

ش��ب در حين سركش��ي ديدم كه جرثقيل ها فعال 
هستند و چطور ممكن اس��ت كه اين جرثقيل ها را 
شهرداري نبيند؟ وي با بيان اينكه شهرداري در اين 
زمينه كوتاهي كرده است، تصريح كرد: من چند ماه 
پيش به شهردار منطقه اي در خصوص ساخت و ساز 
در گلابدره تذكر دادم و گفتم كه نگذاريد كه كار به 
جايي برسد كه ديگر نشود ساختماني را تخريب كرد.

عضو شوراي ش��هر تهران با بيان اينكه ساده انگاري 
اس��ت كه بگوييم شهرداري اين س��اخت و سازها را 
نديده و 100 درصد در آن فساد است، گفت: ساخت 
و س��از در حري��م را مي توانيم بگويي��م نديديم اما 
ساختمان غيرمجاز در حاشيه بزرگراه شهيد كاظمي 
را مگر مي شود نديد؟ وي بيان كرد: اصلاح قانون به 
عدم ساخت و ساز غيرمجاز كمك مي كند؛ اما امروز 
بايد جلوي ساخت و سازهاي غيرمجاز را بگيريم چرا 
كه حيثيتي شده و جالب اس��ت بدانيد كه تعدادي 
سوداگر آدم اجير مي كنند و با گفتمان مشترك يك 
دعواي صوري راه مي اندازند و بعد از يك مدت مديران 
و مسوولان شهرداري را مي ترسانند كه به سمت آنها 
نيايند و وقتي كه ساختماني ساخته شده ديگر كسي 
نمي تواند آن را خراب كند و بهتر است قبل از آنكه كار 
به جاهاي باريك بكشد نسبت به تعيين تكليف اين 

موضوع اقدام كنيم.

   بهشت ساخت و سازهاي غيرمجاز 
آقاميري، رييس كميته عمران ش��وراي شهر تهران 
نيز در تذكر پيش از دستور خود با بيان اينكه شاهد 
س��اخت و س��ازهاي غيرمجاز مجدد در منطقه 19 
هس��تيم به گونه اي ك��ه اتفاق��ات فاجعه آميزي در 
حوزه ساخت و سازها انجام ش��ده است، اظهاركرد: 
متأسفانه منطقه 19 به بهشت س��اخت و سازهاي 
غيرمجاز تبديل ش��ده و جاي س��وال است كه تا به 
كي مي خواهيم با قشون كش��ي كه روش 20 تا 30 
سال پيش است جلوي ساخت و سازهاي غيرمجاز 
را بگيريم و چطور اس��ت كه ما در موضوع ساخت و 
ساز غيرمجاز به سراغ ملك مي رويم و آن را تخريب 
مي كنيم؛ اما به سازنده كاري نداريم و بعضا مي بينيم 

كه مالك در حالي كه براي اجرا كنندگان حكم قلع 
و قمع خط و نشان مي كش��د، مي رود كوچه پشتي 

را مي سازد.
رييس كميته عمران شوراي شهر تهران با بيان اينكه 
اين نش��ان دهنده ضعف قانون و ع��دم بازدارندگي 
قوانين است، تصريح كرد: تا زماني كه با مالك ساخت 
و ساز غيرمجاز برخورد كيفري نشود و جرم انگاري 
نش��ود اين رويه ادامه دارد و پيشنهاد مي شود كه از 
طريق شوراي عالي استان ها لايحه يا طرحي در اين 

مورد به مجلس شوراي اسلامي ارسال شود.

   لزوم تخریب ساخت و سازهاي غيرمجاز
در همين رابطه، پرويز سروري، نايب رييس شوراي 
ش��هر تهران از برگزاري جلسه در خصوص وضعيت 

ساخت و سازهاي غيرمجاز خبر داد.
س��روري در واكنش به تذكر اعضاي شورا پيرامون 
س��اخت و س��از غيرمجاز گفت: من نيز در بازديد از 
چند منطقه در جريان س��اخت و سازهاي غيرمجاز 
قرار گرفتم و س��اخت و ساز غيرمجاز در هر سطحي 

كه باشد بايد تخريب شود.
وي با بيان اينكه اگر حالا هزينه تخريب س��اخت و 
ساز غيرمجاز را ندهيم بعدا بايد هزينه سنگين تري 
پرداخ��ت كنيم، تصريح كرد: به زودي جلس��ه اي با 
حضور مسوولان و مناطق درگير ساخت و سازهاي 

غيرمجاز برگزاري مي شود.

   شهرداري ها اجازه ندهند
محمد جعفر منتظري، دادستان كل كشور در اسفند 
سال 1401 س��اخت و سازهاي غيرمجاز را مشكلي 
سراسري در كش��ور دانس��ت و گفت: شهرداري ها 
نبايد اجازه دهند از ابتدا ساخت و ساز غيرمجاز آغاز 
شود كه بعد از ساخت و تجهيز و .... به دنبال تخريب 
آن باشيم اين كار درست نيست چون سرمايه مردم 
و كش��ور اس��ت لذا اگر در جايي تخلفي ديده شد از 
ابتدا بايد جلوي آن گرفته ش��ود تا بعدا مشكلات و 
چالش هاي بعدي ايجاد نشود. بي گمان، شهرداري ها 
از ابزارهاي نظارتي و حاكميتي لازم براي ممانعت از 

ساخت و سازهاي غيرمجاز برخوردارند. اين البته در 
زماني است كه چشم شهرداري به درآمدهاي ناشي 
از شهرسازي نيست و هدف كسب درآمد ندارد. اما به 
نظر مي رسد، در شرايط كنوني شهرداري در جهت 
عكس عم��ل مي كند و نتيجه آن چيزي جز افزايش 
تخلفات س��اختماني نيس��ت. در نيمه خرداد سال 
جاري، در ي��ك گزارش مطبوعاتي ب��ا تيتر »حراج 
پايتخت؟« اس��ناد و نامه هايي از مب��دا وزارت راه و 
شهرسازي دولت سيزدهم به مقصد شهرداري تهران 
افشا شد كه نشان داد، مديريت جديد شهري پايتخت 
تنها پ��س از چند ماه از اس��تقرار خ��ود در خيابان 
بهشت با تذكرات پي در پي وزارتخانه يادشده مبني 
بر هشدار نسبت به شهرفروش��ي مواجه بوده است. 
اين همه در حالي اس��ت كه در طي ح��دود 20 ماه 
از فعاليت مديريت ش��هري جديد تهران، مسوولان 
ش��هرداري همواره هر گونه شهر فروشي و تخطي از 
قوانين بالادستي همچون طرح تفصيلي پايتخت را 

انكار كرده اند.
توضيح آنكه كميس��يون م��اده 5 در ش��هر تهران 
به رياس��ت ش��هردار برگزار مي ش��ود و ب��ا حضور 
نماينده هاي��ي از وزارتخانه ه��اي مختل��ف، وظيفه 
دارد پرون��ده تغييرات در طرح تفصيلي را بررس��ي 
كرده و با در نظر گرفتن مصلحت ش��هر، قانون، نظر 
كارشناسان و... اين پرونده ها را بررسي كند. عليرضا 
زاكاني، شهردار پايتخت در پي افشاي اين اسناد و پر 
رنگ شدن بحث انتقال كميسيون ماده 5 به وزارت 
راه و شهرسازي در طي سال هاي اجراي برنامه هفتم 
توسعه كشور، با برگزاري يك نشست خبري درباره 
»كميسيون ماده 5« تلاش كرد، بدون اشاره به اين 
پيش��ينه و جدال س��رد و خاموش ميان وزارت راه و 
شهرس��ازي و ش��هرداري تهران در دوره حاكميت 
يكپارچه اصولگرايان بر كشور، مواضع خود را نسبت 
به اين موضوع روش��ن كند و به طور تلويحي دولت 
سيزدهم را به دنباله روي از سياست ها و رويكردهاي 
دولت هاي پيشين و »گران سازي« زندگي در تهران 
متهم كند. او رشد قيمت مسكن در دولت سيزدهم 

را 70 درصد اعلام كرد.
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تهراني ها در صدر مهاجرین
به كرج

عليرضا زاكاني، ش��هردار ته��ران اعلام ك��رد: مطابق 
آمايش هاي صورت گرفته سال 1400، بيشترين آمار 
مهاجران به كرج از تهران بوده اس��ت. زاكاني با اش��اره 
به مش��كلات پايتخت گفت: تهران با برهم انباشتگي 
مشكلات روبروست. علاوه بر اين ما از گذشته فرسودگي 
و كمبود امكانات را نيز ب��ه ارث برده ايم به عنوان مثال 
مطابق برنامه ريزي ه��اي صورت گرفته بايد اكنون 11 
هزار دستگاه اتوبوس در تهران فعال بود اما اكنون ناوگان 
حمل ونقل عمومي تهران تنها 18۶0 اتوبوس دارد. وي 
كه در مراسم امضاي تفاهم نامه ميان شهرداري تهران 
و دانشگاه خواجه نصيرالدين  طوسي سخن مي گفت، 
تاكيد كرد: بر همين اساس مطابق آمايش هاي صورت 
گرفته س��ال 1400، بيشترين آمار مهاجران به كرج از 
تهران بوده است. براي حل اين مشكلات بايد از تمامي 
ظرفيت  دستگاه هاي مختلف استفاده كنيم و براي حل 
آن بايد به سراغ راه حل هايي چند بعدي برويم تا با يك 
راهكار بسته اي از مشكلات حل ش��ود. شهردار تهران 
ادامه داد: براي مديريت ش��هري پايتخ��ت 4 رويكرد 
تحولي داريم؛ نخست تحول درون زا كه در اين تحول به 
دنبال آن هستيم تا شهرداري از يك نهاد خدماتي صرف 
به نهاد خدمت گذار اجتماعي تبديل شود. دوم تحول 
سخت افزاري كه در پيشبرد آن مجموعه دانشگاهي بيش 
از هر نهادي مي توانند به ما كمك كنند. هدف ما در اين 
بخش زيست پذيرتر كردن شهر و رساندن تهران به يك 

شهر الگو تا افق 1410 است.

پيامد تغيير كاربري واحدهاي 
مسكوني در ترافيك معابر

رييس پليس راهور كشور گفت: تبديل منازل مسكوني 
به واحدهاي صنفي و تجاري بدون در نظر گرفتن مبلمان 
شهري و جاي پاركينگ موجب نارضايتي شهروندان 
و بروز ترافيك شده اس��ت. سردار سيد كمال هاديانفر 
رييس پليس راهور كش��ور در گفت وگو ب��ا فارس در 
خصوص معضل جاي پاركينگ در كلان شهرها اظهار 
كرد: متأسفانه شهرداري ها به خاطر كسب درآمد بيشتر 
واحدهاي مس��كوني را بدون رعايت مبلمان شهري و 
تأمين پاركينگ، تجاري كردند و مشاهده مي كنيد جايي 
كه قبلًا منزل مسكوني بوده حالا تبديل به كافي شاپ يا 
رستوران ش��ده است در حالي كه در آنجا محل پارك و 
توقف خ��ودرو وجود ندارد و خودروها به صورت دوبله و 
سوبله توقف كرده و باعث نارضايتي شهروندان مي شوند.

 سردار هاديان فر گفت: طرح شكايتي را در اين خصوص 
براي وزارت كش��ور فرستاديم كه به شهرداري ها تذكر 
دهند؛ چرا كه يكي از روش هاي غلطي كه شهرداري ها 
انجام مي دهند اين است كه واحدهاي مسكوني را بدون 
رعايت الزامات لازم به واحد هاي صنفي و تجاري تبديل 
مي كنند كه هم براي همسايه ها ايجاد مزاحمت مي كنند 
و هم براي خودروهاي عبوري. وي در اين خصوص كه آيا 
با استقرار ماموران نمي توان وضعيت ترافيكي اين دسته 
از محدوده ها را مديريت كرد، گفت: اگر پليس راهور در 
اين معابر مامور بگذارد كه كس��ي در جلوي اين اماكن 
توقف نكند واحدهاي صنفي معترض مي شوند كه پول 
به شهرداري داده و بايد كسب درآمد كنيم و اگر مامور 
هم نگذاريم كه مسير را روان سازي كند مردم معترض 
شده و ناراضي مي شوند.  رييس پليس راهور كشور اظهار 
اميدواري كرد: معابري كه شرايط لازم در خصوص جاي 
توقف و پاركينگ را ندارند به وضعيت قبلي خود بازگشته 
و دستگاه هاي نظارتي نيز بيش از پيش شهرداري ها را 

در اين خصوص كنترل كنند.

علت سقوط تعدادي از مسافران 
از پله برقي مترو 

مديريت ارتباطات و امور بين الملل شركت بهره برداري 
متروي تهران و حومه اعلام كرد: بر اثر عدم تعادل و افتادن 
يكي از مسافران روي سايرين در هنگام حركت پله برقي 
در ايستگاه امام خميني )ره(، 2 نفر از مسافران مصدوم 
ش��دند. به گزارش تسنيم، بنا بر اعلام محمداسماعيل 
توكلي، سرپرست اورژانس استان تهران ساعت 11: 05 
ديروز 30 خرداد حادثه سقوط تعدادي از افراد از پله برقي 
در مترو امام خميني )ره( منجر به مصدوميت 4 نفر شد.

در همين ارتباط، هادي زند، مديريت ارتباطات و امور 
بين الملل شركت بهره برداري متروي تهران و حومه اعلام 
كرد: با بررسي دقيق تكنسين فني و بازبيني فيلم هاي 
دوربين مدار بسته ايستگاه مشخص شد كه اين پله برقي 
از لحاظ فني مشكلي نداشته و علت بروز اين حادثه عدم 
تعادل مسافر بوده است. ضمن آنكه در لحظه بروز حادثه 
با توقف پله برقي از گسترش حادثه جلوگيري شده است. 
اين پله برقي در حال حاضر در مدار سرويس دهي است 
و مس��افران از آن استفاده مي كنند. گفتني است، حال 
عمومي دو مصدوم اين حادثه وخيم گزارش نشده است.

بر اساس اين خبر، هفته گذشته نيز 18 نفر در حادثه 
س��قوط پله برقي متروي  ش��هيد بهشتي مصدوم 

شده بودند. 

خودداري از روشن كردن 
كولر تخلف است

نايب رييس شوراي شهر تهران گفت: خودداري رانندگان 
تاكس��ي و اتوبوس از روش��ن كردن كولر تخلف است. 
به گزارش تس��نيم، پرويز سروري، نايب رييس شوراي 
اسلامي شهر تهران در حاشيه يكصد و پنجاه و ششمين 
جلسه شوراي اسلامي شهر تهران در جمع خبرنگاران 
در خصوص گلايه برخي از شهروندان در ارتباط با خرابي 
كولر در تاكسي ها و اتوبوس ها با اعلام اينكه اگر خرابي 
سيستم سرمايشي اتوبوس ها گزارش داده شود پيگيري 
مي كنيم، يادآور شد: ون ها، تاكسي ها و اتوبوس ها موظف 
هستند خدمات رساني مناس��بي به شهروندان داشته 
باشند و با توجه به اينكه روشن بودن سيستم سرمايشي 
وسايل حمل و نقل عمومي جزو الزامات كار آنهاست، 
اگر خودداري كنند تخلف است و شورا حتما پيگيري 

خواهد كرد.

وام ساخت صنعتي مسكن
۸۰۰ ميليون تومان شد

 مه��رداد بذرپ��اش وزي��ر راه و شهرس��ازي از افزايش 
35درصدي س��قف تسهيلات مس��كن با روش هاي 
صنعتي خبر داد، پيش از اين در 12 ش��هر س��قف وام 
مذكور ۶00ميلي��ون تومان بود. به گزارش تس��نيم، 
مهرداد بذرپاش وزير راه و شهرسازي از افزايش سقف 
ميزان تسهيلات مسكن براي سازندگاني كه واحدهاي 
مسكوني را به شكل صنعتي و با بهره مندي از روش هاي 
دانش بنيان مي سازند، خبر داد. وي در يكي از شبكه هاي 
اجتماعي نوشت: »با تصويب شوراي پول و اعتبار ميزان 
تسهيلات ساخت مسكن به صورت صنعتي و دانش بنيان 
35 درصد افزايش پيدا كرد .« به گزارش تسنيم، پيش از 
اين براي 12 شهر تهران، اصفهان، شيراز، مشهد، تبريز، 
كرج، اهواز، بندرعباس، بوشهر، قم، ساري و رشت سقف 
تسهيلات ساخت مسكن براي سازندگان حرفه اي كه 
از فناوري نوين هم استفاده كنند، ۶00 ميليون تومان 
به ازاي هر واحد بود، با توجه به افزايش 35درصدي سقف 
تسهيلات، به اين ترتيب براي 12 شهر ذكرشده وام به 
810 ميليون تومان افزايش مي يابد. با توجه به افزايش وام 
نهضت ملي مسكن به 550 ميليون تومان براي سراسر 
كش��ور، اين احتمال وج��ود دارد افزايش 35درصدي 
اعلام ش��ده از سوي وزير راه و شهرسازي فقط مختص 
به شهرهاي اشاره ش��ده نباشد و براي كل كشور باشد. 
قبل از اين به سازندگان غيرحرفه اي كه از فناوري نوين 
ساخت در پروژه خود بهره بگيرند، 550 ميليون تومان 
تس��هيلات به ازاي احداث هر واحد مسكوني پرداخت 
مي شود، بر اين اساس در شهرهاي مذكور، به سازندگان 
حرفه اي كه از فناوري نوين ساختماني استفاده نكنند، 
500 ميليون تومان و به ساير سازنده ها نيز 450 ميليون 
تومان تسهيلات بدون سپرده ساخت پرداخت مي شود.

در ساير مراكز استان ها و شهرهاي بالاي 200 هزار نفر 
جمعيت، سقف تسهيلات به ترتيبي كه براي سازندگان 
گروه اول اعلام شد، با مبالغ 500 ميليون تومان، 450 
ميلي��ون تومان، 400 ميليون توم��ان و 350 ميليون 
تومان به ازاي هر واحد مس��كوني قابل پرداخت است. 
در شهرهاي با جمعيت كمتر از 200 هزار نفر جمعيت، 
سقف تسهيلات در چهار حالت ذكرشده به ترتيب 450 
ميليون، 400 ميلي��ون، 350 ميليون و 300 ميليون 

تومان است.

متوسط سن ناوگان هوایي
به 27 سال رسيد 

معاون اس��تاندارد پرواز سازمان هواپيمايي با بيان 
اينكه عمر ناوگان هواپيمايي تجاري در كش��ور ما 
متوس��ط  27 سال اس��ت، گفت: نياز است  ناوگان 
هواپيمايي ما نوس��ازي شود اما به علت تحريم ها و 
عدم فروش هواپيما و قطعات آن به كشور، اين مهم 
چندان محقق نشده است.  به گزارش فارس، محمد 
شهبازي در يك برنامه خبري تلويزيوني اظهار كرد: 
عمر ناوگان هوايي تجاري كشور با متوسط سن 27 
سال، نياز به نوسازي دارد. البته هواپيما  اگر فرسوده 
يا داراي نقض فني باش��د به هيچ وجه اجازه پرواز 
نخواهد داشت . وي افزود: بر اساس سيستم تعمير 
نگهداري كه براي هواپيما تعريف ش��ده اس��ت، با 
گذر زمان هزينه هاي تعمير نگهداري افزايش پيدا 
مي كند، اما اين به معناي فرسودگي هواپيما نيست، 
مگر آنكه اين هواپيما كاملا از خط پرواز كنار گذاشته 
شود و برنامه هاي تعمير و نگهداري آن اجرا نشود. 
معاون استاندارد پرواز سازمان هواپيمايي كشوري 
با يادآوري اينكه عمر ناوگان هواپيمايي تجاري در 
كش��ور ما به صورت متوسط  27 سال است، گفت: 
به هر حال نياز است  ناوگان هواپيمايي ما نوسازي 
شود و هواپيماهاي نسل جديد وارد حوزه حمل و 
نقل هوايي كشور شود، اما اين مساله سال ها است به 
علت تحريم ها و عدم فروش هواپيما و حتي قطعات 
آن به كشور، محقق نشده است. شهبازي گفت: در 
حال حاضر س��خت ترين بخش تحريم هاي غرب 
عليه كشورمان، در صنعت حمل و نقل هوايي است، 
كارخانه هاي س��ازنده هواپيما به صورت مستقيم 
هواپيما به ما نمي  فروش��ند و هي��چ كدام قطعات 
هواپيما  را هم به كش��ور ما نمي دهند. ارديبهشت 
امسال بود كه محمد محمدي بخش، رييس سازمان 
هواپيمايي كشوري، گفت : در موضوع توسعه ناوگان 
هوايي، در 18 ماه گذشته بيش از 50 فروند هواپيما 
و هليكوپتر به ناوگان هوايي ما اضافه شده است كه 
20 فروند از اين ناوگان سرخط است. محمدي بخش 
پيش از اين نيز گفته بود: همزمان با شروع تابستان 
و افزايش تقاضاي سفر، تعداد زيادي از هواپيماهاي 
خريداري ش��ده وارد ناوگان شد. بنابراين گزارش 
اين هواپيماها در قالب همان 50 فروندي است كه 
ارديبهشت امسال اعلام شد وارد كشور شده است.

تاكيد ایران و آذربایجان
بر تكميل كریدور شمال-جنوب

وزير راه و شهرس��ازي طي تماس تلفني با معاون 
نخست وزير جمهوري آذربايجان بر توسعه روابط 
اقتصادي ميان اي��ران و آذربايجان به ويژه تكميل 
كريدور راهبردي شمال- جنوب تاكيد و نسبت به 
بهبود هرچه سريع تر روابط سياسي دو كشور ابراز 

اميدواري كرد.
به گزارش ايلنا، مهرداد بذرپاش وزير راه  و شهرسازي 
و رييس كميس��يون مش��ترك ايران و آذربايجان 
در گفت وگ��وي تلفن��ي با ش��اهين مصطفي اف 
معاون نخست وزير جمهوري آذربايجان و رييس 
كميسيون مشترك دو كشور، بر اجراي پروژه هاي 

در دستور كار كميسيون مشترك تاكيد كرد.
بذرپاش در ادامه تكميل كريدور ش��مال- جنوب 
به عنوان يك كريدور راهبردي را مورد اش��اره قرار 
داد و ابراز اميدواري كرد روابط سياسي ميان ايران و 

آذربايجان هرچه سريع تر بهبود يابد.
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خشكسالي در كشور ۳۰ ساله شد
گروه راه و شهرسازي|

بر اساس شاخص خشكس��الي، از سال 1370 به بعد 
به جز س��ال هاي 1397 و 1398 همواره در كش��ور 
خشكسالي بوده به گونه اي كه ميانگين بارش تجمعي 
كش��ور از 250 به حدود 200 ميلي متر در دهه اخير 
كاهش پيدا كرده است. اين خبر را رييس مركز ملي 
اقليم و مديريت بحران خشكسالي سازمان هواشناسي 

كشور اعلام كرد.
رييس مركز مل��ي پيش بيني وضع هواي س��ازمان 
هواشناسي كشور هم با بيان اينكه آسيب پذيري ايران 
در گرمايش زمين بيش��تر از امريكا و اروپاست، اظهار 
كرد: فراواني وقوع و ش��دت پديده هاي مخاطره آميز 
جوي نظير بارش هاي س��يل آس��ا و توفان ها بخشي 
از پيامده��اي جدي افزايش دماي زمي��ن در ايران و 

منطقه است.
احد وظيفه، رييس مركز ملي اقليم و مديريت بحران 
خشكسالي س��ازمان هواشناسي كش��ور در نشست 
تخصصي »تغيي��ر اقليم از ديدگاه هواشناس��ي« در 
محل پژوهشكده سوانح طبيعي و كرسي يونسكو در 
مديريت سوانح طبيعي اظهار كرد: شاخص هاي ديگر 
خشكسالي نيز گوياي وجود درازمدت خشكسالي در 

كشور است.
 SPEI به گزارش ايرنا، وي افزود: بر اس��اس ش��اخص
ك��ه علاوه بر بارش، تبخير و تعرق، اثر دما را نيز لحاظ 
مي كند، ايران همواره در خشكسالي است و برخي نقاط 
ديگر دنيا نيز به شدت نسبت به اين شاخص تغيير كرده 

و خشك تر شده است.
رييس مركز ملي اقليم و مديريت بحران خشكسالي 

سازمان هواشناسي كشور ادامه داد: به طور كلي برخي 
پارامترهاي اقليمي كش��ور در 50 س��ال اخير تغيير 
كرده اند؛ براي نمونه، دما در هر دهه به طور متوس��ط 
حدود چهار دهم درجه افزايش يافته و به تبع آن تبخير 

نيز افزايش يافته است.
وظيفه تصريح كرد: ميانگين بارش تجمعي كشور در 
پنج دهه اخير از 250 به حدود 200 ميلي متر در دهه 

اخير كاهش پيدا كرده است.
وي با اشاره به سطح تحت تاثير خشكسالي در كشور 
افزود: خشكسالي پيامدهاي بسياري در پي دارد كه 

يكي از آنها افزايش مهاجرت به شهرها است.
رييس مركز ملي اقليم و مديريت بحران خشكسالي 
س��ازمان هواشناس��ي كش��ور به آخرين تغييرات 
آبخوان هاي كشور اش��اره كرد و گفت: در سال هاي 
اخير بي��ش از 80 درصد آب تجديد پذير س��الانه از 
زمين پمپاژ مي شود، اين در حالي است كه استاندارد 
جهان��ي آن 20 درصد اس��ت و در هر ص��ورت براي 
پايداري س��رزمين نبايد از 40 درص��د تجاوز كند. 
در صورت ادامه اين روند، روندهاي گذش��ته نشان 
مي دهد كه تا سال 2040 برخي آبخوان هاي كشور 

تخليه خواهد شد.

   ایران آسيب پذیرتر از امریكا و اروپا
صادق ضياييان، ريي��س مركز ملي پيش بيني وضع 
هواي س��ازمان هواشناس��ي كش��ور نيز در نشست 
تخصصي »تغيير اقليم از ديدگاه هواشناسي« با بيان 
اينكه فراواني وقوع و شدت پديده هاي مخاطره آميز 
جوي نظير بارش هاي س��يل آسا و توفان ها بخشي از 

پيامدهاي جدي افزايش دماي زمين در ايران و منطقه 
است، گفت: آس��يب پذيري ايران در گرمايش زمين 

بيشتر از امريكا و اروپاست.
به گزارش ايرن��ا، ضياييان اظهار كرد: آخرين گزارش 
هيات بين دولتي تغيير اقليم هر گونه شك و شبهات 
درباره اثرات گازهاي گلخانه اي در گرمايش جهاني را 

برطرف كرده است.
وي افزود: در گزارش آخر اين هي��ات رفتار جو براي 
ارزيابي دليل گرمايش جهاني در دو حالت »طبيعي« 
و با »اثرات گلخانه اي« شبيه سازي شد كه نتايج نشان 
داد در صورت نبود اثرات گلخانه اي، بايد دماي زمين 
چند دهم درجه افزايش مي يافت اما اكنون ميزان اين 
افزايش حدود 1.5 درجه سلس��يوس است. بنابراين 
هيچ شك و شبهه اي درباره اثر گازهاي گلخانه اي بر 

گرمايش زمين وجود ندارد.
ريي��س مرك��ز ملي پيش بين��ي و مديري��ت بحران 
مخاطرات وضع هواي س��ازمان هواشناس��ي كشور 
ادامه داد: هيات بي��ن دولتي تغيير اقليم )IPCC( در 
س��ال 1970 براي برنامه ريزي درباره تغييرات اقليم، 
تشكيل شد و از آن زمان تاكنون ۶ گزارش در اين باره 

منتشر كرده است.
ضياييان افزود: اين هيات تلاش مي كند تا به كمك 
دولت هاي مختل��ف گام هاي عملي ب��راي كاهش 
انتش��ار گاز گلخانه اي و توقف رون��د افزايش دماي 

زمين بردارد.
وي تصريح كرد: برخي از اقدامات اين هيات نيازمند 
هزينه كرد و تغيير رويه در دولت ها بود كه با مخالفت 
بعضي كشورها روبرو و تصميم گرفته شد كه اين هيات 

متشكل از دانش��مندان كشورهاي مختلف به عنوان 
نهادي زيرنظر سازمان ملل فعاليت كند.

   روند افزایش دما در ایران 
2 برابر متوسط جهاني

ريي��س مرك��ز ملي پيش بين��ي و مديري��ت بحران 
مخاطرات وضع هواي س��ازمان هواشناسي كشور در 
بخش ديگري، با اش��اره به پيامدهاي افزايش دماي 
زمين ب��ا درجات مختل��ف دما گفت: س��ناريوهاي 
بلندمدت نشان مي دهد، اگر زمين 2 درجه سلسيوس 
گرم شود، تغييرات دما در خشكي ها تا پنج تا ۶ درجه 
خواهد بود و اگر متوسط گرمايش جهاني چهار درجه 
باشد، كشور ايران حدود هفت درجه گرم تر مي شود و 
فجايع گسترده اي براي كشور ما كه در منطقه خشك 
و نيمه خشك است، اتفاق مي افتاد. ضياييان اضافه كرد: 
افزايش فراواني وقوع و شدت پديده هاي مخاطره آميز 
جوي نظير بارش هاي سيل آس��ا و توفان ها بخش��ي 
از پيامده��اي جدي افزايش دماي زمي��ن در ايران و 
منطقه است. وي توضيح داد: بر اساس آخرين گزارش 
هيات بي��ن دولتي تغيير اقليم، اي��ران، آفريقا و هند 
آسيب پذيري بالايي در تغييرات اقليم و افزايش دماي 
زمين دارند. اين در حالي است كه امريكا و اروپا وضعيت 

خوبي در اين زمينه دارند.
ريي��س مرك��ز ملي پيش بين��ي و مديري��ت بحران 
مخاطرات وضع هواي س��ازمان هواشناسي كشور در 
ادامه به اثرات تغيير اقليم بر نواحي ساحلي خليج فارس 
اشاره كرد و گفت: تغييرات بالا آمدن آب سطح دريا در 

خليج فارس بسيار جزئي است.



ادامه از صفحه اول|
مزيكي در پاس��خ به اين پرسش »تعادل« كه چرا در ايران 
برنامه اي براي جذب اين ظرفيت ها وجود ندارد، مي گويد: 
»يكي از دلايل آن بدون ترديد تحريم است. دولت به دليل 
تحريم ها، منابع كافي ندارد. از س��وي ديگر همين كمبود 
منابع باعث مي شود تا كسري بودجه در كشور بيشتر شود و 
دولت نتواند، توازن در بخش هاي مختلف ايجاد كند. ماحصل 
کسري بودجه، افزايش تورم، رشد فقر و افزايش آسيب هاي 
اجتماعي است. حداقل دريافت حقوق در ايران كمتر از 200 
دلار است، اين رقم در امارات بين 1500 تا 2 هزار دلار است. 
در تركيه حدود 650 دلار است. در عربستان حدود 1300 
دلار است. طبيعي اس��ت كه با اين روند اقتصادي ميل به 
مهاجرت بيشتر مي شود. اين روند هم نهايتا منتج به افزايش 
مهاجرت در كشور مي شود. اما بايد توجه داشت وقتي يك 
استعداد از كشور خارج مي شود، بخش مهمي از ظرفيت هاي 
كشور تلف مي شود. بايد توجه داشت بنيان توسعه، نيروي 
انساني است؛ زماني كه كشوري از نيروي انساني متخصص 

و ماهر خالي شود به همان ميزان از توسعه دور مي شود.«

    شاخص هاي زيست محيطي يكي از دلايل 
اصلي مهاجرت است

محمد درويش يكي از چهره هايي است كه از منظر ديگري 
به بح��ث ورود مي كند و مهاجرت ه��اي داخلي را نتيجه 
مستقيم فقدان سياس��تگذاري هاي درست راهبردي و 
زيس��ت محيطي مي داند. درويش با اشاره به عدم تزريق 
حقابه هاي هيرمند ب��ه »تعادل« مي گويد: »بر اس��اس 
قوانين دوجانبه و بين المللي، افغانستان بايد سالانه بين 
850 ميليون تا يک ميليارد مترمكعب آب به هامون تزريق 
كند كه اين امر صورت نگرفته است. كمبود آب و گسترش 
بيابان ها، يكي از دلايل مهاجرت مردم شهرس��تان هاي 
مختلف سيستان و بلوچس��تان از جمله خاش است.« او 
ادامه مي دهد: »تمدن ها در كناره رودها و درياچه ها شكل 
گرفته اند. هر زمان كه منطقه اي دچار خشكسالي شود با 

مشكل مهاجرت مردم هم مواجه مي شود. اين مشكل دقيقا 
در خصوص استان سيستان و بلوچستان و برخي ديگر از 
شهرستان هاي جنوبي و جنوبي شرقي كشور رخ داده است. 
اگر هرچه س��ريع تر فكري به حال بهبود وضعيت نشود، 
آسيب هاي بيشتري با مهاجرت مردم اين مناطق متوجه 
كشور مي شود. اين مهاجرت هاي داخلي، تبعات اقتصادي، 
فرهنگي، اجتماعي و خانوادگي گسترده اي باقي خواهد 
گذاشت.« اين كنشگر محيط زيست همچنين هشدار داد 
كه در صورت رفع نشدن اين بحران، ايران با يك مهاجرت 
۴00 هزار نفري داخلي تنها در سيستان و بلوچستان روبرو 
خواهد شد. س��يامك قاسمي، ديگر اقتصادداني است كه 
موضوع مهاجرت هاي داخلي را بسيار كليدي ارزيابي كرده 
و مي گويد: »يكي از مهم ترين و ترسناك ترين خبرهاي اين 
روزها كه كسي عين خيالش هم نيست، خبر  مهاجرت  هاي 
داخلي در ايران اس��ت. مركز پژوهش هاي مجلس گفته 
سالانه يك ميليون نفر از برخي استان ها به استان هاي ديگر 
مهاجرت مي كنند. ايراني را تصور كنيد كه مازندران و گيلان 
و تهران و البرز در آن مملو از جمعيت اس��ت و يزد و كرمان 
و اصفهان و خوزستانش خالي از جمعيت! بحران اقتصاد و 
بحران هاي زيست محيطي مثل كمبود آب، آينده را بسيار 
نگران كننده مي كنند و آنها كه بايد به فكر باشند، به دنبال 

منافع كوتاه مدت خودشان هستند.«

    چه بايد كرد؟
اخيرا نگراني هاي فراواني در خصوص مهاجرت صاحبان 
كسب و كار و استارتاپ ها و شركت هاي دانش بنيان مطرح 
شده است. از س��وي ديگر، محمد رييس زاده، رييس كل 
سازمان نظام پزشكي نسبت به  خروج پزشكان از ايران هشدار 
داده و گفته كه ادامه اين روند، منجر به وارد كردن پزشك 
خارجي خواهد شد. بر اساس گزارش برخي از خبرگزاري ها 
طي ۴ سال گذش��ته بيش از 16 هزار  پزشك و متخصص 
اي��ران را ترك كرده اند.  آن طور كه دكتر ايرج خس��رونيا، 
رييس هيات مديره جامعه پزشكان متخصصان داخلي ايران 

مي گويد مسائل مالي و اقتصادي پررنگ ترين دليل ميل به 
 مهاجرت پزشكان به حساب مي آيد. مطابق گزارش هاي 
بانك جهاني، سازمان ملل و سازمان بين المللي مهاجرت، 
جمعيت مهاجران ايراني خارج از كش��ور در سال 1۹۹0، 
820 هزار نفر بوده كه اين رقم در سال 2020 به بيش از يک 
ميليون و 8۷0 هزار نفر رس��يده است. طبق اعلام شوراي 
عالي ايرانيان خارج از كش��ور در سال 2020، ۴ ميليون و 
۴0 هزار نفر ايراني در خارج از كش��ور زندگي مي كنند كه 

نشان دهنده رشد افزايشي س��ير مهاجرت به خارج بوده 
است. از طرف ديگر، طبق آمار سرش��ماري سال 13۹5، 
كل مهاجراني كه طي 5 سال گذشته به ايران وارد شده اند، 
110 هزار نفر بوده كه ۷0 هزار نفر از افغانستان، 6 هزار نفر از 
عراق و مابقي از كشورهايي چون امارات، پاكستان و... بوده 
است. در واقع نيروهاي ماهر و متخصص از ايران خارج شده 
و جاي خود را به نيروي انساني بدون تخصص و فاقد سواد 
و تخصص لازم مي دهند. اين روند در شرايطي هر روز ابعاد 

تازه اي پيدا مي كند كه نحوه تصميم سازي هاي تقنيني و 
اجرايي به گونه اي اس��ت كه كمكي در راستاي توقف اين 
روند مهاجرتي چه در داخل و چه در خارج از كشور ايجاد 
نمي كند. كوچ شركت هاي اقتصادي، هنرمندان، ورزشكاران 
و... سكانس هاي تلخي از مهاجرت نيروي انساني كشور است. 
بايد ديد آيا سياستگذاران تلاشي براي معكوس ساختن اين 
روند مي كنند يا اينكه طي سال هاي آتي بايد منظر افزايش 

اين روند باشيم.

اخبار

ويژه
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قابليت جديد بررسي وضعيت حريم 
خصوصي در واتس اپ چيست؟

 Privacy امكان جديد حريم خصوصي نيز در قسمت
 Privacy Checkup ظاهر مي شود. اين قابليت با نام
ش��ما را به يك پروس��ه بازبيني چندمرحل��ه اي وارد 
مي كند تا مطمئن شويد كه از تنظيمات مختلف حريم 
خصوصي در اكانت خود آگاه هستيد. براي مثال، بايد 
بدانيد كه چه كساني مي توانند به شما پيام دهند و چه 

افرادي مي توانند اطلاعات شخصي تان را ببينند.

پويش وليمه مهرباني
همراه اول با شماره گيري ۹۹۹۸

همزمان با موس��م حج، هم��راه اول از آغاز پويش وليمه 
مهرباني با هدف حمايت از نيازمندان خبر داد. به گزارش 
اداره كل ارتباطات شركت ارتباطات سيار ايران، همراه اول 
همزمان با موسم حج ابراهيمي، پويش گوش دادن به سوره 
»حج« را با هدف فراهم كردن فرصت شكرگزاري جمعي 
باري تعالي و همچنين تكريم خانواده هاي نيازمند آغاز كرد. 
تمامي مشتركان همراه اول مي توانند براي مشاركت در اين 
پويش با شماره »۹۹۹8« به صورت رايگان تماس گرفته 
و ضمن سهيم شدن در ثواب گوش دادن به سوره حج، نام 
نيكي از خود در ياري نيازمن��دان بر جاي گذارند. اپراتور 
اول تلفن همراه كشور تصميم دارد در ازاي مجموع دقايق 
تماس گرفته شده با سامانه ۹۹۹8 و در راستاي مسووليت 
اجتماعي خود، در روز عيد قربان تعدادي از نيازمندان را بر 
سر سفره »وليمه مهرباني« مهمان كند. سوره حج آخرين 
سوره جزو 1۷ است كه در آن كليات فروع دين از قبيل نماز 
و حج بيان شده است. در فضيلت تلاوت سوره حج، پيامبر 
اكرم اس��لام فرمودند: »هر كس س��وره حج را بخواند، به 
تعداد كساني كه در گذشته و آينده حج عمره به جا آورده 
يا خواهند آورد، به او پاداش حج و عمره داده خواهد شد.«

سرعت دانلود يك گيگابيت
در يك روز گرم بهاري!

تست سرعت اينترنت 5G در حوالي ونك تهران انجام 
شد كه با س��رعت دانلود بيش از يك گيگابيت بر ثانيه 
مواجه ش��ديم. در گرماي طاقت فرس��اي اين روزها و 
محدوديت هاي حاكم بر فضاي ارتباطي، نسيم دلچسب 
5G واقعي در حوالي ونك به تن مي خورد. اگر گوشي با 
قابليت پشتيباني از 5G  داريد، يا سري به حوالي ونك 
  5G بزنيد يا آماده باشيد كه احتمالا همين روزها نسيم
در محله شما هم بوزد. در حالي كه به صورت اتفاقي شاهد 
دانلود نوري يكي از فيلم هاي سينمايي در حوالي ونك 
بوديم، اين تست سرعت را با گوشي شيائومي 11T  كه 
سيم كارت همراه اول در آن بود، گرفتيم. در كمال ناباوري 

سرعت دانلود از »يك گيگابيت« گذشت!

سايه روشن هاي بحران »مهاجرت«  در ايران

حساسيت بازارها به نوسانات اقتصادي و سياسي
مهم ترين معادله در اقتصاد كشورمان كه پيش بيني ناپذير 
بودن اقتصاد ايران است، ناش��ي از كوتاه مدت بودن عمر 
قوانين و مقررات كشور است.اگر قوانين، مقررات و آيين 
نامه هاي اقتصادي ايران، براي بلندمدت تر تنظيم شوند و 
بدنه اقتصاد به اجراي قانون و عدم تغيير قانون در بلندمدت 
اطمينان داشته باشد، بدون ترديد بازارهاپيش بيني پذيرتر 

ش��ده و اين روند باعث افزايش ارزش افزوده در شركت ها 
مي شود و آس��يب هاي كمتري را متحمل شوند. در واقع 
شركت ها مي توانند روي چشم انداز آينده تمركز بيشتري 
كنند و مبتني بر آن تصميم گيري هاي معقول تري داشته 
باشند. معتقدم امسال تا آخر سال بورس ايران و شاخص 
سهام، دنباله روي وضعيت سياسي كشور است. چند پرونده 

مهم سياسي در كشور وجود دارد كه براي فعالان اقتصادي 
و عموم مردم نتيجه مشخص و محرزي ندارد و نتيجه آنها 
مي تواند در اقتصاد ايران و نظم و نظام بازارها تعيين كننده 
باشد. نخست بحث هاي مرتبط با لغو تحريم ها، احياي برجام 
و نحوه تنظيم روابط ديپلماسي ايران با ساير كشورهاست، 
دوم بحث هاي داخلي كشور است؛ مثلا مقررات مرتبط با 

قانون هفتم توسعه، نحوه تدوين قوانين بودجه سال هاي 
آينده و نهايتا انتخابات مجلس دوازدهم در س��ال 1۴02 
بسيار مهم هستند. براي اقتصاد ايران مهم است كه كدام 
گروه و جريان مبتني بر كدامين راهبردها قرار است ساختار 
تقنيني كشور را به دست بگيرد. مهم تر از تركيب مجلس، 
اما نحوه مشاركت مردم در انتخابات است. اينكه آيا مردم در 

انتخابات آينده پرشور شركت مي كنند يا نه؟ بسيار مهم 
اس��ت. اين ابهامات به نظرم تا پايان سال 1۴02 تحولات 
بازار سرمايه را تحت تاثير قرار مي دهند. بسته به اينكه جواب 
اين پرسش ها چه زماني مشخص شود و آيا اين تحولات با 
ضائقه بازار تناسب دارند يا نه؟ مي تواند آثا مثبت و منفي بر 

شاخص بورس بگذارد...

شركت مجتمع گاز پارس جنوبي در نظر دارد اقلام مورد نياز خود را با شرايط ذيل بصورت برگزاری مناقصة عمومي دو مرحله ای از طريق سامانه تدارکات الکترونيکی دولت )سامانه ستاد( تامين نمايد:

نوبت دومآگهي فراخوان مناقصه عمومي دو مرحله ای
شناسه آگهي : 1515027

بديهی است کليه فرآيند برگزاری مناقصه الکترونيکی از طريق درگاه سامانه تدارکات الکترونيکی دولت )سامانه ستاد( به نشانی: WWW.SETADIRAN.IR انجام می پذيرد وبه 
پيشنهاد های خارج از سامانه ستاد هيچگونه ترتيب اثری داده نخواهد شد و مناقصه گران بايستی نسبت به ثبت نام در سامانه ستاد و دريافت گواهی امضاء الکترونيکی اقدام نمايند.

مناقصه گران مي توانند جهت كسب اطلاعات بيشتر به سايت WWW.SPGC.IR مراجعه و يا با شماره تلفن های4329-07731314335 تماس حاصل فرمايند. 
روابط عمومي شركت مجتمع گاز پارس جنوبي

2002096334000027شماره فراخوان در سامانه ستاد ايران
تقاضای R1 -0140096-AD مناقصه شماره R1 -1402 /006 شماره مناقصه و تقاضا 

خريد اقلام يدکی "EBARA"SEA WATER PUMP )اقلام ساخت داخل مورد تاييد مي باشد (                        موضوع مناقصه/ شرح مختصر اقلام درخواستی
-/3/350/000/000 ريالمبلغ تضمين شركت در فرايند ارجاع كار

تضمين شركت در فرايند ارجاع كار بصورت يكي از تضامين قابل قبول وفق آيين نامه تضمين شماره 123402/ت50659 ه نوع تضمين شركت درفرايند ارجاع كار
مورخ 94/09/22 هيات وزيران مي باشد.

-/67/000/000/000 ريالمبلغ برآوردي مناقصه
6 روز پس از درج نوبت دوم آگهی در صفحه اعلان عمومی سامانه ستاد ايران می باشد.آخرين مهلت دريافت اسناد ارزيابي كيفي در سامانه ستاد 

ظرف مدت دو هفته پس از انقضای مهلت دريافت اسناد می باشد.آخرين مهلت بارگذاري و  ارسال مستندات ارزيابي كيفي )رزومه( در سامانه ستاد
پس از ارزيابی کيفی مناقصه گران، مستندات دريافت پيشنهاد فنی و مالی بهمراه برنامه زمانی از طريق سامانه ستاد ارسال می گردد.آخرين مهلت بارگذاری پيشنهادات فنی/ مالی در سامانه ستاد 

استان بوشهر-  شهرستان عسلويه-  شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی- پالايشگاه اول -  اداره خريدآدرس مناقصه گزار

شركت ملی گاز ايران
شركت مجتمع گاز پارس جنوبي

سازمان جهاد کشاورزی استان کرمانشاه در نظر دارد پروژه هايی با مشخصات درج شده در جدول ذيل را در بين کليه 
شرکت کنندگان واجد شرايط از طريق مناقصه عمومی يک مرحله ای و براساس شرايط مندرج در اسناد مناقصه واگذار 
نمايد، لذا متقاضيان محترم شرکت در اين مناقصه می توانند جهت دريافت اسناد از ساعت07:00 صبح روز پنجشنبه 
مورخ 1402/04/01 تا ساعت 14:30 روز سه ش�نبه مورخ 1402/04/06 به سامانه تدارکات الکترونيکی دولت به نشانی 

)www.setadiran.ir( مراجعه نمايند.
1- کارفرما : سازمان جهاد کشاورزی استان کرمانشاه 

2- تضمين شرکت در مناقصه : تضمين شرکت در مناقصه به شرح درج شده در جدول ذيل می باشد که می بايست مطابق 
آيين نامه تضمين برا ی معاملات دولتی به شماره 123602 /ت 50659 مورخ 94/09/22 به صورت ضمانت نامه بانکی يا 
واريز وجه به حساب شماره 4056042007595413 )شماره شبای IR  09010004056042007595413 (بانک ملی شعبه 

مرکزی به نام سپرده سازمان جهاد کشاورزی استان کرمانشاه تهيه و فيش آن ارائه گردد.
4-مدت اعتبار پيشنهاد ها : 3 ماه از تاريخ آخرين مهلت تحويل پيشنهادها می باشد.

5-آخرين مهلت بازگش�ت اسناد )ثبت در سامانه(: راس س�اعت 08:00 صبح روز شنبه مورخ 1402/04/17و گشايش 
پاکت ها در ساعت 09:00 صبح همان روز )روز شنبه مورخ  1402/04/17( می باشد.

6-نام و نشانی کارفرما: کرمانشاه- ميدان سپاه پاسداران- بلوار کشاورز- سازمان جهاد کشاورزی استان کرمانشاه - 
ضمناً شماره تلفن 08331521163 در ساعات اداری پاسخگوی متقاضيان محترم خواهد بود.

فراخوان مناقصه يک مرحله ای عمومی

نوبت دوم

مبلغ تضمين مبلغ برآورد)ريال(نام پروژهشماره فراخوانرديف
رتبه مورد محل اعتبار)ريال(

نياز

12002003336000010

خريد لوله های 
پلی اتيلن مورد 
نياز طرح تأمين 
آب کشاورزی 
اضطراری به 

منظور مقابله با 
اثرات خشکسالی 
در سطح استان 

کرمانشاه

23.980.000.0001.200.000.000

طرح ملی 
تأمين 

انتقال آب 
کشاورزی 
به منظور 
مقابله با 

خشکسالی 
به صورت 

نقدی

توليد کنندگان
شرکت 
کننده 

بايستی در 
رتبه بندی 

دفتر توسعه 
سامانه های 

آبياری 
باشند.

22002003336000011

نوسازی و تجهيز 
مراکز ترويج و 
خدمات جهاد 

کشاورزی 
شهرستان 
کرمانشاه

17.506.504.307876.000.000

طرح 
احداث، 

نوسازی و 
تجهيز مراکز 

خدمات 
ترويجی 

دهستان ها 
به صورت 

نقدی

حداقل رتبه 
5 در رشته 

ابنيه

شماره ارشاد: 980/م الف/12
مورخ 1402/03/29

شركت سهامي آب منطقه اي بوشهر در نظر دارد به منظور اجراي پروژه ذيل كه بر اساس فهرست بهاي پايه سال 1402 برآورد گرديده مطابق مشخصات زير نسبت به انتخاب پيمانكار ذيصلاح اقدام نمايد. لذا 
از كليه پيمانكاران واجد صلاحيت كه داراي سابقه كاري مرتبط هستند دعوت مي شود از تاريخ 1402/03/30 تا تاريخ 1402/04/04 ساعت 12 براي خريد اسناد ارزيابي كيفي و اسناد مناقصه به سامانه ستاد 

به آدرس www.setadiran.ir مراجعه نمايند.

نوبت دومتجديد آگهي مناقصه عمومي  همزمان با ارزيابي كيفي )فشرده( 

شرکت سهامی آب منطقه ای بوشهر

شرکت مديريت منابع  آب ايران
وزارت نيرو

1- قيمت خريد اسناد ارزيابي و مناقصه مبلغ 4/000/000 ريال مي باشد كه مي بايست به حساب شماره IR 630100004001103403018818 به نام تمركز وجوه درآمد شركت آب منطقه اي بوشهر نزد بانك مركزي 
جمهوري اسلامي ايران و شناسه حساب 315103473295010000000000000000  واريز و فيش واريزي آن همراه با درخواست شركت در مناقصه تحويل گردد.

2- ضمانتنامه شركت در مناقصه مي بايست به صورت ضمانتنامه بانكي يا واريز وجه نقد به شماره حساب IR 040100004001103406375983و شناسه حساب 941295010100000000000000000000 به نام تمركز 
سپرده جاري شركت آب منطقه اي بوشهر نزد بانك مركزي جمهوري اسلامي ايران ارايه گردد.

3- آخرين مهلت بارگذاري مدارك به صورت الكترونيكي در سامانه ستاد تا ساعت 9 صبح روز دوشنبه مورخ 19/04/1402 مي باشد. 
توجه: تنها پاكت الف )تضمين شركت در مناقصه( علاوه بر فايل، الكترونيكي مي بايست به صورت فيزيكي به دبيرخانه محرمانه شركت آب منطقه اي بوشهر )دفتر حراست( تحويل گردد.

4- پاكت ها در ساعت 10 صبح روز دوشنبه مورخ 1402/04/19 گشوده خواهد شد. حضور يك نفر نماينده از طرف پيشنهاد دهندگان در جلسه افتتاح پيشنهاد آزاد است.
5- هزينه درج آگهي در دو نوبت به عهده برنده مناقصه مي باشد.

6-  به پيشنهادات فاقد امضاء )ديجيتالي(، مشروط و مخدوش مطلقاً ترتيب اثر داده نخواهد شد.
7- كليه اسناد ارزيابي و مناقصه و مدارك ارايه شده مي بايست به مهر )الكترونيكي( و امضاء مجاز )ديجيتالي( تعهدآور برسد.

8- ارايه كد شناسايي ملي الزامي مي باشد.
9-  ارايه گواهي صلاحيت ايمني توسط پيمانكاران الزامي مي باشد.

10- ارايه صورت مالي حسابرسي شده شركت پيمانكار توسط حسابرسان رسمي مربوط به سال 1400
11- مدت اعتبار پيشنهاد قيمت: 3 ماه

دستگاه نظارتمحل تامين اعتبارتضمين شركت در مناقصه )ريال(رشته و حداقل پايهمدت اجرامحل اجرامبلغ برآورد اوليه )ريال( موضوع مناقصهشماره فراخوانرديف

تكميل كارهاي باقيمانده سد آبپا و 12002001431000009
استان بوشهر 390/006/543/279تاسيسات و تجهيزات وابسته

مهندسين مشاور استاني000/000 /413/801- آب18 ماهشهرستان دشتستان
آب و توسعه پايدار

شركت سهامي آب منطقه اي بوشهر در نظر دارد در اجراي قانون برگزاري مناقصات نسبت به انتخاب مشاور ذيصلاح جهت انجام خدمات طبق شرح جدول ذيل اقدام نمايد. لذا از 
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ادامه از صفحه اول



تعادل|
رييس جديد اتاق اصناف ايران در نشستي از تدوين سند 
راهبري اصناف خبر داد. حسين طاهرمحمدي همچنين 
»آموزش و توانمندس��ازي اصناف، هوشمندس��ازي و 
تجميع بازرسي و بازرس��ي از واحدهاي آنلاين، قانون 
تسهيل صدور مجوزهاي كسب و كار، تامين منابع مالي 
تشكل هاي صنفي و اصلاح قانون نظام صنفي« را از جمله 
اقداماتي عنوان كرد كه در دس��تور كار اتاق اصناف قرار 
دارد. او از پيشنهاداتي كه در جلس��ه با متوليان وزارت 
اقتصاد و رييس كميسيون اقتصادي مطرح شد، نيز سخن 
گفت. »درخواست تمديد تسليم اظهارنامه مالياتي« يكي 
از اين موارد بود كه فرايند قانوني آن در حال طي شدن 
است. او درباره پلمب كسبه به دليل بي حجابي مشتريان 
نيز شفاف س��ازي كرد و در توضيحات��ي عنوان كرد كه 
روساي اتحاديه ها در جريان پلمب قرار دارند، اما هفته 
آينده جلس��ات تخصصي در اين رابطه داريم تا بتوانيم 
چالش هاي موجود در اين زمينه را بررسي كنيم. طاهر 
محمدي همچنين از ابلاغ دس��تورالعمل براي حجاب 

متصديان واحدهاي صنفي خبر داد.

   تدوين سند راهبري اصناف 
رييس اتاق اصناف ايران با بيان اينكه بيش از ۳ ميليون 
واحد صنفي در كش��ور تحت نظارت ۸ ه��زار اتحاديه 
داريم، روز گذشته در جمع خبرنگاران اظهار كرد: بخش 
خصوصي مستقل براي دولت و نظام حياتي است زيرا 
مي تواند در جامعه بسيار اثرگذار باشد و افق روشني را 
براي اجراي برنامه ها ترسيم كند. حسين طاهرمحمدي 
افزود: يكم تير، در نشستي با اعضاي هيات نمايندگان 
اتاق اصناف ايران ضمن گراميداش��ت اين روز فرخنده 
و تقدي��ر از بزرگان اصناف و ش��هداي اصناف، س��ند 
راهب��ردي اصناف را تببين خواهي��م كرد و همچنين 
گزارش��ي ابتدايي از شروع برنامه هاي دوره هشتم اتاق 
اصناف ايران ارايه خواهد شد.  رييس اتاق اصناف ايران با 
اشاره به اينكه وضعيت موجود با وضعيت ايده آل فاصله 
زيادي دارد، گفت: آموزش و توانمندس��ازي اصناف در 
دستوركار است تا يك دگرگون سازي اساسي را شاهد 
باشيم. هوشمندس��ازي و تجميع بازرسي و همچنين 

بازرسي از واحدهاي آنلاين نيز در برنامه است تا آرامش 
فعالان كسب و كار فراهم شود. وي ادامه داد: همچنين 
بين گراني و گرانفروش��ي بايد وجه تمايز قائل شويم و 
تخلفات را به درستي پيگيري كنيم. طاهرمحمدي به 
قانون تسهيل صدور مجوزهاي كسب و كار اشاره كرد 
و گفت: همه تابع قانون هستند. فقط در اين مورد يك 
نقطه نظري داريم كه اي كاش قبل از اين قانون، قانون 
نظام صنفي اصلاح مي شد. وي افزود: ما تلاش مي كنيم 
كه قانون تسهيل صدور مجوزهاي كسب و كار به خوبي 
اجرا شود، منتهي در فرايند اجرا با چالش هايي مواجه 
هس��تيم كه اميدواريم با تدابيري، اين موانع به حداقل 
خواهد رس��يد و در زمان اندكي فرايندها را متناسب با 
قانون خواهيم كرد. طاهرمحمدي با بيان اينكه منابع 
مالي تشكل هاي صنفي متناسب با اهدافشان نيست، 
گفت: با پيشنهاداتي كه به مجلس و دولت خواهيم داد 
و در صورت لزوم استفاده از ظرفيت هاي برنامه هفتم، 
منابعي را براي اصناف در نظر بگيريم. با ايجاد اين رويكرد 
ش��اهد بهبود عملكرد تشكل هاي صنفي خواهيم بود. 
وي يادآور شد: در حوزه تأمين منابع مالي در چند سال 
اخير، آنچنان كه بايد منابع مالي اتاق ها تأمين نشد. با اين 

حال در انجام وظايف حتي در زمان كرونا، كوچك ترين 
تخطي اي صورت نگرفت.

   امتياز مالياتي به صنوف
رييس ات��اق اصناف ايران در بخش بعدي س��خنانش 
گريزي به اظهارات رييس س��ازمان مالي��اي در مورد 
معافيت ماليات��ي ۴ ميليون واحد صنف��ي زد و گفت: 
تكليف قانوني هر فعال اقتصاد پرداخت ماليات اس��ت 
و كس��ي مخالف پرداخت ماليات نيس��ت و كسبه هم 
ب��راي پرداخت همراه��ي مي كنند. ثبت تع��داد زياد 
اظهارنامه هاي كسبه مهر تأييدي بر اين موضوع است. 
وي افزود: آقاي سبحانيان با ساير حِرف غيرصنفي اعلام 
مي كنن��د، زيرا ما فقط ۳ ميليون واح��د صنفي داريم. 
بنابراين رييس س��ازمان مالياتي در س��طح كلان آمار 
مي دهد. طاهرمحمدي در بخش بعدي سخنان خود و در 
پاسخ به پرسش »تعادل« درباره اينكه برخي از واحدهاي 
صنفي به دليل ماليات ستاني طي روزهاي گذشته دست 
به اعتصاب زده اند، چه برنامه اي براي حمايت از كسبه در 
تعامل با دولت داريد، گفت: كسبه به خاطر ماليات تعطيل 
نش��ده اند زيرا اصناف اختيار دارند از تبصره ماده ۱۰۰ 

استفاده كنند يا اظهارنامه بدهند و درخواست رسيدگي 
كنند. حتي فضا براي طرح دعوا و ش��كايت نيز فراهم 
اس��ت. وي افزود: دوشنبه ش��ب، وزير اقتصاد با رييس 
سازمان حمايت و رييس كميسيون اقتصادي و مقامات 
صنفي جلسه داشت تا مباحث مربوط به ماليات اصناف 
و موديان به صورت دقيق تشريح شود. ما در پيشنهاداتي 
از جمله استمهال براي تمديد مهلت تسليم اظهارنامه 
داديم كه بايد فرايند قانوني آن طي ش��ود. رييس اتاق 
اصناف ايران تصريح كرد: در تلاش هستيم تا براي آن 
دسته از مشاغلي كه امكان استفاده از ماده ۱۰۰ را دارند 
ظرفيت هاي ماده را افزايش و دامنه آن را گسترش دهيم 
تا استفاده حداكثري از اين ماده شود. وي در مورد عدم 
استفاده اصناف از كارتخوان نيز اينطور گفت: نكته اول 
اينكه همه مشاغل صنفي الزام به استفاده از كارتخوان 
ندارند. نكته دوم اينكه بايد سامانه جامع مالياتي اجرا تا 
عدالت مالياتي محقق شود. طاهرمحمدي افزود: امروز 
هيچ كارتخ��وان بدون هويتي در كش��ور وجود ندارد، 
بنابراين اگر از كارتخوان ش��خص ديگري هم استفاده 

شود بايد مالياتش را بپردازد.

  كارتخوان استفاده نكنيد
حسابتان رصد مي شود 

وي درب��اره اينكه برخي از اصناف به جاي اس��تفاده از 
كارتخوان اقدام به وكارت به كارت مي كنند هم گفت: 
س��ازمان امور مالياتي مي تواند به هر حسابي كه از يك 
تعداد تراكنشي بيشتر تراكنش داشته باشد، ورود كند 
تا ببيند حساب تجاري است يا خير. در اين صورت فرايند 
اخذ ماليات طي مي شود. بنابراين احتمال فرار مالياتي 
اصناف كم است. رييس اتاق اصناف ايران در مورد صدور 
مجوزهاي واحدهاي صنفي، تصريح كرد: قانون تسهيل 
صدور مجوزهاي كسب و كار چند وقتي است اجرا شده 
و كليه مجوزها از اين طريق صادر مي ش��ود، منتهي ما 
نقط��ه نظراتي در اين رابطه داريم ك��ه به اطلاع وزارت 
اقتصاد رس��انديم و طي روزهاي آينده در جلسه اي به 
صورت كامل براي مركز ملي بهبود محيط كسب و كار 
اين مسائل را عنوان خواهيم كرد. طاهرمحمدي اضافه 
كرد: هر كسي كه مي خواهد واحد صنفي تأسيس كند 

بايد براي دريافت مجور به س��امانه ايران مجوز مراجعه 
مي كنند و ثبت تقاضا انجام مي شود و فرايندها به صورت 
خودكار جلو م��ي رود. وي در مورد كمبود كالاها گفت: 
به دنبال ترس��يم طرحي براي برنامه پيش رو در حوزه 
كالاهاي اساس��ي از جمله نان هستيم. طاهرمحمدي 
افزود: عرضه كالا تابع مولفه هاي قبل اس��ت. در توليد 
تأمين مواد اوليه و هزينه ها، انتقال به بازار، شبكه توزيع 
و … دست به دس��ت هم مي دهند و در تعيين قيمت 
نهايي كالا نقش مستقيم دارد. رييس اتاق اصناف ايران 
به تش��كيل وزارت بازرگاني اشاره كرد و گفت: در حال 
حاضر تنظيم بازار چندپاره است و حوزه هاي مختلف در 
امر تصميم سازي ها و مديريت در فرايندهاي مختلف، 
دخيل هستند. بنابراين ممكن است يك ناهماهنگي 
يا تأخير در اج��راي برنامه ها و عدم عرضه به موقع كالا 
موجب افزايش تقاضا و رشد قيمت شود. بنابراين بايد 
صبر كنيم تا ببينيم تشكيل وزارت بازرگاني به نتيجه 

مي رسد يا خير.
    روساي اتحاديه ها در جريان 

پلمب ها هستند!
طاهرمحم��دي در مورد پلم��ب واحدهاي صنفي به 
خاطر حجاب، اظهار داشت: جلس��ه كوتاهي در اين 
خصوص داشتيم و هفته آينده هم جلسات تخصصي 
در اين رابط��ه داريم ت��ا چالش ها را بررس��ي كنيم. 
دستورالعمل هايي به واحدهاي صنفي درمورد حجاب 
متصديان واحدهاي صنفي ابلاغ ش��ده و اميدواريم 
بتوانيم ساز و كار خوبي با همكاري كسبه طراحي كنيم.  
او افزود: اگر واحد صنفي به دليل ندانستن، بخواهد از 
قانون حجاب تخطي كند تا س��ه بار تذكر مي دهيم. 
معمولا هم اگر متص��دي صنفي حجاب ندارد از روي 
نا آگاهي است و اين موارد را با تذكر درست مي كنيم. 
طاهر محمدي در پاسخ به اينكه آيا واحدهاي صنفي 
بدون اط��لاع اتحاديه مربوطه و ط��ي مراحل قانوني 
پلمب مي شوند؟ گفت: بعيد مي دانم، اما اتحاديه ها در 
جريان پلمب ها هستند. در چارچوب قانون بايد منافع 
جامعه صنفي حفظ شود و مباني قانوني كشور هم بايد 
حفظ شود. وقتي اين اتفاق بيفتد منافع هيچكس به 

خطر نمي افتد.
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راي هم گرا در انتخابات اتاق 
نشانه چيست؟ 

رييس كانون انجمن هاي صنايع غذايي ايران، معتقد 
اس��ت نتيجه انتخابات دوره دهم هيات رييس��ه اتاق 
ايران نشان داد كه بخش خصوصي بنابر تكليف قانوني 
و با توجه به تأكي��دات رهبري، مبني بر حضور بخش 
خصوصي با تمام دارايي و توانش در صحنه اقتصادي، 
عمل كرده است. س��يد محمدرضا مرتضوي، رييس 
كانون انجمن هاي صناي��ع غذايي ايران در گفت وگو با 
»اتاق ايران آنلاين« با نگاه به شرايط اقتصادي موجود 
و اهميت نقش آفريني بخش خصوصي در اين حوزه، 
تأكيد كرد: در ۴۰ س��ال گذش��ته به ندرت مجمعي با 
حضور 99 درصد اعضاي خود برگزار ش��ده اس��ت؛ در 
اين بين انتخابات 2۸ خرداد اتاق ايران با حضور اكثريت 
اعضاي خود، اوج هم گرايي را نشان داد. از طرفي شاهد 
كانديداتوري شخصيت هاي به نام اقتصادي، صنعتي و 
تجاري در صحنه انتخابات بوديم كه بيانگر جايگاه اتاق 
ايران در دل بخش خصوصي است. او از حضور صاحبان 
صنايع بزرگ كشور در اين دوره انتخابات اظهار اميدواري 
كرد و افزود: س��طح بالاي مشاركت اعضا و نامزد شدن 
تعداد قابل توجهي از فعالان اقتصادي نام آشنا در اين 
انتخابات، پيشرفت بزرگي براي بخش خصوصي تلقي 
مي شود. از طرف ديگر گاهي مي بينيم كه بنا به دلايلي از 
قانون عبور كرده و چشم پوشي هايي اتفاق مي افتد؛ اما در 
اين انتخابات، انجمن نظارت، عين قانون را اجرا كرد و اين 
قابل تقدير است. اين فعال اقتصادي باسابقه با اشاره به 
سابقه و حضور چند نسل خانواده آقاي ميرمحمدصادقي 
در صحنه اقتصادي و اتاق كه در اين دوره رياست انجمن 
نظارت بر انتخابات را به عهده داشتند، تصريح كرد: ايشان 
معتمد كشور بوده و خوشبختانه در اين انتخابات، عين 
قانون را اجرايي كردند و زمينه اي فراهم ش��د تا ش��ور 
و هيجان لازم در روند انتخابات ايجاد ش��ود و ش��اهد 
هم گرايي بالا بين اعضاي هيات نمايندگان اتاق ايران 
باشيم. مرتضوي عملكرد انجمن نظارت در چارچوب 
قانون و نظام جمهوري اس��لامي، بدون در نظر گرفتن 
هيچ گونه ملاحظه اي را مورد توجه ق��رار دارد و افزود: 
خوشبختانه روند انتخابات كل اعضاي هيات نمايندگان 
اتاق هاي كشور در سطح بالا و مطلوبي انجام و مشخص 
شد اگر انتخابات را در قالب يك كار تيمي و شكل دادن 
به ائتلاف ها جلو ببريم، افراد شناخته شده تر، انتخاب و 
وارد صحنه مي شوند. بنابراين مي توان پيش بيني كرد 
كه اعض��اي هيات نمايندگان مي توانن��د در اين دوره 
بالغ تر و كارآمدتر، موضوعات مربوط به حوزه كسب وكار 
كشور را پيگيري كنند. رييس كانون انجمن هاي صنايع 
غذايي ايران، تصريح كرد: بخش خصوصي بنابر تكليف 
قانون و منويات رهبري با تمام آنچه در اختيار دارد، وارد 
ميدان شده تا بارقه هاي اميد را به كشور برگرداند و در 
پيشبرد اهداف كشور سهيم شود. او با توجه به شرايط 
اقتصادي و محدوديت هاي ناش��ي از تحريم ها، گفت: 
فع��الان اقتصادي با وجود تمام تنگناها و مش��كلاتي 
كه براي فعاليت خود در صحنه اقتصادي با آن مواجه 
هس��تند به تأكيدات رهبري، لبيك گفتند و برعكس 
گذشته، شاهد حضور و مشاركت صاحبان صنايع بزرگ 
در انتخابات هيات رييسه اتاق ايران بوديم. هرچند اين 
ناله هاي ناهمگون كه هميشه هم بودند، موجب مي شود 
تا اين ايده ها و آرمان هايي كه براي اعتلاي اقتصاد كشور 
توسط تصميم سازان، طراحي شده اند، مخدوش شوند. 
مرتضوي با تأكيد بر رعايت قاعده رقابت و تلاش براي 
اميد بخشيدن به جامعه تأكيد كرد: بزرگان و دلسوزان 
كشور با برگرداندن آرامش و اميد بين فعالان اقتصادي، 
در مسير پيشبرد اهداف نظام، حركت مي كنند و در اين 
راس��تا جداي از برخي تلاش ها براي آلوده كردن فضا 
توس��ط افرادي كه نمي دانند چه مي خواهند، فعالان 
بخش خصوصي با مشاركت بالاي خود در انتخابات و 
متفاوت از گذشته، عزم راسخ خود را براي پيشبرد اهداف 
كشور، نش��ان دادند. رييس كانون انجمن هاي صنايع 
غذايي ايران، حركت پرشور انتخابات هيات رييسه دوره 
دهم هيات نمايندگان اتاق ايران را به فال نيك گرفت و 
از اينكه بخش خصوصي توانست با بلوغ فكري خود در 

اين عرصه گام بردارد، اظهار اميدواري كرد.

نرخ سقف ارزي شكر تعيين شد
مديركل دفتر خدمات بازرگاني وزارت جهاد كشاورزي 
از تعديل نرخ سقف ارزي واردات شكر جهت تسهيل در 
فرايند ورود كالا به كشور خبر داد. به گزارش ايسنا، به 
نقل از پايگاه اطلاع رساني وزارت جهاد كشاورزي، ميثم 
جاهدي - مديركل دفتر خدمات بازرگاني - اظهار كرد: 
نظر به واگذاري امور تعيين سقف قيمت ارزي واردات 
شكر، نشس��ت كميته قيمت گذاري شكر كه به دليل 
عدم حضور نماينده بخش خصوصي به تعويق افتاده 
بود، در 22 خرداد ماه با حضور معاون توسعه بازرگاني 
وزارت جهاد كش��اورزي، مديران معاونت، مس��وولان 
دستگاه هاي نظارتي و نماينده گمرك در وزارت جهاد 
كش��اورزي برگزار شد و پس از بررسي ش��رايط بازار و 
استماع نظرات بخش خصوصي، دولتي و نظارتي، سقف 
قيمت ارزي جهت تسهيل ورود كالا به كشور مطابق با 

شرايط جهاني، افزايش يافت.
وي افزود: قيمت تعيين شده براي شكر با پولاريزه 99 به 
بالا ۶۱۰ )يوروCIF( در بنادر ايران مشخص شده است. 
مديركل دفتر خدمات بازرگاني وزارت جهاد كشاورزي 
همچنين از برگزاري دومين جلسه هماهنگي سيستمي 
ش��دن ثبت سفارش��ات برنج خبر داد و گفت: دومين 
نشست مشترك سه وزارتخانه جهادكشاورزي، صمت 
و بهداشت براي انجام فرآيندهاي سيستمي شدن ثبت 
سفارشات برنج جهت تسهيل در امور و حذف گلوگاه 
فساد و ايجاد شفافيت در معاونت توسعه بازرگاني برگزار 
و مقرر شد علاوه بر نهايي سازي فرايندها توسط وزارت 
صمت و بهداشت، جلسه آموزشي براي فعالان و تجار 
وارد كننده برنج برگزار شود. وي افزود: در اين راستا جلسه 
نهايي آموزشي سيستمي سازي براي اعضا و تجار فعال 
در زمينه واردات انواع برنج، روز چهارشنبه ۳۱ خرداد 
ماه ۱۴۰2 در اتاق بازرگاني، صنايع، معاون و كشاورزي 

ايران برگزار مي شود.

رييساتاقاصنافايرانازتدوينسندراهبرياصنافخبرداد

پشت پرده پلمب  صنوف 

درجلسهبررسيصلاحيتنيكبخت،وزيرپيشنهاديكشاورزيچهگذشت؟

سكاندار جديد وزارت جهاد 
تعادل| 

ب��ا راي اعتم��اد نمايندگان مجلس ش��وراي اس��لامي، 
»محمدعلي نيكبخت« وزير جهاد كشاورزي شد. در جلسه 
علني روز سه شنبه مجلس برنامه و صلاحيت »محمدعلي 
نيكبخت« براي تصدي وزارت جهاد كشاورزي مورد بررسي 
قرار گرفت. نمايندگان مجلس بعد از استماع نظرات موافقان 
و مخالفان و دفاعيات وزير پيشنهادي با تصدي »نيكبخت« 
در وزارت جهاد كش��اورزي موافق��ت كردند. محمدعلي 
نيكبخت ب��ا ۱9۸ راي مواف��ق، ۶۰ راي مخالف و ۱۰ راي 
ممتنع، براي تصدي وزارت جهادكشاورزي از نمايندگان 

مجلس راي اعتماد گرفت.

    وزير كشاورزي چه گفت؟ 
رييس جمهور هفته گذشته در نامه اي به محمدباقر قاليباف، 
مهندس محمدعلي نيكبخت را براي تصدي وزارت جهاد 
كش��اورزي در اجراي اصل ۱۳۳ قانون اساسي به مجلس 
ش��وراي اس��لامي معرفي كرد. بنابر آيي��ن نامه داخلي 
مجلس، رييس جمهور يك س��اعت فرصت داشت كه با 
حضور در جلسه راي اعتماد از وزير پيشنهادي دفاع كند، 
اما محمد مخبر معاون اول رييس جمهور به همراه تعدادي 
از اعضاي كابينه در جلس��ه راي اعتماد وزير پيشنهادي 
كش��اورزي حضور پيدا كردند. معاون برنامه ريزي و امور 
اقتصادي وزارت جهاد كشاورزي، رياست جهاد كشاورزي 
سيستان و بلوچستان و رييس هيات مديره و مديرعامل 
سازمان مركزي تعاون روستايي ايران از سوابق محمدعلي 
نيكبخت است. پيش از اين سيدجواد ساداتي نژاد وزير جهاد 
كشاورزي بود كه فروردين ۱۴۰2 با توجه به ارزيابي هاي 
سال گذشته از سوي دولت بركنار و سيدمحمد آقاميري 

به عنوان سرپرست وزارت جهاد كشاورزي معرفي شد.
وزير پيش��نهادي جهاد كش��اورزي با بي��ان اينكه براي 
خودكفايي در بخش كشاورزي برنامه داريم، گفت: در همه 
اركان بخش كشاورزي و غذا به ويژه هسته هاي اوليه توليد 
خودكفا خواهيم شد. محمدعلي نيكبخت در جلسه علني 
مجلس در تشريح برنامه هايش براي تصدي وزارت جهاد 
كش��اورزي اظهار كرد: تلاش و جديت در اجراي تكاليف 
قانوني و اسناد بالادستي، رفع عوامل محدود كننده توليد 
پايدار با تاكيد بر خودكفايي در محصولات اساسي و حفظ 
منابع پاي��دار از جمله جهت گيري هاي اصلي برنامه هاي 
من است. او ادامه داد: توسعه متوازن همه اجزاي زنجيره 
ارزش با تاكيد بر ترميم و تكميل زنجيره هاي ارزش ملي، 
اس��تاني و منطقه اي، نقش آفريني و مشاركت مردمي در 
س��رمايه گذاري، كاهش نوس��انات توليد و بازار و كاهش 
محدوديت كش��اورزي و ريل گذاري براي تامين امنيت 
كشاورزي و رش��د توليد از جمله جهت گيري هاي ديگر 
برنامه هايمان است لذا تلاش مي شود در همه اركان بخش 
كشاورزي و غذا به ويژه هسته هاي اول توليد خودكفا شويم.

وزير پيش��نهادي جهاد كشاورزي با اش��اره به تاكيدات 
مقام معظم رهبري براي خودكفايي در توليد محصولات 
كشاورزي گفت: آمار حاكي از ناپايداري شديد در خودكفايي 
دارد، توليد بي برنامه نمي تواند امنيت غذايي پايدار را رقم 
بزند. در ۶ سال اخير نوسانات خودكفايي در توليد گندم، 
برنج، ش��كر و جو را داشتيم يعني گاهي خودكفا و گاهي 

وارد كننده بزرگ بوديم.

    موافقان ومخالفان چه گفتند؟ 
محمدجواد عس��كري رييس كميسيون كشاورزي، 
آب و مناب��ع طبيعي مجلس ش��وراي اس��لامي در 
موافقت گفت كه نيكبخت يك كارشناس تمام عيار 
در حوزه كشاورزي است. او در بيان دلايل موافقتش 
با برنامه هاي وزير پيش��نهادي جهاد كشاوزي گفت: 
نيكبخت يك كارشناس تمام عيار در حوزه كشاورزي 
است و از نگاه اقتصادي س��لامت دارد كه در راستاي 
توسعه اين بخش يكي از امتيازات مهم است. اشراف 
داشتن بر كار از مزاياي ايشان است و هم در حوزه پايين 
دست و ستادي وزارتخانه كار كرده اند. همچنين طعم 
تلخ فقر و محروميت را چشيده اند و كسي كه اين طعم 
را چشيده باشد حتما مي تواند در كار خود موفق شود.

مهرداد ويس كرمي نماين��ده مردم خرم آباد در مخالفت 
گفت: سمت وزارت با تحصيلات نيكبخت تناسب ندارد 
و عدم آشنايي با علوم نوين كشاورزي نوين بنده را نسبت 
به توانايي ايشان به عنوان وزير خلاق و تحول آفرين دچار 
ترديد مي كند. وي بيان كرد: چرا دولت آقاي رييس��ي در 
يافتن افراد اين همه كند كار مي كند و گويا گاهي از روي 
ناچاري، در آخرين روزها افراد را معرفي مي كند. كس��ي 
مثل آقاي نيكبخت حداقل به مدت يك س��ال است كه 
معاون وزير بوده و سال هاست كه در وزارت جهاد كشاورزي 
مشغول خدمت هس��تند. اين عضو كميسيون آموزش، 
تحقيقات و فناوري مجلس ش��وراي اسلامي يادآور شد: 
عدم آشنايي با علوم نوين كشاورزي و نداشتن ايده در حد 
كش��اورزي نوين بنده را نسبت به توانايي ايشان به عنوان 
يك وزير خلاق، نوآور و تحول آفرين دچار ترديد مي سازد. 
شايد معاونت اجرايي براي ايشان در وزارت تناسب بيشتري 

با تحصيلات و سوابق كاري ايشان باشد.
نماينده ش��يراز در مجلس هم گفت ك��ه برنامه وزير 
پيش��نهادي جهاد كش��اورزي براي حفظ جنگل ها و 
تقويت تعاوني روستايي چيست؟ عليرضا پاك فطرت 
كه به عنوان مخالف اظهار كرد: موضوع امنيت غذايي و 
توليد محصولات كشاورزي در دنيا موضوع مهمي است 
و بايد امنيت غذايي به بهترين شكل تامين شود. سوال 
اين است كه وزير جهاد كشاورزي چطور مي خواهد در 

اين عرصه تحول ايجاد كند؟
اين نماينده افزود: آقاي نيكبخت شما چه نقاط ضعفي را در 
وزارت جهاد كشاورزي مي بينيد و چه طور مي خواهيد آن 
را رفع كنيد؟ پاك فطرت ادامه داد: قرار بود تا پايان برنامه 
ششم توسعه بيش از 2۵ درصد اقتصاد از بخش تعاوني باشد 
كه الان چهار درصد است. شما در تعاون روستايي وزارتخانه 
بوديد اكنون چه برنامه اي براي تقويت تعاوني روستايي 
داريد؟ همچنين برنامه ش��ما ب��راي ايجاد رضايتمندي 

كشاورزان و دامداران چيست؟ 
سيدسلمان ذاكر نماينده مردم اروميه در مجلس هم در 
مخالفت با نيكبخت، خرد شدن اراضي كشاورزي و تغييري 
كاربري آن را يكي از معضلات بخش كشاورزي برشمرد و 
اظهار داشت: اين موضوع در برنامه هاي وزير پيشنهادي 
آمده اما راهبرد اصلي براي برون رفت از اين چالش چيست؟ 
اين نماينده مجلس افزود: در برنامه ها دقيقا مشخص نيست 
كه آيا مي خواهيد مقابل تقيسم اموال مردم مقاومت كنيد يا 
تفكيك اراضي را تسريع كنيد؟ وي با انتقاد از سياست هاي 

وزارت جهادكش��اورزي در زمينه يكپارچه سازي اراضي 
كشاورزي، گفت: شما بايد به فكر بهبود درآمد و معيشت 
كشاورز باش��يد. ذاكر به موضوع آبياري تحت فشار كه در 
برنامه پنجم و ششم توسعه مورد آمده بود، اشاره كرد و گفت 
كه در برنامه ارايه شده از سوي نيكبخت براي اجرايي شدن 
اين موضوع اشاره اي نشده است. مهدي عيسي زاده نماينده 
مردم مياندوآب هم به عنوان اولين مخالف در سخناني اظهار 
داشت: ما امروز وزير بزرگ ترين نهادي كه با مردم روبروست 

و بر سفره مردم اثرگذار است را انتخاب مي كنيم. او با اشاره 
به وقوع خشكسالي در كشور، آبرساني به اراضي كشاورزي 
را مهم دانست و خطاب به نيكبخت گفت كه چه برنامه اي 
براي موضوع آب كشاورزي داريد. عيسي زاده با بيان اينكه 
مصرف پروتئين در كشور به چهاركيلو كاهش يافته است، 
اظهار داشت: برنامه شما براي ترميم اين آمار چه برنامه اي 
داريد. وي به قيمت خريد تضميني گندم اشاره كرد و آن را 
پايين دانست و خواستار ارايه برنامه راهبردي براي تشويق 

كشاورزان براي كاشت گندم شد. علي اكبر بسطامي نماينده 
مردم ايلام در موافقت با وزير پيشنهادي جهاد كشاورزي 
گفت: نيكبخت تجربه كافي در سطوح مختلف را دارد و مانند 
سربازي است كه به درجه سرداري مي رسد. نيكبخت يار 
غار صاحبان اصلي انقلاب است. قدرت الله حمزه شلمزاري 
نماينده فارسان موافقت با نيكبخت، گفت: او از بدنه جهاد 
كشاورزي مي باشد و مشكلات جهاد كشاورزي را مي داند 

و به خوبي درك مي كند.
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2-موضوع مناقصه:
مديريت واداره امورانبارکشتارگاه صنعتی جونقان از طريق سامانه تدارکات الکترونيکی دولت به شماره مناقصه 2۰۰2۰۰۱۰۱۴۰۰۰2۵۳

3-نوع و مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار : اصل فيش واريزی وجه نقد به حساب شبا  IR 9۰۰۱۰۰۰۰۴۰۰۱۰۳9۸۰۶۳7۰۵۶۴ با کد شناسه شماره 
9۳۳2۰۳9۶9۱۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۳۰خزانه بانک مرکزی قابل واريز در کليه ش��عب بانک ملی ايران و ساير بانک های مجاز يا ضمانت نامه بانکی به نام 
مناقصه گزار ) کليه بانکها به جز بانک سرمايه و بانک ايران زمين ( و يا اوراق مشارکت بی نام تضمين شده بانکها و دولت با قابليت بازخريد قبل از سررسيد ) موضوع قانون 
نحوه انتشار اوراق مشارکت ( ضمن درج در سامانه ستاد در پاکت الف لاک و مهر شده تا ساعت ۱۳:۳۰روز چهار شنبه مورخ۱۴۰2/۴/۱۴ به مناقصه گزار تسليم گردد.

4-مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار :
   ۱۰۰۰۰۰۰۰۰۰ ريال )يک ميليارد ريال (  به نام شرکت پشتيبانی امور کشور

5- زمان دریافت اسناد ، تحویل پیشنهاد و گشایش پیشنهادهای مالی  
1-5-مهلت دریافت  اسناد از سامانه ستاد :تا ساعت ۱7روزيکشنبه مورخ۱۴۰2/۴/۴می باشد.

2-5-مهلت ارائه  پیشنهاد در سامانه ستاد: تا ساعت ۱7روز چهار شنبه مورخ ۱۴۰2/۴/۱۴می باشد.
3-5-مهلت تحویل پاکت الف محتوی اصلی تضمین: تا ساعت۱۳:۳۰روز چهارشنبه مورخ ۱۴۰2/۴/۱۴واقع در نشانی مناقصه گزار.      

4-5-زمان بازگشایی پاکت ها :  ساعت 9صبح روز شنبه مورخ ۱۴۰2/۴/۱7 واقع در نشانی مناقصه گزار.
6-خری�د اس�ناد : متقاضي��ان ش��رکت در مناقص��ه مذکورم��ی توانن��د پ��س از واري��ز مبلغ۵۰۰۰۰۰ري��ال )غي��ر قاب��ل اس��ترداد به ش��ماره حس��اب 
شباIR ۳۱۰۱۰۰۰۰۴۰۰۱۰۳9۸۰۴۰۰۶۰۸7 با کد شناسه شماره ۳۸۶۰۳9۸۶92۰۳9۰۰۸۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۳۰۳بصورت پايا به خزانه بانک مرکزی از طريق 

سامانه ستاد ( در زمان مهلت دريافت اسناد ) رديف ۱- ۵ آگهی ( به آدرس اينترنتی www.setadiran.ir مراجعه و اسناد مناقصه را دريافت نمايند.
7-فيش / رسيد پرداخت مبلغ ۵۰۰,۰۰۰ ريال خريد اسناد در مهلت ارائه پيشنهاد ) رديف ۳ - ۵ آگهی ( به همراه پاکت الف به دبيرخانه کميسيون معاملات شرکت 

تحويل گردد.
۸-مراحل برگزاری مناقصه از طريق درگاه سامانه تدارکات الکترونيکی دولت به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت 
عدم عضويت قبلی، مراحل ثبت نام در سايت مذکور و دريافت گواهی امضای الکترونيکی  را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند. تاريخ انتشار مناقصه در سامانه 

سه شنبه مورخ  ۱۴۰2/۳/۳۰می باشد . 
9-سایر اطلاعات و جزئیات مربوطه در اسناد مناقصه مندرج می باشد.

 آگهی مناقصه عمومی 
شماره 1402/42

نوبت دوم  
شناسه آگهي : 1514592

روابط عمومی اداره کل پشتیبانی امور دام استان چهارمحال و بختیاری

وزارت جهاد کشاورزی

نوبت اول  روز سه شنبه  مورخ  1402/3/30
نوبت دوم روز چهارشنبه  مورخ 1402/3/31

شركت سهامي پشتيباني امور دام كشور
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خبرروز

آمار جهاني كرونا؛ ثبت بيش از ۱۳ هزار ابتلاي جديد 
براس��اس داده هاي به روز ش��ده در »جدول جهاني ورلداُمتر«، بيماري كوويد-۱۹ جان ۹۵ بيمار گرفته و ۱۳ هزار و ۱۱۵ 
ابتلاي جديد نيز در همين بازه زماني ثبت ش��ده است. همچنين تايلند با ثبت ۶۰ فوتي، بيشترين تعداد مرگ هاي روزانه 
كرونايي و كره جنوبي نيز با ثبت بيش از ۶۰۰۰ ابتلاي جديد، بالاترين رقم مبتلايان روزانه را در ۲۴ ساعت گذشته گزارش 
كرده  اند. بنابر داده هاي جدول جهاني ورداُمتر تاكنون مجموع مبتلايان به اين بيماري در دنيا به ۶۹۰ ميليون و ۶۰۵ هزار و 
۸۰۱ نفر رسيده و مرگ شش ميليون و ۸۹۲ هزار و ۸۰۳ بيمار كوويد نيز تاييد شده است. امريكا نيز همچنان با ثبت بيش 

از ۱۰۷ ميليون ابتلا و بيش از يك ميليون و ۱۶۰ هزار فوتي ركورد ابتلا و مرگ هاي كرونايي را در كل دنيا دارد.

فراخوان مناقصه عمومی یک مرحله ای با ارزیابی ساده
مهلتارسالپیشنهاداتمهلتدريافتاسنادمناقصهازسايتتاريخانتشارمناقصهدرسامانهشرحمناقصهرديف

پايدارسازیاولیهمحلاحداثپلزيرگذرراهآهنقرهتپه1
1402/03/311402/04/051402/04/15حدفاصلکیلومتر400+17محورخوی-سلماس

1402/03/311402/04/051402/04/15تکمیلکارهایباقیماندهندامتگاه500نفریشهرستانسلماس

فراخوان مناقصه عمومی همزمان با ارزیابی )یکپارچه( یک مرحله ای
1402/03/311402/04/051402/04/15احداثمحورپیرانشهر-تمرچینحدفاصلکیلومتر200+9الی216+850

ازطريقسامانهتدارکاتالکترونیکیدولتبرگزارنمايد.کلیهمراحلبرگزاریمناقصهازدريافتاسنادمناقصهتاارائهپیشنهادمناقصهگرانوبازگشايیپاکتهاازطريقدرگاه
سامانهتدارکاتالکترونیکدولت)ستاد(بهآدرسwww.setadiran.irانجامخواهدشدولازماستمناقصهگراندرصورتعدمعضويتقبلی،مراحلثبتنامدرسايتمذکور

ودريافتگواهیامضایالکترونیکیراجهتشرکتدرمناقصهمحققسازند.
اطلاعاتتماسدستگاهمناقصهگزارجهتدريافتاطلاعاتبیشتردرخصوصاسنادمناقصهوارائهپاکتهاآدرس:ارومیهبلوارشهیدبهشتینرسیدهبهچهارراهشوراادارهکل

راهوشهرسازیتلفن:33479821-25
اطلاعاتتماسسامانهستادجهتانجاممراحلعضويتدرسامانه:مرکزتماس021-41934

دفترثبتنام:88969737و85193768

ادارهکلراهوشهرسازیاستانآذربايجانغربیدرنظردارد وزارتراهوشهرسازی
ادارهکلراهوشهرسازیاستانآذربايجانغربی

نوبت اول
شناسه آگهي : 1516612

آگهی مناقصه عمومی دو مرحله ای
سازمانفناوریاطلاعاتوارتباطاتشهرداریقمدرنظرداردنسبتبهانجام»ارايهخدماتتأمین،طراحیومستندسازیدرحوزهسامانههایسفارشیوGISومديريت

کنترلپروژههایفناورانهوتوسعهآن«بامشخصاتوشرايطکلیزير،ازطريقمناقصهعمومیبهمتقاضیانواجدشرايطاقدامنمايد.

1-متقاضیانمحترممیتوانندازطريقمراجعهبهسامانهتدارکاتالکترونیکیدولتبهنشانیwww.setadiran.irنسبتبهخريداسنادمناقصهبهمبلغ2.000.000)دو
میلیون(ريالاقدامنمايند.)هزينهخريداسنادغیرقابلاسترداداست(.

2-تضمینشرکتدرفرآيندارجاعکارهريکازمعاملات:بهصورت1-ضمانتنامهبانکی2-خالصمطالباتبلوکهشدهتائیدشده3-فیشنقدیبانکیموردقبولاست.
3-شمارهحساببانکیايران)شبا(سازمانفناوریاطلاعاتوارتباطاتشهرداریقم:)IR100610000001001002484139(جهتواريزازطريقفیشبانکیوجهنقد.

4-مهلتخريدوتحويلاسناد:
-خريداسناد:ازساعت8روزيکشنبهمورخ1402/04/04الیروزدوشنبهمورخ1402/04/12تاساعت19:00است.

-مهلتارائهپیشنهاد:ازساعت8روزسهشنبهمورخ1402/04/13الیروزشنبهمورخ1402/4/24تاساعت19:00است.
5-شرايطوويژگیموضوعمناقصهدرشرايطعمومیومابقیمستنداتدرجگرديدهاستومتقاضیانمحترمپسازخريدومطالعه،کلیهاسنادومدارکراامضاءکردهو

بههمراهپیشنهادقیمتارائهنمايند.امضاءاسنادومدارکبهمنزلهقبولتمامیشرايطاست.
6-متقاضیانمحترمبرایسوالاتتخصصيبامعاونتنرمافزارواطلاعاتمکانیبهشماره30445113–025وسوالاتعمومیبامعاونتپشتیبانیوتوسعهمديريت)امور

قراردادهاوپیمانها(باشمارهتلفن30445052-025تماسحاصلفرمايند.
7-محلتسلیمفیزيکضمانتشرکتدرفرايندانجامکار:امورحراستسازمانروزهایشنبهلغايتچهارشنبهازساعت6:30الی12:00وروزهایپنجشنبهتاساعت

11:00بهنشانی:قم،بلوارجمهوری،انتهایخیابانمالکاشتر،بلوارپاسدارانغربی،ساختمانشهرداریمنطقه2-طبقهسوم

روابطعمومیوامورفرهنگیسازمانفناوریاطلاعاتوارتباطاتشهرداریقم

نوبت اول

شناسه آگهي : 1516269

تاريخآگهینوبتآگهی
1402/03/31اول
1402/04/03دوم

شناسه
مبلغمبلغبرآوردموضوعمعاملاتی

شمارهمناقصهدرسامانهمدتقراردادتضمین)ريال(
ستاد

ارايهخدماتتأمین،طراحیومستندسازیدرحوزهسامانههایسفارشی1/ن/1402
122002103121000001ماهشمسی35.880.000.0001.794.000.000وGISومديريتکنترلپروژههایفناورانهوتوسعهآن

افزايش۳۰درصديفوتيهايسوءمصرفالكلدرسال۱۴۰۱

افزايشقربانيانتصادفاتجادهاي
وقتيمرگاززندگيسبقتميگيرد

تعادل|
 نوشتن از آمار مرگ و مير در كشور كار 
راحتي نيست، اين مرگ ها مي تواند هر 
دليلي داشته باشد، از ايست قلبي گرفته تا تصادف و 
بيماري و ... اما اين روزها خبر افزايش تعداد افرادي 
كه به علت مصرف مشروبات الكلي تقلبي جان خود 
را از دست مي دهند هم به يكي ديگر از سرتيترهاي 
اخبار تبديل شده است. شايد مهم بودن همين آمار 
و ارقام باعث شد تا رييس سازمان پزشكي قانوني در 
نشس��تي خبري از آمار تازه مرگ و ميرها در كشور 
خبر دهد. اما در اين نشست خبري آمارهاي متفاوت 
ديگري ني��ز اعلام و مورد بررس��ي ق��رار گرفت. از 
شكايات پزشكي گرفته تا آمار غرق شدگي در دريا و 
.... عباس مسجدي آراني در نشست خبري به تشريح 
برخي از آمارها از خدمات و اقدامات پزشكي قانوني 
پرداخ��ت و گفت: در آماره��اي مربوط به تصادفات 
رانندگي دقيق ترين آمار مربوط به سازمان پزشكي 
قانوني اس��ت كه در داخل كش��ور و مجامع جهاني 
مورد اس��تناد قرار مي گيرد، بر اين اس��اس در سال 
١۴٠١ متاس��فانه ١٩ هزار و ۴٩٠ نفر در تصادفات 
رانندگي جان خود را از دس��ت دادند كه در مقايسه 
با س��ال ١۴٠٠ افزاي��ش ١۶.٢ درصدي را نش��ان 
 مي دهد. او ش��مار قربانيان مسموميت با گاز سمي 
منوكسيد كربن را ٩١٣ نفر در سال ١۴٠١ اعلام كرد 
و گفت: اين آمار در مقايس��ه با سال ١۴٠٠ كه شمار 
فوتي ها ٨٣٩ نفر بود، افزايش ۸ درصدي داشته است.

   مرگ ۶۴۴ نفر درپي مصرف الكل در ١۴٠١
رييس سازمان پزشكي قانوني كشور از افزايش ٣٠ 
درصدي مرگ درپي مصرف الكل در س��ال ١۴٠١ 
خبرداد و گفت: در س��ال ١۴٠١ متاسفانه ۶۴۴ نفر 
درپ��ي مصرف الكل جان خود را از دس��ت دادند. او 
درب��اره آخرين آمار جانباخت��گان مصرف الكل در 
اس��تان البرز نيز گفت: تاكنون ١٠ نفر درپي حادثه 
اخير كه به دنبال مصرف الكل رخ داده اس��ت، جان 

خود را از دست داده اند.

   افزايش ۸  درصدي
 متقاضيان تغيير جنسيت

او درباره آمار متقاضيان تغيير جنسيت در سال ١۴٠١ نيز 
گفت: در مجموع ٨٧٣ نفر براي تغيير جنسيت و معاينه 
اوليه رواني ملال جنسي به پزشكي قانوني مراجعه كردند 
كه اين تعداد ۶١١ نفر خواستار تغيير جنسيت از زن به مرد 
و ٢۶٢ نفر نيز خواستار تغيير جنسيت از مرد به زن بودند. 
مس��جدي آراني با بيان اينكه اين آمار در مقايسه با سال 
١۴٠٠ كه شمار متقاضيان ٨٠٨ مورد بود هشت درصد 
افزايش داشت، گفت: متاسفانه يكي از دلايل افزايش اين 
آمار افسارگسيختگي است كه در فضاي مجازي وجود دارد.

   جان باختن ۵۵۲۸ نفر در سال گذشته
 با مصرف موادمخدر

او شمار قربانيان سومصرف موادمخدر در سال گذشته را 
۵۵٢٨ نفر اعلام كرد و گفت: اين آمار در مقايس��ه با سال 
١۴٠٠ كه ش��مار فوتي ها ۵٣٢٨ نفر ب��ود، افزايش ٣.٨ 
درصدي داش��ته است. رييس سازمان پزشكي قانوني با 
اشاره معاينات باليني انجام شده از سوي سازمان پزشكي 
قانوني در سال گذشته، گفت: يك ميليون و ۷۸۱ هزار و 
۲۶۶ معاينه باليني از سوي پزشكي قانوني در سال ۱۴۰۱ 
انجام شده كه اين آمار در مقايسه با يك ميليون و ۶۴۲ هزار 
و ۶۵۰ مورد معاينه انجام شده در سال ۱۴۰۰ از افزايش ۸.۴ 

درصدي معاينات حكايت دارند.

   معاينه بيش از ۷۴ هزار جسد در سال ۱۴۰۱
مسجدي آراني درباره آمار معاينه اجساد نيز گفت: در سال 
۱۴۰۱ در مجموع ۷۴ هزار و ۶۶۳ جسد از سوي پزشكي 
قانوني مورد معاينه قرار گرفته است. اين آمار در مقايسه با 
سال ۱۴۰۰ كه تعداد اجساد معاينه شده در آن ۷۱ هزار 
و ۸۸ مورد بود، از افزايش پنج درصدي حكايت دارد. او به 
آمار كميسيون هاي پزشكي قانوني هم اشاره كرد و افزود: 
۳۱ هزار و ۶۳۸ پرونده در سال ۱۴۰۱ در كميسيون هاي 
پزشكي قانوني به نتيجه رسيد كه در مقايسه با ۳۰ هزار 
و ۹۵۳ پرونده در س��ال ۱۴۰۰ نش��ان دهنده ۲.۲ درصد 

افزايش است.

   تشكيل بيش از ۱۲ هزار پرونده
 قصور پزشكي در سال ۱۴۰۱

رييس سازمان پزشكي قانوني كشور از تشكيل ۱۲ 
هزار و ۴۴۵ پرونده قصور پزش��كي در س��ال ۱۴۰۱ 
خبر داد و گفت:  از اين تع��داد ۵۷۱۲ مورد منجر به 
محكوميت پزشك متخلف ش��ده و ۶۷۳۳ مورد نيز 
با تبرئه به پايان رسيده اس��ت. مجموع پرونده هاي 
قصور پزشكي در سال گذشته، ۱.۰۳ درصد افزايش 
داشته است. پرونده هاي قصور پزشكي در سال ۱۴۰۰ 
مجموعا ۱۲ هزار و ۱۲۰ مورد بوده اس��ت. مسجدي 
آراني درباره بيشتر موارد شكايت از پزشكان نيز گفت: 
جراحي عمومي با ۱۷۲۳ مورد، دندانپزشكي با ۱۶۲۹ 
مورد و جراحي زنان، زايمان و نازايي نيز با ۱۴۳۷ مورد 
به ترتيب بيشترين تعداد پرونده هاي مربوط به قصور 

را به خود اختصاص داده اند.

   هشدار درباره غرق شدگي در تابستان
وي به آمار غرق شدگي نيز اش��اره كرد و گفت:  در فصل 
تابستان شاهد بيشترين آمار غرق شدگي هستيم. اين آمار 
صرفا مربوط به دريا نبوده و سواحل و كانال ها و استخرها 
و ... را نيز شامل مي شود. براساس آمارهاي پزشكي قانوني 
در سال ۱۴۰۱ مجموعا ۱۱۵۲ مورد به دليل غرق شدگي 
جان خود را از دست داده اند. اين آمار در سال ۱۴۰۰ كمي 
بيشتر از سال گذشته و ۱۱۸۸ مورد فوتي بود. لازم است 
كه مردم از شنا در سدها، رودخانه ها و محل هاي غيرمجاز 
پرهيز كرده و اگر آشنايي با اصول شناگري ندارند، از حضور 

در آب هاي عميق جدا پرهيز كنند.

   نزاع بيش از ۵۹۰ هزار نفر در سال گذشته
رييس س��ازمان پزشكي قانوني كش��ور درباره آمار نزاع 
در كش��ور نيز اظهاركرد: برابر آمار ثبت شده از مراجعات 
پزش��كي قانوني ۵۹۱ هزار و ۸۰۷ نفر ب��ه دليل نزاع به 
پزش��كي قانوني مراجعه كرده اند. بر اين اساس مي توان 
گفت كه در س��ال ۱۴۰۱ آمار مراجعه كنندگان نزاع به 
پزشكي قانوني در مقايسه با سال ۱۴۰۰ حدود يك درصد 

افزايش داشته است.

   صدور مجوز ۸۸۶۳  مورد 
سقط جنين قانوني

وي ادامه داد: در مورد س��قط هاي درماني بايد بگويم كه 
در سال ۱۴۰۱ مجموعا حدود ۱۲ هزار پرونده به پزشكي 
قانوني ارجاع شد كه ۸۸۶۳ مورد مجوز سقط صادر شد. 
اين آمار در مقايسه با سال ۱۴۰۰ كه تعداد مجوزها ۸۷۵۰ 

مورد بود در حدود ۱.۳ درصد افزايش داشته است.

   نبود مراكز پزشكي قانوني در ۱۵۰ شهر
وي با اش��اره به كمبودهاي سازمان پزشكي قانوني نيز 
گفت: ۱۵۰ شهرستان فاقد پزشكي قانوني هستند. جذب 
نيروي انساني هم به دليل سختي كاردر پزشكي قانوني 
و هم به دليل پايين بودن دستمزد سخت شده است. از 
همين رو با توافق وزارت بهداشت توانستيم از دانشجويان 
علوم پزشكي براي ۶۹ شهرستان نيروي پزشكي قانوني 
استفاده كنيم. در اين خصوص نيازمند بودجه هستيم. 
حتي حدود ۵۰ درصد از ساختمان هاي ما نيز فرسوده 
اس��ت و نيازمند بازسازي است. رييس سازمان پزشكي 
قانوني با بيان اينكه ۶۰ ميليارد تومان براي رفع مشكلات 
امنيتي ساختمان هاي پزش��كي قانوني در نظر گرفته 
شده است، گفت: اين رقم در جريان بازيد رييس سازمان 
مديريت بحران كش��ور به تصويب رس��يد، اما پرداخت 
نشده است. همانطور كه گفتم ۵۰ درصد ساختمان هاي 

ما ناايمن هس��تند و ۵۰درصد ديگر نيز اس��تيجاري و 
اماني اس��ت و ما در اين زمينه با مشكل مواجه هستيم. 
او درباره خدمات پزشكي قانوني نيز گفت: بومي سازي 
دستگاه نمونه گير خودكار يكي از خدماتي است كه مركز 
تحقيقات پزشكي قانوني طي سال جاري آن را به انجام 
رسانده است اين دستگاه از جمله تجهيزات مورد استفاده 
در آزمايشگاه هاي سم شناسي به شمار مي رود و قابليت 
نصب بر روي دستگاه هاي مختلف را دارد به طوري كه اين 
دس��تگاه قابليت تزريق ۱۲۰ نمونه را به صورت خودكار 
داش��ته كه اين ميزان تا ۵۰۰ نمونه قابل افزايش بوده و 

توانايي كار كرد تا ۸ روز پياپي را دارد. 

   انتقال جسد برعهده پزشكي قانوني نيست
رييس سازمان پزشكي قانوني در پاسخ به پرسش ديگري 
درباره انتقال اجساد از سوي پزشكي قانوني نيز اظهاركرد: 
طبق قانون انتقال جسد در صحنه حوادث و تصادفات با 
پزشكي قانوني نيس��ت و با آرامستان ها است و ما در اين 
زمينه وظيفه اي نداريم البته بايد هماهنگي بيش��تري 
صورت بگيرد كه در چنين مواردي معطلي پيش نيايد. 
مس��جدي آراني به برنامه هفتم نيز اشاره كرد و با انتقاد 
از آن گفت: از سازمان برنامه و بودجه گله مند هستيم از 
مجلس شوراي اسلامي مي خواهيم تا بندهاي خوبي در 
برنامه توسعه هفتم مصوب شود تا در حوزه منابع انساني و 

مالي اقدامات مناسبي به جهت خدمت به مردم لحاظ شود. 
مشكلات جدي در سازمان پزشكي قانوني وجود دارد كه 
با افزايش ۱۰ درصد و ۱۵ درصد بودجه حل نخواهد شد و 
لازم است كه توجه ويژه اي به اين سازمان بشود. در برنامه 
هفتم مواردي است كه پزشكي قانوني را ملزم به انجام آن 
كرده اند اما بودجه آن را پيش بيني نكرده و نگفته اند كه 
بر اساس كدام درآمد و اعتبار بايد چنين اقدامي را انجام 
دهيم؟  رييس سازمان پزشكي قانوني درباره اهداي جسد 
و بافت نيز اظهاركرد: اين نيز جزو مواردي است كه از سوي 
پزشكي قانوني انجام مي شود و اجساد برابر درخواست و 
وصيت خود افراد مي توانند به مراكز درماني اهدا ش��ود. 
همچنين ما با استفاده از طرفيت فرآوري بافت و اهداي 
كالبد اقداماتي را انجام داديم كه در نتيجه آن در س��ال 
گذشته ۴۰ هزار بيمار از بافت و اعضا بهره مند شدند. در 
واقع در اين فرآيند ۱۴۰ بيمار نيازمند مي توانند از بافت بدن 
يك فرد فوت شده استفاده كنند. مسجدي آراني در پايان 
از كاهش زمان رسيدگي به پرونده ها نيز خبر داد و گفت: 
 ما در موارد بسياري مانند معاينات اجساد، كميسيون ها و ... 
زمان بررسي را كاهش چشمگيري داديم. اينهادرشرايطي 
انجام شده كه ما با مشكلات متعددي از تحريم تا فرسودگي 
دستگاه ها وكمبود بودجه مواجه بوديم اما در تمام اقدامات 
داخل و خارج از كشور يكي از دقيق ترين گزارش ها را ارايه 

داديم و همواره سربلند خارج شده ايم.

گزارش

ادامهازصفحهاول

نيازبهتحولدرنگاهبهتوسعهوبرنامهريزيبرايآن
آقاي رييسي در جلسه تقديم لايحه برنامه توسعه به مجلس 
گفت:  »سازمان برنامه و بودجه درگير نگارش بودجه ۱۴۰۲ 
بودند كه كار تدوين پيش نويس لايحه برنامه هفتم از دي ماه 
در اين س��ازمان كليد خورد و پيش نويس  آن تا اسفندماه به 
اتمام رس��يد. اين برنامه در فروردين و ارديبهشت در دولت و 
در كميته منتخب مورد بررسي قرار گرفت و نهايت تكميل و 
امروز )۲۸ خرداد( تقديم مجلس شوراي اسلامي مي شود.« 
طبق اين سخنان، تدوين برنامه هفتم توسط سازمان برنامه از 
دي ماه سال گذشته آغاز و ظرف ۳ ماه خاتمه و تحويل هيات 
دولت گرديده و در هيات دولت نيز ۲ ماه براي بررسي نهايي 
قرار گرفته اس��ت. اگرچه با توجه به زمان ارايه به مجلس، ۳ 
ماه در هيات دولت طول كشيده است. اختصاص فقط ۳ ماه 
براي تدوين »برنامه پنج س��اله توسعه« خيلي كوتاه و ۳ ماه 
براي بررس��ي نهايي آن در هي��ات دولت خيلي طولاني بوده 
اس��ت. مضافاً اينكه انتظار مي رفت ك��ه بلافاصله بعد از ابلاغ 
سياست هاي كلي در شهريور ۱۴۰۱ و حتي به موازات بررسي 
بندها در مجمع، س��ازمان برنامه؛ كارگروه هاي كارشناسي 
قوي براي تدوين برنامه ايجاد مي كرد . همچنين تدوين برنامه 
توس��عه مي بايست اولويت س��ازمان برنامه و دولت بوده و نه 
تنظيم بودجه سنواتي با ساختار ثابت! در لايحه برنامه توسعه 
تنظيمي دول��ت چندين موضوع كلان و ملي، اساس��ا ديده 
نشده اند، كه نقص مهمي محسوب مي گردد. كه صرفا به دو 

مورد آن اشاره مي گردد.
الف( ارزيابي زيست محيطي براي پروژه ها 

سلاجقه رييس سازمان محيط زيست در تاريخ ۱۶ خرداد به 
مناسبت هفته محيط زيست، با اذعان به مغفول ماندن موضوع 
مهم »ارزيابي زيست محيطي براي صدور مجوزهاي فعاليت هاي 
صنعتي« در لايحه دولت، گفته اس��ت: »لايحه برمبناي ابلاغ 
سياس��ت هاي ابلاغي رهبري اس��ت. با وجود آنكه در مجمع 
تشخيص مصلحت، حضور فعال داشتيم اما اين اتافق افتاد و بند 
محيط زيست حذف شد.«  ولي موضوع محوري ديگر، علي رغم 
درج و تصريح در سياس��ت هاي ابلاغي، در لايحه دولت ناديده 

گرفته شده است .
ب( برنامه حدنگاري ثبتي 

سخنگوي كميسيون اصل ۹۰ مجلس اخيراً اظهار داشته كه 

با توجه به ضرورت حدنگاري و تاكيد بر »اجراي صد درصدي 
حدنگاري« در سياست هاي ابلاغي، در متن لايحه برنامه دولت، 
هيچ برنامه اي براي آن ديده شده و به تبع آن بودجه لازم براي 

تكميل عمليات قبلي نيز وجود نخواهد داشت .
قانون برنامه ششم توسعه كه براي “ توسعه بخش هاي مختلف 
كشور طي سال ۱۳۹۶ تا ۱۴۰۰ طراحي شده بود و مدت آن 
يك سال تمديد گرديده ولي مشخص نيست چه زماني برنامه 
هفتم نهايي و آغاز خواهد ش��د، كه اين موضوع خود مصداق 
بارز ضعف ساختاري دربرنامه ريزي و اجراي آن در كشور است.   
قبل از تدوين برنامه هفتم توسعه، ضرورت دارد عملكرد برنامه 
ششم توسعه ارزيابي دقيق و كارشناسي صورت گيرد.  ديوان 
محاسبات كشور در گزارش��ي از ميزان اجراي احكام برنامه 
ششم توس��عه ارايه كرده كه نيازمند توجه بسياري جدي به 
عنوان مرجع اصلي تدوين برنامه هفتم و بازنگري اساسي در 
رويكردهاي قبلي در نگارش و اج��راء و نطارت بر برنامه هاي 
توسعه است.  طبق گزارش ديوان محاسبات كشور، وضعيت 
اجراي ۷۳ حكم مقرر در برنامه شش��م توسعه، كه هم اكنون 
مهلت اوليه ۵ ساله آن خاتمه يافته و بيش از يك سال در وقت 

اضافه است به شرح ذيل بوده است: 
الف( اجراي كامل، ۱۷ حكم، 

شامل: »تقويت ش��ركت هاي دانش بنيان كشاورزي«، »ارايه 
كمك براي نوسازي باغات فرسوده«، »ممنوعيت بهره برداري 
چوبي از درختان جنگل هاي كشور«، »استقرار مديريت پايدار 
كش��ور«، »استقرارس��امانه هاي نطارتي برخط توسط بانك 

مركزي«، »استعلام هاي الكترونيكي و برخط«
ب( اجراي بخشي از ۳۸ حكم

شامل »برق دار كردن چاه هاي كشاورزي«، »رعايت الگوي كشت 
با توسعه روش هاي نوين آبياري«، »شيرين كردن آب دريا براي 

مناطق جنوبي« )۱۷ درصد( 
ج( عدم اجراي ۱۸ حكم

شامل »ممنوعيت توليد، واردات و مصرف محصولات تراريخته«، 
»تخصيص حداقل ۱۵ درصد از متوس��ط تسهيلات بانكي به 
بخش كش��اورزي«، »افزايش بهره وري در توليد محصولات 
كشاورزي«،  همچنين در زمينه احكامي كه اجراي آنها نيازمند 
مصوبات دولتي است، فقط »۲ درصد«در مهلت قانوني انجام 

شده و با گذشت ۵ س��ال، مصوبه ۲۷ درصد از آنها هنوز نهايي 
نشده اس��ت!  در قانون برنامه ششم توسعه، هدف دستيابي به 
متوسط رشد سالانه »۸ درصد« بوده ولي متوسط عملكرد كمتر 
از »يك درصد«بوده!  شش برنامه توسعه كشور هم از نظر شكل 
و هم محتواي داراي ايرادات جدي بوده كه نتيجه آن عدم تحقق 
بسياري از اهداف مقرر در آنهاست. و حتي مي توان مدعي شد 
كه بسياري از پيشرفت هاي به دست آمده در برخي از بخش ها 
نيز به صورت »خودجوش« بوده و نه محصول اجراي برنامه هاي 
توسعه! بنابر اين لازم است قبل از شروع به تكرار نگارش حجم 
زيادي از احكام و تخصيص منابع مالي بسيار محدود كشور، بايد 
روشن گردد، منش��أ عدم تحقق كامل بيش از »۷۰ درصد« از 

احكام برنامه ششم توسعه، كدام بوده اند؟ 
٭  هدف گذاري غير واقعبينانه برنامه ششم، يا 

٭  ضعف دستگاه هاي مجري تكاليف قانون برنامه 
٭  خلأ نهاد نظارت مستمر بر اجراي تكاليف قانون برنامه ؟

٭  خلاء در حوزه توس��عه، در كشور خصوصاً فرهنگ توسعه، 
اقتصاد توسعه، مديريت توسعه، حقوق توسعه و.... اجزايي كه 

مي بايست در كنار يكديگر و هماهنگ شكل گيرند.
نكته عجيبي كه در لايحه برنامه هفتم توسعه از همان صفحه 
اول آن نمايان است دوره آن است )۱۴۰۶-۱۴۰۲(  با نگاه خيلي 
خوش بينانه اين برنامه تا آخر امسال نهايي و به تصويب مجلس 
و شوراي نگهبان خواهد رسيد و نهايي خواهد شد و شروع آن 
۱۴۰۳ خواهد بود. تدوين كنندگان اين برنامه كه آخر س��ال 
۱۴۰۱ آن را تكميل كرده و هيات محترم وزيران كه طي س��ه 
ماه اول س��ال جاري آن را مورد بررسي قرار داده و نهايتاً در ۲۸ 
خرداد ۱۴۰۲ تحويل مجلس ش��ده است، آيا انتظار دارند اين 
برنامه از تاريخ گذشته آغاز گردد!   اين موضوع گوياي بي دقتي 
در مراحل مختلف تصويب اين برنامه است. مي بايست تحولي 
در نگاه به توس��عه در اركان كشور ايجاد شده و توسعه در همه 
حوزه ها، اولويت اول آنها باشد. يك اجماع كلي در كشوربه وجود 
آمده كه بسياري از اهداف مصوب براي توسعه دست نيافته اند 
و حتي از ش��اخصها دورتر ش��ده ايم، چرا كماكان با سرعت به 

حركت مي دهيم؟
براي شستن چش��م ها و جوري ديگر ديدن مسير طي شده و 

جهت يابي صحيح، قدري توقف لازم است.


